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„Una dintre provocările 
profesiei de avocat ar fi chiar 
revederea Legii nr. 51/1995 
și modernizarea acesteia!” -
interviu cu Cătălin Predoiu,
Ministrul Justiției

„Intensificarea dezbaterilor pe teme ce interesează 
profesia, promovarea imaginii profesiei, dar și implicarea
activă a profesiei în problemele ce interesează societatea
reprezintă câștiguri certe ale ultimei perioade” - 
interviu cu prof. univ. dr., av. TRAIAN BRICIU, 
președintele Uniunii Naționale a Barourilor din România

„Susţinem şi incurajăm cat mai mulţi
avocaţi să participe la conducerea
statului, pentru că ştim că fac bine
democraţiei şi ordinii de drept” - interviu
cu av. ION DRAGNE, Decan al Baroului
București și Vicepreședinte al UNBR
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ără nicio exagerare, profesia de
avocat este, probabil, cea căreia i
se datorează construcția statului
român modern. În cărțile de
istorie, și nu numai, profesia de

avocat este menționată în dreptul unor
întâi stătători ai acestei ctitorii, în dreptul
unor personalități de primă mărime sau a
unor oameni politici vizionari, în dreptul
celor mai importante evenimente și
construcții care s-au înfăptuit în ultimii
200 de ani în România.

Având în vedere această îndelungată
istorie, profesia de avocat a traversat
etape de glorie, etape cenușii în perioada
comunistă, dar și altele, de reașezare și
de reconstrucție, după anul 1989.
Prefacerile s-au succedat în ritmul pașilor
făcuți de România însăși. Nu putem avea
pretenția ca, de vreme ce societatea s-a
îndreptat într-o anumită direcție, un corp
profesional, așa cum este cel al
avocaților, să fi urmat un curs diferit sau
opus. Așa cum s-a mișcat țara, așa a fost
desenat, probabil, și parcursul profesiei

de avocat – cu bune sau cu mai puțin
bune în fiecare etapă istorică.

Suntem, astăzi, într-un moment special:
aniversăm un sfert de veac de avocatură
modernă. Vorbim, practic, despre
structura actuală a profesiei care, la cinci
ani după Revoluția din 1989, în 1995, a
beneficiat de o nouă lege adaptată
momentului respectiv. Astfel, bazele și
cadrul legal în care profesia și membrii
acesteia s-au desfășurat și se desfășoară
au căpătat un suflu nou, modern, fără a
uita niciun episod al trecutului onorabil
pe care profesia este obligată să îl
perpetueze, să și-l amintească și, de ce
nu, să încerce să-l mențină în interiorul
mediului juridic românesc.

Cea mai numeroasă profesie juridică nu
putea face notă discordantă în acești 25
de ani față de evoluția de ansamblu a
vieții de zi cu zi. Nicicând înainte
societatea românească nu s-a confruntat,
într-un răstimp atât de scurt, cu atât de
multe transformări, adaptări,
reconfigurări. Același lucru s-a întâmplat
și cu profesia de avocat. Acum 25 de ani
s-au pus bazele unui cadru legal modern,
pe care se sprijină și funcționează breasla
în acest moment. Profesia a parcurs,
apoi, tranziția românească în sânul
societății, în pas cu ceilalți profesioniști
din domeniul juridic și nu numai. S-a
confruntat acum puțini ani cu un atac
concertat, venit din afară, dar, uneori,
izvorât și din interior. Au fost ani
complicați, ani în care nu numai
legislația, dar și ceea ce se întâmpla în
instanțe sau în interiorul profesiei
provocau tulburări, emoții și, uneori,
neîncredere. Au fost perioade, în acești
25 de ani, în care profesia a fost
amenințată, a fost tulburată sau
înconjurată de pericole din toate părțile.

Este o profesie numeroasă, cea mai mare
comunitate din zona juridică, cu peste
25.000 de avocați, fiecare reprezentând o
voce, un punct de vedere, un orgoliu de
hrănit, un noian de vise și speranțe.
Fiecare dintre aceștia poartă
răspunderea avocaților stagiari pe care îi
formează.

Fiecare are de dus pe aripi familiile
proprii. Cu toții luptă pe frontul cotidian
pentru victorii, recunoaștere profesională
și răsplată materială. Fără doar și poate,
cei 25 de ani de avocatură modernă
parcurși au demonstrat ce este și ce
poate profesia de avocat.

Dar pentru că acum vorbim despre o
aniversare, sunt multe lucruri frumoase și
multe momente importante care merită
rememorate şi evocate în acest spațiu
editorial special, pe care revista Legal
Magazin îl găzduiește, devenind, onorant
pentru noi, o portavoce a vocii avocatului
român.

Este un moment pe îl care sărbătorim
alături de „partenerul indispensabil al
justiției”, în care ne bucurăm să vedem în
fiecare avocat din România un apărător și
un garant al respectării drepturilor
fundamentale, în care descoperim și
redescoperim liderii profesiei, ascultăm
opinii și adunăm puncte de vedere ale
celor care contează. 

Venim în fața dumneavoastră cu aceste
pagini în care deslușim din fiecare dialog
mesaje care încarcă și energizează,
eternizând comunitatea avocațială într-
un moment aniversar ce trebuia marcat
așa cum se cuvine.

LA MULŢI ANI tuturor avocaților,
LA MULŢI ANI avocaturii românești!

F

un sfert de veac 
de avocatură modernă

nicolae cîrstea
Președintele Grupului editorial 
universul Juridic
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distribuția geografică
a avocaților activi 
din românia

Sursa: date U.N.B.R., 23.10.2020
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a acest moment aniversar pentru
Corpul avocaților din România, cu
o încărcătură simbolică specială,
am deosebita onoare de a

transmite câteva gânduri, în calitate de
jurist coleg al dumneavoastră şi ca
reprezentat al Ministerului Public. 

Adoptată la mai puţin de 6 ani de la
căderea regimului comunist din România,
Legea nr. 51/1995 a așezat în matca sa
firească nobila profesie de avocat şi
reprezintă o piatră de temelie pentru
organizarea şi exercitarea acesteia. 

Rod al muncii asidue a juriștilor implicați în
viața cetății, legea pornește de la valorile
tradiționale ale avocaturii române, ca
profesie liberală, le perfecționează şi le
oferă, într-un cadru organizat, noi valențe
corespunzătoare achizițiilor actuale ale
societăţii democratice, în care respectul
datorat drepturilor şi libertăților
fundamentale ale omului constituie cheia
de boltă a întregii construcţii statale. 

Cei 25 de ani care au trecut nu au fost ani
de copilărie şi tinerețe, ci au marcat o
perioadă în care membrii Corpului
avocaților, fiecare în parte, şi profesia în
ansamblul său, au dat, alături de toți actorii
din sistemul judiciar, testul maturității, al
puterii de adaptare şi reacție la provocările
unei societăţi în continuă schimbare, tot
mai mult integrată într-un spațiu european
comun de libertate, dreptate şi justiţie. 

Cu bucurie şi profundă satisfacție
profesională, observ că, prin efort comun şi
susţinut, provocările au fost transformate
în oportunități de creștere şi perfecționare
într-un spațiu judiciar comun, în care
avocații sunt parteneri indispensabili ai
justiției, iar principiile generale şi abstracte
ale legii au dobândit receptare practică
pozitivă. 

Rolul distinct al actorilor din procedurile
judiciare nu constituie un obstacol în calea
colaborării constructive şi eficiente pentru
realizarea unui scop comun, de asigurare a
bunei funcționări a justiției prin creșterea
calităţii şi eficienței procedurilor.

În acest context, înțelegerea şi respectarea
reciprocă a rolurilor diferite, dar
complementare, împărtășirea unor principii
juridice şi valori etice comune de către toți
profesioniștii implicați în procesul judiciar,
sunt esențiale pentru garantarea unei
justiții echitabile, imparțiale şi eficiente. 

Interacțiunea profesională cu avocații
reprezintă un puternic factor mobilizator
pentru procurori în desăvârșirea şi
rafinarea pregătirii proprii, iar experiența
rezultată dintr-o colaborare instituțională
efectivă şi coerentă ne-a demonstrat că
dreptul are, pentru toți profesioniștii săi,
aceeaşi semnificație străveche, de artă a
binelui şi echității. 

l

GaBriela scutea
Procuror General al Parchetului 
de pe lângă înalta curte de casaţie 
şi Justiţie 

„membrii corpului avocaților au dat, alături de
toți actorii din sistemul judiciar, testul maturității, 
al puterii de adaptare şi reacție la provocările
unei societăţi în continuă schimbare”
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ă onorează invitația revistei de a
contribui, prin aceste câteva
rânduri, la marcanta aniversare
a unui sfert de secol de la

intrarea în vigoare a Legii nr. 51/1995
pentru organizarea și exercitarea profesiei
de avocat.
Inevitabil, această aniversare mă plasează
înapoi în timp și îmi amintesc cu emoție
dezbaterile pe marginea proiectului de lege
de la acea vreme, când s-a simțit imperios
necesitatea redactării unei legi moderne și
solide, care să reglementeze principiile în
exercitarea și organizarea profesiei de
avocat.  
Dreptul la apărare este dreptul
fundamental recunoscut oriunde în lume

din cele mai vechi timpuri și se asociază
organic ideii și idealului de justiție și
dreptate. ”Ius est ars boni et aequi”,
spunea Celsus, iar știința dreptului, a
echității, împreună cu cea a logicii și a
retoricii au dat lumii, încă din antichitate,
avocați celebri. 
Avocatul este acel specialist care nu doar
cunoaște la perfecție întreg fondul
normativ, ci trebuie să aibă abilitatea de a
identifica prevederile incidente la speța pe
care o are în studiu, să desțelenească
sensul acestora, și, în situații litigioase, să
apere interesele justițiabilului, punând în
joc întreaga sa știință, inteligență și talent.
Nu este deloc o muncă ușoară – mai ales în
zilele noastre, când „beneficiem‘‘ de o
invazie de acte normative, care, din păcate,
suferă nu doar de vicii de tehnică
legislativă, ci, uneori, de coerență
normativă sau chiar logică juridică. 
De aceea, vreau să remarc în mod special
aportul avocaților la evoluția dreptului, în
special pe cale jurisprudențială. Excepțiile
de neconstituționalitate pe care Curtea
Constituțională le admite provin, de cele
mai multe ori, de la avocați care sesizează
neconformitatea legii cu normele și
principiile Constituției și se luptă spre a o
demonstra. Iar cum jurisprudența are, în
general, valențe creatoare, iar deciziile
Curții, în special, sunt definitive și general
obligatorii, este cu atât mai evidentă
contribuția dumneavoastră la asanarea
legislației de viciile de
neconstituționalitate. Tot eforturile
creatoare ale avocaților dau naștere și

revirimentului jurisprudențial, care, pe
lângă că surprinde lumea  juridică și asigură
satisfacția succesului la nivel individual,
într-o anumită speță, oferă meritul
transformării propriei munci într-un
beneficiu universal și într-un punct de
referință în traiectoria istoric-evolutivă a
dreptului. 
Concluzia nu poate fi alta decât că idealul
de perfecționare și constituționalizare a
dreptului nu s-ar putea atinge fără munca
asiduă și energiile creatoare puse pe altarul
justiției de către cei care, cu dăruire,
practică nobila dumneavoastră profesie.
Elitismul acestei nobile profesii reflectat în
demna misiune a avocaților de a crea,
alături de ceilalți practicieni ai dreptului, o
bogată și complexă jurisprudență,
definește expresia excelenței, într-o pură
aplicare a principiilor Eticii Nicomahice.
Neclintita luptă pentru apărarea valorilor
fundamentale într-o democrație
constituțională consolidează statul de
drept, reprezintă exercitarea dreptului la
apărare și este cheia prin care se
garantează respectarea acestora. Evoluția
plenară și sănătoasă a unei societăți are în
avocați un partener loial, care au menirea,
asemenea lui Aristotel, să caute împreună
binele, drept binele cel mai înalt, ca scop
final absolut, în desăvârșirea și înfăptuirea
justiției, ca virtute, și a dreptății.
Cu aceste cuvinte, salut încă o dată
evenimentul aniversar al celebrării Legii 
nr. 51/1995, dorind tuturor profesioniștilor
dreptului multă energie, inspirație și succes
în nobila, dificila, dar frumoasa lor misiune.

m

PreŞedintele curții
constituționale
Prof. univ. dr. valer dorneanu

„idealul de perfecționare și constituționalizare
a dreptului nu s-ar putea atinge fără munca
asiduă și energiile creatoare puse pe altarul
justiției de către avocați!”
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niunea Națională a Barourilor
din România (U.N.B.R.)
aniversează un sfert de secol
de avocatură contemporană în

țara noastră, calculat de la intrarea în
vigoare a Legii nr. 51 din 1995 pentru
organizarea și exercitarea profesiei de
avocat. U.N.B.R. face parte dintre acele
instituții menite să asigure, să păstreze și
să consolideze democrația în statul de
drept. 

În ciuda a ceea se spune și se scrie uneori
în manieră răuvoitoare și în ciuda unor
grave derapaje din anumite perioade
(mai ales în cele peste patru decenii de
comunism), justiția din România are o
tradiție la fel de veche ca și poporul
român. Termeni precum lege, constituție,
drept, dreptate, acord, tratat, avocat,
procuror, judecător, judecată, jude,
martor, acuzat, condamnat, civil, penal,
familie, apărare, proces, cauză, înfățișare,
amânare, sentință, pedeapsă,
condamnare, închisoare etc. – moșteniți
sau preluați în limbă – sunt de origine
latină, adică vin din limba în care, înainte
de franceză și de engleză, s-a creat
cultura acestei lumi a noastre europene.  

Romanii ne-au lăsat aproape tot ce era
important în justiție pentru ultimii două
mii de ani. Dar, cu ocazia acestei
aniversări, se cade să punem deoparte
denumirile și să aducem în atenție unele
principii de drept roman cu valoare de
maximă, care au străbătut mileniile. 

Audiatur et altera pars! sau, pe
românește, „Să fie auzită și cealaltă
parte!” este o propoziție cu rezonanțe de
principiu constituțional. Ea exprimă
dreptul fiecărui cetățean la apărare și,
prin extensiune, fundamentează dreptul
la replică în societățile democratice.
Romanii nu judecau unilateral, pe baza
mărturiei uneia dintre părți. Părțile aveau
voce egală înaintea judecătorului, fiecare
căuzaș având câte un avocat menit să
pledeze. Pârâșul se chema actor, pârâtul
se chema in causam atractus, iar ambii
împricinați aveau causidici, adică avocați,
apărători ai cauzei fiecăruia. Procedura
de judecată de acum două milenii era
aproape la fel cu cea actuală. 

Honeste vivere, alterum non laedere,
suum cuique tribuere reprezintă o frază
cuprinsă într-un context mai larg,
exprimat ca regulă de către juristul
roman Eneas Domitius Ulpianus: „Justiția
este constanta și perpetua voință de a
atribui fiecăruia dreptul său. Preceptele
de drept sunt acestea: a trăi onest, a nu
leza pe altul, a da fiecăruia ceea ce i se
cuvine”. Publius Iuventius Celsus a
stipulat și el că „dreptul este arta binelui
și a echității” (Ius est ars boni et aequi).
După principiile noastre rigide, azi,
romanii nu ar fi știut să facă distincție
între conceptele morale și cele juridice,
întrucât, deopotrivă la Ulpianus și la
Celsus, câte un concept (onestitatea,
respectiv bunătatea) este moral, iar
celelalte sunt din domeniul dreptului.

u

ioan-aurel PoP
Președintele academiei române

laudă justiției
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Această judecată nu rezistă probei
istorice: romanii știau diferențele între
morală și justiție, dar judecau după
principii general-umane și nu concepeau
dreptatea fără cinste și fără bine.
Degeaba alergăm după adevăr și după
dreptate, dacă facem rău oamenilor și
societății. Firește, binele nu este absolut
și trebuie raportat mereu la ceva
superior, la realități și idealuri umane.
Unele maxime legate de forța dreptului
au adevărate istorii ale lor, fascinante,
chiar dacă îndoielnice. Astfel, dura lex,
sed lex („legea este dură, dar este lege”)
ar fi fost (se pare că nu au fost!) vorbele
rostite de Brutus (pe la 509 î. Hr.), cel
care a răsturnat regalitatea și a instaurat
republica și care a fost obligat să-și
condamne propriii fii. Ideea că legea nu
este egală pentru toți nu încăpea în
mintea magistraților romani. Același sens
îl are și locuțiunea Fiat iustitia et pereat
mundus! („Să se facă dreptate, chiar dacă
ar fi să piară lumea!”), care așază
dreptatea deasupra oricărui alt principiu.
Sau propoziția Iustitia fundamentum
regnorum (est), adică „Justiția este
fundamentul țărilor”, care pune legea la
temelia funcționării statelor. Romanii au
definit, pentru prima oară, și ideea de
cetățenie, au aplicat separația puterilor și
au statuat principalele instituții publice.
Cât de impresionant sună și astăzi
propoziția Cives Romanus sum, adică
„Sunt cetățean roman”! Deținătorii
cetățeniei (care nu se obținea automat
de către toți, prin naștere, ci se acorda
ca o răsplată a bunului comportament
față de stat) se mândreau cu această
calitate de cetățean roman, aveau
îndatoriri și se bucurau de drepturile
aferente, pătrunși de faptul că nu se
situau pe trepte inferioare, precum cele
de peregrinus sau barbarus. Atașamentul
față de forma de organizare republicană,
verificat la Roma vreme de o jumătate
de mileniu, se vede din expresia
„Salvarea republicii să fie suprema lege!”

(Salus reipublicae suprema lex esto!),
pusă pe seama altui Brutus, acela plasat
între ucigașii lui Iulius Caesar (44 î. Hr.).
De asemenea, formula Senatus
populusque romanus („Senatul și
poporul roman”, prescurtat S.P.Q.R., a
fost atât de dragă romanilor, încât și
astăzi se regăsește pe efigii, pe clădiri și
în alte locuri la Roma. Formula se referă
la guvernul Republicii romane, la
conducerea orașului, dar și a statului
roman (Urbi et Orbi), fiind folosită ca
semnătură oficială guvernamentală. De
asemenea, „Vocea poporului, vocea lui
Dumnezeu” (Vox populi, vox Dei)
sugerează forța democrației într-un stat
de drept.

Vin apoi atâtea expresii uzitate de către
oamenii culți din justiția contemporană,
încât și numai o simplă enumerare le
poate evidenția importanța: bona fides
(în dreptul civil, comportarea corectă a
părților unui contract, de bună credință),
captatio benevolentiae (începutul unei
pledoarii, important pentru a câștiga
bunăvoința auditoriului sau a
judecătorilor), corpus delicti (corpul
delictului, dovada materială a faptei, în
dreptul penal), cui bono? (cine avea
interes să se comită fapta?), de facto et
de iure (de fapt și de drept), erga omnes
(față de toți, tuturor, fără discriminare),
expressis verbis (în termeni clari, după
Quintilianus), flagrante delicto
(infracțiune descoperită în timpul
săvârșirii sale), habeas corpus (drept care
garantează libertatea individuală și
îngrădește arestările și reținerea
arbitrară), ius deliberandi, gentium,
gladii, primae noctis, primum occupantis,
utendi et abutendi (dreptul la deliberare,
al popoarelor, al sabiei, al primei nopți, al
primului ocupant, de uz și abuz), mortis
causa (o formă de donație în dreptul
roman), nullum crimen sine lege (nicio
incriminare fără lege), pater incertus
(tatăl este nesigur), pater familias (capul

familiei), persona non grata (cetățean
străin neagreat într-un stat), post factum
(după consumarea faptei), primus inter
pares (primul între egali), pro tempore
(pentru un timp dat, de durată
condiționată), res nullius (categorie de
bunuri care puteau fi însușite de primul
venit), res communis (bun al oricărui om,
precum soarele, aerul, apa, marea etc.,
interese obștești), restitutio in integrum
(repunerea integrală în situația
anterioară), casus belli (motiv de război),
statu quo (în starea în care), status in
statu (stat în stat), veto! (mă opun!).

Romanii credeau că trebuie ascultată
voința poporului (vox populi, vox Dei!), în
vreme ce medievalii se raportau doar la
vocea lui Dumnezeu. S-a revenit la vocea
poporului abia în Epoca Modernă.
Ultimul secol a actualizat mult dreptul și
i-a conferit serioase elemente de
ancorare în realitatea imediată, preluate
din experiența istorică a tuturor marilor
școli de drept din lume. 

Românii din epoca emancipării naționale
moderne (începând cu secolul al XVIII-
lea) au continuat preceptele de demult
ale dreptului roman și le-au transpus în
ființa instituțiilor de drept contemporane
lor. De la Iustinian, trecând prin
Napoleon și ajungând la marile inovații
ale secolului al XX-lea, s-au tot produs
adaptări și ajustări ale dreptului, în
funcție de nevoile societății. Avocații au
incumbat dreptul oricărui om la apărare
și au garantat funcționarea societății prin
încrederea în instanțele de judecată.
Barourile de avocați și publicațiile care le
ilustrează activitatea, la două decenii și
jumătate de la primenirea legislativă a
profesiei de avocat, merită nu doar o
rememorare, ci și o aleasă prețuire întru
biruința încrederii în comunitate și a
superiorității democrației. 

La mulți ani!



unPir își exprimă solidaritatea profesională și deschiderea
spre a colabora în continuare pe toate palierele 
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a ceas aniversar, sunt onorat să pot
transmite din partea Uniunii
Naționale a Practicienilor în
Insolvență din România (UNPIR) un

mesaj de felicitări pentru avocatura
românească în expresia ei modernă.
Sintagma de ”avocatură modernă”, sub
care este marcată această aniversare de 25
de ani, descrie potrivit modul în care
profesia de avocat s-a transformat decisiv
începând cu luna iunie 1995. Aceeași
sintagmă, însă, marchează cel mai recent
episod românesc al unei activități care își
are rădăcinile în primul moment în care un
om a decis și a putut să apere alt om fără
violență. 

Ramificațiile profesiei sunt mult mai
profunde decât ar putea să se vadă la prima
vedere, iar una dintre aceste ramificații
străbate central profesia de practician în
insolvență. 
Foarte mulți dintre membrii UNPIR sunt
avocați, iar dezbaterile și studiile pe care ne
bazăm evoluția profesională nu ar fi fost
posibile fără contribuția avocaților. 
Față de U.N.B.R. ne exprimăm solidaritatea
profesională și deschiderea spre a colabora în
continuare pe toate palierele. Nu de puține
ori am putut observa la barourile din țară
exemple de bune practici în interacțiunea cu
alte organizații profesionale și cu autoritățile. 
Mult succes mai departe și La Mulți Ani!

niculae Bălan,
Președintele unPir

împărtășesc respectul și aprecierea mea şi a csm
pentru întregul corp profesional al avocaților

timați colegi,
Sunt deosebit de onorată să mă
adresez dumneavoastră în această
perioadă, în care sărbătorim un

sfert de veac de la intrarea în vigoare a Legii
nr. 51/1995 privind organizarea şi
exercitarea profesiei de avocat, eveniment
ce are menirea de a ne reaminti, simbolic,
momentul de început al avocaturii moderne
în România.
Doresc să vă împărtășesc respectul și
aprecierea mea şi a Consiliului Superior al
Magistraturii pentru întregul corp
profesional al avocaților, față de rolul
deosebit de important al categoriei
profesionale pe care o reprezentați în
apărarea drepturilor şi a libertăților
fundamentale ale cetățeanului într-o
societate democratică, contribuind astfel la
consolidarea statului de drept.
Neîndoielnic, avocatul este un actor
indispensabil pentru buna administrare a
justiţiei, îndeplinind, în acelaşi timp, şi o
funcţie socială, prin contribuţia sa la
cunoaşterea dreptului în societate, prin

faptul că veghează la soluţionarea
conflictelor în conformitate cu principiile
recunoscute ale legii şi prin participarea
acestuia la evoluţia dreptului. 
Aniversarea celor 25 de ani de profesie bine
fundamentată legislativ îmi oferă
oportunitatea de a sublinia că respectul
între profesiile de magistrat şi avocat,
precum şi colaborarea pentru îndeplinirea
unui act de justiție de calitate reprezintă
priorități pentru ambele profesii, fiind
absolut necesară menținerea unui dialog
deschis şi constructiv în vederea consolidării
unui sistem judiciar performant, care să
corespundă atât standardelor justiției
europene, cât și, mai ales, nevoilor și
realităților societății românești.
Vă adresez, pe această cale, cele mai
sincere şi cordiale felicitări şi vă urez multă
sănătate, putere de muncă și succes atât
pe plan personal, cât şi profesional.

l

Judecător nicoleta marGareta ŢînŢ,
Președintele consiliului superior 
al magistraturii

s
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u ocazia aniversării celor 25 de ani
de la apariția legii care reglemen -
tează profesia de avocat, țin să
aduc din partea Uniunii Naționale

a Executorilor Judecătorești un salut
călduros membrilor acestei profesii nobile,
dificile, dar și aducătoare de satisfacții, prin
aportul la înfăptuirea justiției.
Mai mult decât un cetățean, avocatul este un
profesionist ce înlesnește accesul la meca -
nismul legii, consiliază în sfera legalității, parti -
cipă activ la luarea deciziilor în viața urbei. 
Relația dintre profesia de avocat și cea de
executor judecătoresc a fost una de real
succes în toți acești ani, cu un plus de la
apariția Legii nr. 188/2000 privind executorii
judecătorești, moment în care profesia

juridică, pe care, cu onorare, o reprezint, a
fost recunoscută ca parte indispensabilă a
unei societăți democratice.
Susținem principiul enunțat în Codul
deontologic al avocaţilor europeni, elaborat
de Consiliul Barourilor din Uniunea
Europeană, conform căruia „respectarea
misiunii avocatului este o condiţie esenţială
a Statului de drept şi a unei societăţi
democratice”, și milităm continuu pentru o
recunoaștere similară a rolului executorului
judecătoresc.
În final, doresc tuturor avocaților multă
sănătate, să aibă în plan profesional numai
succese, să traversăm cu bine aceste vremuri
tulburi și să sperăm într-o revenire la
„normalitate” cât mai rapidă.

c

marius-iacoB morari
Președinte, uniunea națională 
a executorilor Judecătorești

„relația dintre profesia de avocat și cea de executor
judecătoresc a fost și este una de real succes”

ă onorează invitația de a fi
purtătorul salutului corpului
notarial român, adresat acelor

profesioniști ai dreptului – avocații – aflați
în prima linie a apărării drepturilor și
libertăților fundamentale ale cetățenilor. 
Ca membri ai marii familii a profesiilor
liberale din România, fără de care justiția
nu s-ar putea înfăptui, notarii publici și
avocații împărtășesc destine profesionale
înrudite, aflate în serviciul cetățenilor, al
societății: noi înfăptuim justiția preventivă,
în timp ce colegilor avocați le revine rolul
de garanți ai procedurii, fiind indispensabili
înfăptuirii actului de justiție în respectul
legii. Această „înrudire” a noastră are
multiple valențe: colaborăm din
perspectivă profesională în interesul
clienților noștri, asigurăm, prin activitatea
și expertiza noastră, funcționarea, în
condiții de certitudine juridică, a economiei
libere de piață, conlucrăm la nivelul
organizațiilor reprezentative ale profesiilor
noastre. 

Mai mult, și pentru unii și pentru alții, anul
2020 reprezintă un reper temporal
important în istoria profesiilor de avocat și
notar public. Se împlinește un sfert de
secol de la intrarea în vigoare atât a legii de
organizare și funcționare a notariatului
modern, cât și a cadrului de reglementare
al organizării și exercitării avocaturii
moderne. Prilej cu care vă doresc, stimați
colegi avocați, „La mulți ani!” de activitate,
ca apărători ai statului de drept și ai
drepturilor cetățenilor, precum și realizarea
tuturor dezideratelor profesiei. 
Totodată, ne doresc nouă, notarilor publici,
și dumneavoastră, avocaților, colaborarea
și pe mai departe, sub auspiciile respectului
reciproc și ale obiectivului comun al
profesiilor noastre: asigurarea securității
juridice, în lipsa căreia mecanismele sociale
și economice se gripează. 
La mulți ani!m

notar public, 
dr. dumitru viorel mănescu
președintele uniunii naționale 
a notarilor Publici din românia

anul 2020 – un reper temporal important 
în istoria profesiiilor de avocat și notar public
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au trecut 25 de ani de la
promulgarea legii nr. 51/1995,
adică de la trecerea profesiei
de avocat, „frumos curgătoare”,
într-o albie legală, care a
lămurit, pe deplin, organizarea
și funcționarea breslei. ce
provocări actuale și imediate
vedeți pentru această profesie,
pe termen scurt și mediu?

Poate că una dintre provocări
este chiar aceasta: revederea
Legii nr. 51/1995 și
modernizarea acesteia, la 25
ani de la adoptare, ținând
cont și de evoluțiile practicii
locale și internaționale, dar și
de faptul că orice lege, cât de
bună ar fi, nu poate „lămuri
pe deplin” domeniul
reglementat. Această
modernizare ar putea ţine
cont, în primul rând, de
cerinţele de fiecare zi ale
avocatului român, de
diversificarea metodelor de
management al practicii
avocaţiale, ar putea cântări
dacă modelul francez, aşezat
în anul 1995 la baza legii,
rămâne viabil sau trebuie
„ranforsat” cu soluţii din legile
anglo-saxone, care includ
inovaţii îndrăzneţe în
organizarea profesiei şi a
formelor de practică, ar putea
anticipa şi impactul noilor
tehnologii de comunicare la
distanţă şi stocare a datelor, a

inteligenţei artificiale asupra
profesiei şi vieţii civile în
general, asupra justiţiei şi a
procedurilor civile şi penale,
care vor fi, la rândul lor,
modernizate în perioada
2021-2022. În puţine cuvinte,
un nou „şantier” care să
reaşeze bazele profesiei
pentru următoarele două
decade ale secolului XXI.

înainte de a fi ministru al
Justiției, ați fost avocat și, cu
siguranță, avocat veți fi și după
încheierea mandatelor din
echipele guvernamentale care
vă cheamă „la oaste”. v-ați
simțit vreodată tentat să
favorizați această profesie, să
faceți o discriminare pozitivă 
a corpului avocaților, atunci
când, pe masa dumneavoastră
de lucru, se adună cereri,
inițiative sau petiții din întregul
sistem de justiție?

Să îi acord atenţie, desigur, 
să favorizez, nu; de principiu,
îmi displac favoritismele,
poate şi pentru că, adeseori,
m-am lovit de ele la început
de carieră şi nu numai. 
Piaţa avocaturii este una
concurenţială, dar este şi una
pe care, în special, în perioada
2000-2004, când s-au
decantat anumite ierarhii,
favoritismele au avut 
impactul lor. 

Rolul principal al Ministerului
Justiţiei, potrivit
competențelor legale, este
buna funcţionare a sistemului
judiciar, dar profesiile juridice
sunt, la rândul lor, esenţiale
pentru justiţie. Am
intenţionat să lansez o
invitaţie profesiei de a porni o
reformă a acesteia în anul
2012, dar timpul nu a mai
avut răbdare atunci cu
guvernul din care făceam
parte. Astăzi, din nou, în faţa
Ministerului Justiţiei, se află
nevoia unei importante
modernizări legislative,
logistice, instituţionale. În
ceea ce priveşte petiţiile care
ar semnala pretinse nereguli
în practica unor avocaţi, nu
este rolul Ministerului Justiţiei
să le abordeze şi soluţioneze,
ci al profesiei, al barourilor de
avocaţi şi al U.N.B.R. Când
eram membru în Consiliul
Baroului Bucureşti şi al
Comisiei Permanente a
Uniunii, opţiunea mea era
întotdeauna a unei exigențe
maximale faţă de integritate
şi profesionalism, ceea ce nu
m-a făcut foarte popular la un
moment dat, recunosc. Poate
că eram excesiv uneori în
intransigența mea, dar era o
expresie a bunelor intenţii
faţă de profesie, întotdeauna.
O elită profesională este
exigentă cu ea însăşi! 

u.n.B.r. a ales un titlu interesant
pentru un viitor eveniment
online, organizat împreună cu
universul Juridic: „avocatul – de
la profesie conexă, la partener
indispensabil al justiției”.
credeți că sunt avocații, 
cu adevărat, un partener
indispensabil al justiției?

Da, este de neconceput justiţia
fără avocaţi, este ca și când vrei
să cânţi la o vioară fără toate
corzile, nu iese nimic.
Dimpotrivă, dacă toate corzile
sunt acordate, „simfonia
justiţiei” ridică oamenii,
individual şi ca societate, în
acele sfere morale pe care
condiţia umanităţii le impune
cu necesitate. Un om nedrept
este un om incomplet! 

aminteați, la un moment dat, 
că profesia de avocat este bine
reprezentată în Parlament, ceea
ce ar trebui să reprezinte,
deopotrivă, o oportunitate pentru
ridicarea calității dreptului și o
provocare pentru păstrarea
acestei cooperări în spațiul
raționalității, al echilibrului și al
racordării la interesele publice.
cu toate acestea, credibilitatea
Parlamentului este în picaj și
măsurile adoptate sunt, de multe
ori, populiste și confuze. au tăcut
avocații, sau ordinele de partid
exced misiunea de conștiință 
a aleșilor?

„una dintre provocările profesiei 
de avocat ar fi chiar revederea 
legii nr. 51/1995 și modernizarea acesteia!”
interviu cu cătălin Predoiu, ministrul Justiției
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Este deja un truism: credibilitatea se
câştigă greu şi se pierde uşor! Este
imposibil să recuperezi o
credibilitate pierdută, prin 20-30 de
ani de legiferare de slabă calitate,
într-un singur an, dar sunt convins că
prezenţa cât mai multor avocaţi de
calitate în Parlament va schimba
lucrurile treptat. În acelaşi timp, este
necesară şi o schimbare a modului în
care funcţionează aparatul
Parlamentului, inclusiv a
procedurilor de elaborare şi
adoptare a proiectelor de lege.
Parlamentul ar trebui să dispună de
un aparat de elaborare legislativă
numeros şi profesionist, care să

deservească toate grupurile
parlamentare, iar proiectele de lege
ar trebui depuse după ce ar fi
rafinate de acest aparat tehnic,
corelate, armonizate etc.
Parlamentarul este un om politic
care îşi petrece timpul de lucru între
şedinţe politice, interviuri, declaraţii,
şedinţe de campanie, campanii
electorale, vizite în teritoriu,
emisiuni de radio și de televiziune,
întâlniri politice, audienţe, studiu
etc., nu are nici timp şi nici linişte să
elaboreze legi perfecte.
Parlamentarul ar trebui să primească
un sprijin tehnic concret, din partea
unui aparat tehnic profesional, în

elaborarea legilor. Şi atunci
proiectele şi, implicit, legile adoptate,
vor avea altă calitate, superioară. 

sunteți un reputat jurist și, în egală
măsură, un cunoscut militant
liberal. în ce măsură seamănă, la
nivel de stres și duritate, bătăliile de
pe fronturile politice cu cele ale
avocatului din instanțe, când trebuie
apărate reputația, averea sau
libertatea clientului? 

Sunt două tensiuni diferite;
„bătălia” din instanțe presupune
stăpânirea legilor şi a tehnicilor
avocaţiale, pe când, în bătăliile
politice, vorbim despre un „război”
mai complex. În instanţă, avocatul
luptă „pentru altul”, pentru client;
în politică, lupţi „pentru alţii”,
pentru alegători şi pentru cetăţeni
în general, dar această luptă
politică te implică, uneori, vrei, nu
vrei, personal. Rareori sau mai
deloc, un avocat atacă un alt avocat
la bară, ar fi necolegial. Adeseori
sau mai tot timpul, un politician
este atacat prin definiţie, mai ales
dacă vrea să facă ceva bun; glumesc
puţin, desigur! Concluzie: bătălia
politică este mult mai stresantă şi
mai dură şi oferă cu mult mai
puţine satisfacţii decât bătăliile
profesionale. Ca să le poţi duce, îţi
trebuie o mare doză de altruism şi
capacitatea de a renunţa la
preocupări personale. Am în
vedere, desigur, modelul ideal de
politician. Realizez că nu l-am atins,
mai ales în termeni de eficiență,
însă m-am străduit permanent. 
Pe de altă parte, fără exerciţiul şi
instinctele avocatului, mi-ar fi fost
mult mai greu să mă descurc. Există
însă două asemănări esenţiale între
avocatură şi politică: atât una, cât şi
cealaltă, înseamnă şi o luptă de
principii, iar atunci când îţi oferă
satisfacţii pentru o muncă împlinită,
îţi poartă spiritul pe culmi înalte.
Dacă le poţi sesiza. 

„este de
neconceput
justiţia fără
avocaţi, este ca
şi când vrei să
cânţi la o vioară
fără toate corzile,
nu iese nimic.”
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care ar trebui să fie, din perspectiva
dumneavoastră de fost avocat
practicant, premisele de la care 
să pornească astăzi, în profesie, 
un tânăr absolvent de drept? 
ce așteptări rezonabile ar trebui 
să-și fixeze? ce motivații ar putea
avea și cum ar trebui să-și ordoneze
prioritățile în viața profesională?

Nu cred că sunt atât de perfecţionat
încât să dau sfaturi, fie în
avocatură, fie în politică. Dacă aş
începe însă o acum practică de
avocat, ţinând cont de experienţă,
aş citi mult mai mult drept decât
am făcut-o la începuturi. Stăpânirea
dreptului şi înţelegerea legilor, a
principiilor fundamentale, sunt o
bază indispensabilă pentru orice
progres ulterior. Deci, primii 5-10
ani trebuie să fie ani de muncă de
studiu şi de cercetare „pe brânci”,
ani în care trebuie să „devorezi”
carte după carte, pe lângă practica
profesiei. Dar carte bună, scrisă de
mari autori. În epoca prezentă, a
devenit foarte important să
stăpâneşti şi tehnologiile de lucru la
distanţă; fără aceste dexterităţi,
este greu să mai faci cercetare de
arhive, de legislaţie și de
jurisprudenţă sau să îţi deserveşti
clienţii. Plus 2-3 limbi străine, de
circulaţie internaţională, stăpânite
perfect. 

ați salutat recent colaborarea dintre
ministerul Justiției și profesia de
avocat, care a fost testată în lunile
de restricții impuse de starea de
urgență și de alertă, timp în care și-a
dovedit eficiența. cum s-a colaborat,
la modul concret?

Am comunicat cu Preşedintele
Traian Briciu şi cu colegii avocaţi
parlamentari imediat după ce a
debutat situaţia de criză şi, apoi,
am acţionat pentru sprijinul
acesteia, alături de cei sus-numiți.
A fost esenţial şi faptul că

Premierul, Guvernul au fost
deschişi pentru acest sprijin.  

ce semnificație ar avea construirea
unui preconizat „cartier al Justiției”,
dat fiind faptul că acesta 
ar presupune o conlucrare amplă 
sub aspect organizatoric, legislativ,
financiar etc.? 

Dacă vorbiţi de semnificaţie, o văd
ca pe o recunoaştere a rolului
esenţial al justiţiei în societate, prin
localizarea sediilor organismelor
centrale ale avocaturii în acest
„Cartier al Justiţiei”, a rolului
esenţial al avocaturii pentru justiţie.
Poate fi privit şi ca proba de
concertare înţeleaptă a acestei
armonii de către Ministerul Justiţiei,
care şi-a păstrat opţiunea sub mai
multe mandate ministeriale
succesive, începând cu ministrul
Robert Cazanciuc, care a iniţiat
proiectul „Cartierului Justiţiei”,

chiar dacă ideea includerii profesiei
de avocat în acest cartier este de
dată mai recentă. 

Probabil că după agitația legată de
domeniul justiției din ultimii ani,
unii români, mai puțin realiști,
așteaptă „minuni” de la noul
ministru. ce așteptări aveți de la
propunerile de modificare a legilor
justiției, lansate spre consultare 
la finalul lunii septembrie?

Politicienii care promit „minuni”
trebuie ocoliţi cu grijă! Eu sper ca
această consultare să declanşeze
energiile bune din sistemul judiciar.
Ştiu că ele există în fiecare
magistrat şi în fiecare avocat,
trebuie doar ca ei să le dea
expresie într-o manieră
profesionistă, deci, inclusiv
constructivă. Este mai puţin decât
o minune, dar ar fi cu mult mai
mult decât starea de fapt prezentă.

„Proiectul
«cartierul
Justiției» poate fi
privit şi ca proba
de concertare
înţeleaptă a
acestei armonii
de către
ministerul
Justiţiei, care 
şi-a păstrat
opţiunea sub mai
multe mandate
ministeriale
succesive,
începând cu
ministrul robert
cazanciuc, care a
iniţiat proiectul.”

„în instanţă,
avocatul luptă
«pentru altul»,
pentru client; 
în politică, lupţi
«pentru alţii»,
pentru alegători
şi pentru
cetăţeni în
general.”
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rivesc retrospectiv ultimul sfert de
secol și, mânat de inițiativa de a
marca această sărbătoare, mă las
purtat pe brațele amintirilor către

mine, avocatul aflat în, ceea ce am numit,
„maturitatea mea profesională”. Însuflețit
de etica justiției, pe care nu am părăsit-o
niciodată, mă găseam, adeseori, sprijinit pe
pilonii educației primite de acasă,
fundamentul stabil care mi-a fost reazem
în momentele de cumpănă ale carierei și
ale vieții mele. Atunci, la fel ca acum,
aveam îndrăzneala să cred că orice lucru
bun și orice „mulțumesc” primit cu deplină
gratitudine, din partea celor lipsiți de
speranță, reprezintă suprema recunoștință.

Avocatura, ca profesie liberală
indispensabilă săvârșirii, în respectul legii, a
actului de justiție, este, mai ales în ultimii
ani, amenințată din toate direcțiile. Am mai

vorbit despre asta, în repetate rânduri, cu
îngrijorare, cu multă empatie pentru gradul
foarte ridicat de stres profesional la care
suntem supuși, mai ales cei mai tineri
dintre noi, oameni aflați la începutul vieții
și carierei, copii frumoși cu visuri înalte și
care ucid, zilnic, ore în șir de așteptare și
dezamăgire.

Spun dintru început că noi, avocații, vom
reuși până la urmă, prin noi înșine, în mod
solitar și solidar. În mod solitar, cred că
vom ști să fim sclipitori, activi, atenți, vocali
în media și periodicele de specialitate și
cred că toți veți dezbate, veți afirma, veți
accesa logica juridică sau „logica
algoritmilor”, dacă aceasta se prefigurează.
Veți rezista, prin calitatea prestației, aceia
dintre dumneavoastră care aveți chemarea
profesională reală. Avocatura este o
profesie de vocație exclusivă. Avocat te
naști, experiența și cultura juridică adaugă
miez și strălucire, experiența umană și
viața aduc profunzime, calitate, forță. De
aceea, afirm: avocatura va deveni ceea ce
vom deveni noi! Nu avem a ne teme
pentru viitor, decât de propriile noastre
slăbiciuni și incongruențe. Nu este nevoie
să ne angajăm în lupte de cruciați cu
societatea, sistemul, sistemele, decât în
situația-limită în care ne-ar fi lezat statutul
și legea de funcționare. 

Îmi place să cred că putem reforma
profesia începând cu noi înșine, pornind de
la atitudine, colegialitate și ținută
profesională, cultură juridică și calitate
umană. Mereu vor fi greutăți și neajunsuri,
dar vom da greș, de fiecare dată, căutând
cauza principală a problemelor altundeva
decât în noi înșine. Și încă ceva: să nu avem
suflete mici este esențial! 

Cred, cu mare convingere, că avocații
români, din rândul cărora am onoarea să
fac parte, nu sunt și nu au fost vreodată
naivi. Noi nu avem dreptul să lăsăm să
moară niciun vis democratic, să sucombe
niciunul dintre drepturile și libertățile
omului, atât de greu dobândite și nici să ne
fie vreodată lezate grav și profund
demnitatea profesională și cea umană! Noi
putem fi vulnerabili în mod esențial, în
principal, la propriile slăbiciuni, de aceea
trebuie să avem mare grijă!

Drept urmare, constat că multe schimbări
au purtat cu sine ultimii 25 de ani și poate
că suflul modernității a dezvăluit valențe
noi ale profesiei, însă două lucruri rămân
neschimbate: setea de dreptate și dorul
după adevăr. 

Cu acest prilej, adresez, din partea Uniunii
Juriștilor din România, un mesaj de
susținere tuturor celor care, prin munca lor
de fiecare zi, prin devotamentul și prin
priceperea lor, contribuie la apărarea
drepturilor și libertăților justițiabililor din
România. Ei sunt cei aflați „în prima linie”,
luptând, de data aceasta, nu împotriva
unui virus pandemic, ci a nedreptății, a
răului și a înșelătoriei. 

Fie ca următorii 25 de ani să contribuie la
fel de mult la evoluția pozitivă a profesiei,
pentru ca aceasta să rămână caracterizată
de valorile care au consacrat-o. Cred, cu
convingere, că societatea de mâine,
indiferent câtă inteligență artificială ar
încorpora, nu va putea exista fără avocați,
profesioniști titulari de mândrie și
demnitate legitime, păstrători de tradiții și
valoroși cunoscători ai tainelor dreptului și
nu numai.

P

av. dr. ioan chelaru
președintele uniunii Juriștilor 
din românia

„îmi place să cred că putem reforma
profesia începând cu noi înșine!”
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atunci când u.n.B.r. a validat
titulatura proiectului aniversar
ce vizează un sfert de veac de la
promulgarea legii 51/1995,
lege ce privește organizarea şi
exercitarea profesiei de avocat
într-un cadru de normalitate,
libertate și independență, 
s-a ales formula „25 de ani 
de avocatură modernă”. 
ce semnificație globală are
pentru dvs. în acest context,
adjectivul „modern”?

Termenul „modern”, în acest
context, semnifică o nouă
epocă istorică în devenirea
profesiei. Avocatura modernă
trebuie să fie în concordanță
cu timpurile, ca organizare și
funcționalitate, adică o
profesie independentă
autonomă și
autoreglementată. 
Desigur, modernizarea
avocaturii nu s-a produs brusc,
odată cu Legea nr. 51/1995.
Un prim pas a fost Decretul-
Lege nr. 90/1990, care a
marcat ieșirea avocaturii de
sub tutela statului reprezentat
de Ministerul Justiției și
afirmarea autonomiei
organizației profesionale. În
fiecare judeţ şi în municipiul
Bucureşti a fost constituit câte

un barou, cu personalitate
juridică, iar structura centrală
a fost reorganizată.  Barourile
au fost succesoarele universale
şi de plin drept, în temeiul
legii, ale fostelor colegii de
avocaţi. Legea 51/1995 a venit
ca o consacrare legislativă
expresă a formelor moderne
de organizare, în baza
principiilor independenței și
autonomiei.

legea nr. 51/1995 reprezintă,
fără doar și poate, un reper
major pentru profesie, 
fiindcă aceasta a
consacrat organizarea
activitaţii avocaţilor pe bază
legislativă, în consens cu
principiile avocaturii europene.
câte modificări și completări 
a avut respectiva lege în cei 
25 de ani și care au fost cele
mai notabile amendamente?

În cei 25 de ani de la intrarea
în vigoare a Legii 51/1995,
aceasta și-a dovedit
eficacitatea, astfel încât au fost
necesare puține intervenții de
anvergură. Majoritatea
modificărilor au fost mici
ajustări și actualizări la
cerințele timpului, ca dovadă a
lucrului bine făcut de la bun

început. Din totalul celor
aproximativ 30 de modificări,
aș menționa, printre cele mai
notabile, Legea nr. 225/2004,
care a schimbat structura
naţională a ordinului
profesional al avocaţilor din
România din „Uniunea
Avocaților din România” în
„Uniunea Naţională a
Barourilor din România”.
Scopul acestei legi a fost
descentralizarea profesiei și
asigurarea autonomiei
barourilor concomitent cu
asigurarea unității profesiei, ca
voce unică a unui organism de
autoreglementare.
O altă modificare notabilă a
fost adusă de legea nr.
75/2017, care a reprezentat
atât o adaptare necesară
schimbărilor survenite prin
noile coduri, cât și o punere de
acord a legii cu anumite decizii
ale Curții Constituționale. În
civil a fost introdusă noțiunea
de „patrimoniu de
afectațiune”, astfel încât a
apărut necesitatea unei
organizări speciale a evidenței
și publicității patrimoniilor
profesionale, cu implicații în
materia executării silite a
bunurilor afectate profesiei.
Însă piatra de încercare a fost

adaptarea legii de organizare
și funcționare a profesiei de
avocat la dispozițiile noului
cod penal și ale noului cod de
procedură penală. Aceste
coduri  au reconfigurat
procesul penal, acordând
avocatului un rol mai complex.
În lipsa unei jurisprudențe care
să sedimenteze acest rol
fortificat al avocaților, au
început să apară, în special la
nivelul organelor de urmărire
penală, interpretări deformate
sau chiar abuzive ale unor
norme privind accesul la dosar
și confidențialitatea
comunicărilor avocat client,
inclusiv limitele secretului
profesional. Ne-am confruntat
cu percheziții abuzive la sediile
avocaților și au fost semnalate
presiuni asupra acestora să-și
denunțe clienții. De aceea, a
fost nevoie să fie întărite
garanțiile apărării, ale
secretului profesional și ale
independenței avocaților prin
reglementări care interziceau
ridicarea de înscrisuri de la
sediul avocatului, dacă acesta
nu era implicat el însuși în fapta
penală pentru care s-a dispus
mandatul de percheziție. 
De asemenea, a fost întărit
dreptul avocatului de a nu-și

„intensificarea dezbaterilor pe teme ce interesează
profesia, promovarea imaginii profesiei, 
dar și implicarea activă a profesiei în problemele
ce interesează societatea, reprezintă câștiguri
certe ale ultimei perioade”
interviu cu prof. univ. dr., av. traian Briciu, președintele uniunii naționale a Barourilor din românia
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denunța clientul, prin prevederea
expresă că nu constituie infracțiune
fapta avocatului de nedenunțare a
unor infracțiuni despre care ia la
cunoștință în exercitarea profesiei
(cu anumite excepții, cum ar fi cele
de omor, genocid sau cele din sfera
terorismului).
Ne-am lovit de opoziție din partea
unor actori politici care doreau 
să-și facă un brand de luptători
împotriva corupției, încercând să
aducă în derizoriu secretul
profesional prin sintagma
„superimunitatea avocaților”. Însă,

probabil, tot răul a fost spre bine,
întrucât Curtea Constituțională a
stabilit clar și fără echivoc că
garanțiile secretului profesional
prevăzute în proiectul de
modificare a Legii 51/1995 
respectă dispozițiile legii
fundamentale. 
Urmează alte provocări în plan
european, cărora va trebui să le
facem față în contextul tendințelor
de dereglementare și
comercializare a profesiei și
facilitarea accesului altor
profesioniști la titlul de avocat. 

corespunde organizarea 
și funcționarea u.n.B.r. unui model
extern anume sau vorbim 
despre o organizare firească 
și logică, de ordin național?

Aș putea răspunde afirmativ la
ambele variante. Ca întotdeauna,
ne-am inspirat de la francezi. Chiar
dacă multe aspecte au fost de
inspirație franceză, înainte de
instaurarea comunismului, acestea
au fost adaptate la specificul
național. În același timp, toate
reglementările profesiei în ultimii
30 de ani au inclus o revenire la
tradițiile naționale. Inclusiv
organizarea ca uniune a barourilor
și nu a avocaților a continuat Legea
nr. 509 din 5 septembrie 1940
pentru organizarea Corpului de
avocaţi din România. 
Însă globalizarea atinge inclusiv
profesia de avocat și apar tendințe
de uniformizare a acesteia. Din
2007, România este țară membră a
Uniunii Europene și trebuie să
ținem cont de unele condiții
impuse de Bruxelles profesiilor
liberale prin directive, regulamente
sau prin Decizii ale Curții de Justiție
a Uniunii Europene. 
Pentru avocatură, aceasta
înseamnă o hibridizare a dreptului
continental cu cel anglo-saxon în
organizarea și funcționarea
profesiei. Sunt tendințe de
comercializare a serviciilor
avocațiale și de liberalizare a
accesului la profesie către alți
profesioniști cu studii juridice.
Chiar și francezii, care sunt poate
cei mai convinși tradiționaliști în
privința avocaturii, au fost nevoiți
să accepte unele schimbări pentru
a face față pieței internaționale.
Până la urmă, prin Legea Macron
din 2015 au acceptat inserția de
capital provenit de la non-avocați
în societățile de avocatură, precum
și crearea unor societăți
pluriprofesionale pentru a

„în cei 25 de ani
de la intrarea în
vigoare a legii
51/1995, aceasta
și-a dovedit
eficacitatea,
astfel încât au
fost necesare
puține
intervenții de
anvergură”
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răspunde cererii crescânde de
servicii integrate. 
Au acceptat publicitatea
avocaților și „uberizarea”
avocaturii prin permiterea
participării avocaților la
platformele de intermediere
avocat-client, deținute de terți
non-avocați. Sunt schimbări
greu de conceput pentru
majoritatea avocaților din
România însă, foarte probabil,
evoluția legislației europene
ne va pune la încercare cât de
curând.

cum s-a afirmat profesia de
avocat din românia pe plan
european în acești 25 de ani, 
ce afilieri, colaborări și
interacțiuni semnificative pe
linie profesională s-au
consemnat între u.n.B.r. și
entitățile de profil omoloage
din uniunea europeană 
și din lume?

În planul relaţiilor
internaţionale, Uniunea
Naţională a Barourilor din
România este membră a celor
mai importante organizații
internaționale ale avocaților,
cu care cooperează activ.
U.N.B.R. este membru plin în
Consiliul Barourilor din
Uniunea Europeană (CCBE) și
Asociaţia Internaţională a
Barourilor (I.B.A.) și este
membru fondator în Uniunea
Internaţională a Avocaţilor
(U.I.A.) și Uniunea Avocaţilor
din Balcani. 
Prin intermediul acestor
organizații internaționale și nu
numai, colaborăm cu
majoritatea organizațiilor
profesionale din Europa prin
schimb de opinii cu privire la
evoluția profesiei în plan
european, puncte de vedere,
scrisori de susținere când este

cazul, contribuții la dezbateri
pe tema unor probleme cu
care se confruntă profesia. 

sunteți, din iunie 2019,
președintele ales al u.n.B.r.. 
ce priorități v-ați fixat inițial
pentru mandatul dvs. împreună
cu comisia Permanentă 
și câte dintre obiective au fost
zădărnicite de neprevăzuta
criză sanitară pe care încă 
o treversăm? 

Într-adevăr, criza sanitară a fost
o provocare față de planurile
pe care le avem la nivelul
U.N.B.R., în sensul că a trebuit
să ne concentrăm pe cerințele
momentului, în primul rând a
sprijini avocații să facă față
problemelor legate de perioada
pe care o traversăm. Totuși, am
mers în paralel și cu proiectele
demarate la începutul
mandatului, care se află în
diferite stadii de realizare. De
aceea, n-aș putea spune că au
fost zădărnicite, poate doar
încetinite de alte priorități, însă
acestea merg mai departe. 
De exemplu, reorganizarea
Institutului Național pentru
Pregătirea Avocaților (INPPA),
așezarea Casei de Asigurări a
Avocaților (CAA) pe principii
economice solide, care să
asigure dezvoltarea durabilă a
sistemului, o prezență activă și
preventivă în legătură cu
procesul legislativ cu impact
asupra profesiei,
reglementarea unor practici în
privința comunicării formelor
de exercitare a profesiei, astfel
încât să asigure echilibrul între
principiile profesiei și interesul
indiscutabil al promovării
avocaților într-un mediu tot
mai concurențial, integrarea în
proiectul Cartierul Justiției,
realizarea unui mijloc financiar

care să asigure facilități
economice avocaților etc. 
Mi se pare că dialogul în
interiorul organelor profesiei,
intensificarea dezbaterilor pe
teme ce interesează profesia,
promovarea imaginii profesiei,
dar și implicarea activă a
profesiei în problemele ce
interesează societatea
reprezintă câștiguri certe ale
ultimei perioade. Desigur, la
nivelul comunicarii mai sunt
încă multe lucruri de realizat.
Regret că planurile concrete și
bine structurate pentru un
Congres al Avocaților așa cum îl
concepeam eu și întreaga
echipă de conducere nu au
putut fi puse în practică.
Sperăm ca viitorul să ne dea
posibilitatea realizării acestui
proiect.

Pentru a răspunde noilor
provocări în materie 
de economie digitală și
concurență, comisia
Permanentă a u.n.B.r. a aprobat
în această vară realizarea unei
platforme complexe de
intermediere avocat-client, la
nivel instituțional, care să țină
seama de cerințele legale și
deontologice ale profesiei de
avocat. ce va reprezenta,
concret, aceată platformă și
care vor fi beneficiile sale?

Platforma U.N.B.R. de
intermediere avocat-client sper
că va reprezenta un instrument
prin intermediul căruia avocații
vor putea să se promoveze în
mediul digital și să ia legătura
cu potențiali clienți, în condiții
de gratuitate și de garantare a
respectării normelor
profesionale și deontologice.
Acestea ar fi principalele
elemente de diferențiere față
de platformele avocat client

deținute de terți.
Utilizarea mediului online de
către avocați, în special a
platformelor deținute de terți,
presupune o serie de provocări
care se referă în principal la
riscul de interferență a
furnizorilor de platforme în
relația cu clientul, protecția
secretului profesional,
verificarea identității și
intențiilor clienților, evitarea
conflictulor de interese,
principiul liberei alegeri a
avocatului, regulile de
publicitate sau regulile
onorariului, inclusiv interdicția
partajării onorariilor cu terți. 
Aceste provocări au fost
analizate în detaliu de CCBE în
Ghidul privind utilizarea
platformelor online de către
avocați, care recomandă
barourilor și organizațiilor
profesionale să atragă atenția
membrilor lor asupra
principiilor fundamentale
atunci când folosesc platforme
online, cum ar fi: stabilirea unei
relații contractuale directe cu
clientul; să nu permită nicio
interferență a furnizorului
platformei în relația cu clienții;
să se asigure de respectarea
secretului profesional; să evite
încălcarea regulilor privind
conflictul de interese; să
solicite clarificări cu privire la
fiabilitatea și siguranța
platformei online cu privire la
procesarea datelor clienților; să
respecte regulile de publicitate
în postarea informațiilor pe
platformă; să informeze clientul
cu privire la numele, datele de
contact și condițiile intervenției
sale; să respecte întotdeauna
regulile aplicabile, inclusiv
reglementările privind concu -
rența, regulile de remunerare și
stabilirea onorariilor.
În sensul recomandărilor CCBE,
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la nivelul grupurilor de lucru ale
U.N.B.R. se lucrează deja la un Ghid
privind participarea avocaților la
aceste platforme, care se dorește a
fi flexibil, orientativ și ușor de
asimilat, astfel încât să constituie un
real sprijin pentru avocați în luarea
deciziei de a participa la platformele
de intermediere avocat client.

în iulie 2020 a fost aprobat de către
consiliul u.n.B.r. un „Ghid orientativ al
onorariilor minimale”. care este, pe
scurt, rațiunea elaborării unii astfel
de Ghid? ce opinie credeți că va avea
cu privire la acest instrument
consiliul concurenței, chemat să se
pronunțe în privința sa?  

Scopul urmărit de acest Ghid
orientativ (deci nu obligatoriu!) al
onorariilor minimale este de a oferi
premisele unor bune practici, care
să vină în sprijinul tuturor
participanților la actul de justiție, în
sensul propunerii unor criterii mai
clare pentru aprecierea onorariilor
cuvenite avocaților de către
instanțe, al diminuării conflictelor
legate de concurența neloială în
interiorul profesiei sau concurența
interprofesională. În funcție de
răspunsul Consiliului Concurenței,
vom analiza opțiunile pe care le
avem în rezolvarea problemelor
care au determinat adoptarea unui
astfel de ghid.

dacă tot discutăm despre
concurență, ne putem pune
problema existenței unei competiții
adesea neloiale între avocați, pe
care în ultima vreme mediul online 
o admite fără opreliști. dealtfel,
problema publicității profesiei 
s-a tot pus în timp, s-au luat măsuri,
dar lucrurile au evoluat. considerați
oportună o revenire la subiect? 

Este chiar un subiect pe ordinea
de zi. La ultima ședință de Consiliu
U.N.B.R. am pus problema

necesității adaptării Statutului
profesiei de avocat la dispozițiile
Legii 51/1995, care a fost
modificată în 2017 în privința
relaxării dispozițiilor referitoare la
publicitate. Dacă înainte
publicitatea era interzisă expres,
acum aceasta este permisă, cu
condiția respectării
reglementărilor profesionale și a
celor privitoare la independența,
demnitatea, integritatea profesiei,
păstrarea secretului profesional.
Însă legea face trimitere la
Statutul profesiei în ceea ce
privește detalierea normelor
publicității. De aceea sunt
necesare modificări ale statutului
profesiei, pentru a flexibiliza
dispozițiile acestuia cu privire la

publicitate, în raport cu dinamica
mediului economic și concurențial. 
Într-adevăr, vremurile s-au
schimbat și relaxarea normelor
privind publicitatea este necesară
și pentru a sprijini avocații să facă
față concurenței cu alți
profesioniști care încearcă să intre
tot mai mult pe domeniul
consultanței juridice, promovându-
se intens în mediul online. 
Însă este esențial ca prin
reglementările statutare pe care le
pregătim să stabilim cadrul unui
mediu concurențial onest și loial
între avocați. Dacă legea le permite
să se promoveze pe platforme, în
rețele sociale sau alte canale de
comunicare, trebuie să aibă
stabilite niște limite deontologice

„Piatra de
încercare a fost
adaptarea legii
de organizare și
funcționare a
profesiei de
avocat la
dispozițiile
noului cod penal
și ale noului cod
de procedură
penală.”
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astfel încât să nu-și
prejudicieze confrații, făcându-le
concurență neloială, prin
practici cum ar fi să plătească
pentru o ierarhizare mai bună
în motoarele de căutare sau
pentru vizibilitate mai mare pe
platformele de intermediere. 
Actualmente, grupurile de
lucru ale UNBR – Grupul de
lucru al Consiliului UNBR
privind deontologia profesiei,
inclusiv privind publicitatea, și
grupul pentru perfecționarea
legislației profesiei – au în
lucru un proiect de modificare
a Statutului în sensul adaptării
acestuia la dispozițiile
permisive privind publicitatea,
prevăzute de Legea nr.
25/2017 privind modificarea și
completarea Legii nr. 51/1995.

există voci, preponderent 
din „corul” avocaților firmelor
multinaționale, care susțin
demersul consiliului Barourilor
europene cu privire la
instituirea și în românia a unui
sistem de specializare a
avocaților care își doresc
competențe recunoscute 
la nivel internațional. deși în
această problemă s-a
pronunțat și inPPa, arătând că
nu există un fundament legal
care să definească și să
impună această specializare,
persistă tendința de a se pune
accent și la noi pe
specializarea avocaților 
cu care se colaborează, inclusiv
în faza de recrutare a acestora.
cum credeți că vor evolua
lucrurile în acest sens?

Nu știu dacă există un ,,cor”
care susține demersul, pentru
că nu disting încă o poziție
tranșantă și nici nu sunt sigur
că cei care s-au exprimat public
au corelat pozițiile lor cu

proiectele CCBE. Așa cum știți,
există proiectul avocatului
specializat, dar acesta se află în
dezbatere la nivelul fiecărui
barou tocmai pentru a extrage
tendința reală a corpului
profesional și eventualele
observații. După acest demers,
care nu trebuie făcut în grabă,
vom vedea ce soluții se impun,
analizând observațiile făcute
de colegi.
Dincolo de acest demers, aflat
în curs de consultare, trebuie
spus că aceste certificate de
specializare sunt adeseori
vizate de clienți din foarte
multe țări atunci când aleg un
avocat pentru o tranzacție
internațională sau alte afaceri
de anvergură, având utilitate în
special pentru a face față unei
concurențe internationale.
Totuși, aș vrea să precizez un
lucru care poate nu s-a înțeles
prea bine: nimeni nu obligă pe
niciun avocat să obțină un
certificat de specializare!
Nimic nu se opune ca el să
practice în orice domeniu și
chiar să se promoveze arătând
care sunt domeniile sale de
competență sau aria de

practică. Doar că nu va putea
folosi în promovarea sa
certificatele de specializare.

care credeți că este viitorul
profesiei de avocat în românia,
cum l-ați putea descrie?

Cred că este foarte greu să fac
predicții cu privire la viitorul
profesiei. Hazardul e foarte
prezent în evoluția omenirii,
pentru că suntem tot mai
interconectați și apare efectul
de domino. Când cade o piesă,
cad toate. Iată cum un prim
efect al crizei pandemice este
accelerarea digitalizării și
introducerea inteligenței
artificiale în sistemele de
justiție, cu alte cuvinte a
roboților. 
Tot pentru că suntem extrem
de interconectați prin mediul
digital, vrând-nevrând, suntem
atrași în tăvălugul unor
trenduri globale în privința
profesiei, într-un proces de
uniformizare a practicii. 
Cred că obiectivul principal
este să asigurăm în continuare
anumite constante ale
profesiei care țin de

identitatea noastră. În primul
rând independența și
garanțiile de apărare a
secretului profesional. Câtă
vreme vom avea mai departe
garantate aceste două arme
date de lege, atunci vom putea
depăși mai cu încredere
obstacolele, fie că acestea sunt
generate de crize economice,
pandemice sau de altă natură. 
Traversăm o perioadă istorică,
pentru că în primul rând la
nivelul societății este nevoie să
se găsească un limbaj comun
care să integreze viziuni,
experiențe și abordări într-un
context care este la granița
fragilă a raporturilor dintre
cetățean și stat, dintre
drepturile omului și măsurile
statului gândite să asigure
sănătatea cetățenilor. 
Trăim o perioadă
revoluționară sub aspectul
multor schimbări. De aceea,
cred că dezbaterea-cheie în
perioada următoare va fi cum
să gândim novator și
sustenabil în același timp. Este
un efort fără oprire, pe care
trebuie să-l continuăm la nivel
instituțional și individual. 
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sunteți senior Partner și
fondator al casei de avocatură
zamfirescu racoti vasile &
Partners, unul dintre cei mai
reputați avocați români, unul
dintre experţii de marcă în
domeniul litigiilor şi
arbitrajului comercial, fiind
implicat în proiecte complexe
interne şi internaţionale, 
în jurisdicţii precum milano,
Paris, londra sau new York, 
dar și arbitru al curţii de
arbitraj comercial
internaţional de pe lângă
camera de comerţ şi industrie
a româniei. sunteți, totodată,
preşedintele de onoare al
uniunii naţionale a Barourilor
din românia şi Președintele
delegaţiei române la consiliul
Barurilor și societăților de
avocatură din uniunea
europeana (ccBe). cum vă simți
în apogeul carierei dvs., ca
avocat, după mai bine de 30 de
ani de exerciții democratice ale
româniei? 

Cu siguranță, exceptând
nostalgia debutului și a
tinereții, amintirile legate de
profesie, înainte de 1990, sunt
triste. Cadrul legislativ edictat
după 1990 a schimbat radical

organizarea și exercitarea
avocaturii. Acum s-au creat
premisele unei practici private,
într-un cadru profesional
extins semnificativ, având la
dispoziție noi și nebănuite
garanții create în sprijinul unei
practici performante. Au
apărut noi jurisdicții, precum
Curtea Constituțională, Curtea
de Conturi, Consiliul
Concurenței, judecătorii
inamovibili pronunță și soluții
de achitare sau desființează, în
contenciosul administrativ,
acte emise de organele
executive. Inteligența
artificială își spune, la rândul
ei, cuvântul, digitalizarea și
globalizarea ne-au plasat în
contextul european și mondial.
De aici și până la succesul
acestor reforme vom mai avea
încă de parcurs un drum lung
și presărat cu multe eșecuri și
dezamăgiri.
După 44 de ani, profesia
continuă să mi se înfățișeze ca
o provocare și încerc să îi țin
piept cu aceleași vechi resurse:
pasiune, dăruire și, sper, un
plus de înțelepciune care îmi
îngăduie, încă, să țin pasul, în
ritmul meu, cu noile generații
cu remarcabili reprezentanți.

acum sunteți unicul Președinte
de onoare al u.n.B.r.. ce vă
amintiți despre primul dvs.
contact cu un barou? 
ce reprezintă pentru dvs. o
uniune profesională activă și
răzbătătoare, cum este u.n.B.r.? 

Inevitabil, orice rememorare a
carierei mele profesionale, are
ca punct de plecare Biroul
Colectiv de Asistență Juridică
(BCAJ) Panciu, unde am fost
repartizat ca stagiar în august
1976, apoi colectivul de la
Oltenița, pentru ca, începand
cu 1978, să devin avocat
definitiv în Colegiul de Avocați
al Municipiului București și al
județului Ilfov. În epocă,
avocatura era condusă de
Ministrul de Justiție, tinerii
absolvenți, indiferent de
rezultatele obținute, nu
puteau fi repartizați în orașele
mari, întreaga justiție era
trimisă la cules de porumb,
încă mai existau câțiva
judecători cu școală juridică și,
mai trist, se mai aplica
pedeasa cu moartea pentru
delapidare sau furt din avutul
obștesc.
Reînființarea Uniunii
Avocaților din România prin

Decretul Lege 90/1990,
reînființarea barourilor, ieșirea
de sub tutela Ministrului de
Justitie, iar începand din
decembrie 1995, consacrarea
practicii private și înlăturarea
tuturor obstacolelor care
stânjeneau sau uneori chiar
zădărniceau raporturile
avocat-client au cladit (și mai
apoi au consolidat) profesia de
avocat.
Valorile determinante pentru
trăinicia statutului câștigat
până acum sunt buna-credință
și perseverența în atingerea
scopurilor propuse, ambele
urmând a fi așezate, pe
deplin, sub îndemnul
multimilenar : «nihil de nobis
sine nobis».

ce au câștigat și câștigă, din
perspectiva dvs., avocații din
românia printr-o reprezentare
unitară, centrală, cu deschidere
și conexiuni cu celelalte uniuni
ale profesiilor juridice, cu
sistemul de justiție, cu forul
legislativ, executiv, organisme
europene etc? 

Câștigul de neprețuit al unei
profesii independente, și al
unui profesionist liber, este

„valorile determinante pentru trăinicia
statutului câștigat până acum 
sunt buna-credință și perseverența 
în atingerea scopurilor propuse”
interviu cu av. călin-andrei zamFirescu, Președinte de onoare al u.n.B.r.
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faptul că suntem în afara oricărei
tutele sau altor posibile
subordonări, împrejurarea că ne
hotarâm singuri soarta prin
alegerea democratică a tuturor
organelor de conducere și a
instanțelor disciplinare, că
asigurăm pregătirea inițială și
continuă a tuturor membrilor
noștri, că în profesie nu poți fi
primit decât printr-un examen
sever, că ne creăm propria
legislație secundară, că ne
organizăm și administrăm propriul
sistem de pensii si de asigurări
sociale. Misiunea de a asigura
dreptul constituțional la apărare nu
poate fi dusă la îndeplinire în afara
acestor garanții pe care le-am creat
și pe care le finanțăm fără vreun
ajutor din afara profesiei. 
Concertul mondial la care suntem
conectați ca membri ai L’Union
Internationale des Avocats UIA
(fondatori încă din 1927) și ai
International Bar Association (IBA),
precum și cel european, ca membri
ai (CCBE ) sau ai Uniunii Avocaților

din Balcani (UAB ) sau parteneri 
în convențiile bilaterale încheiate
cu uniunile de avocați din Marea
Britanie, Franța, Italia, Germania 
și din toate țările limtrofe, ne
racordează la toate informațiile de
specialitate și permit tinerilor noștri
colegi să efectueze stagii de
practică în aceste jurisdicții.

este profesia de avocat la această
oră, din punctul dvs. de vedere,
conformă cu percepția clasică a
semenilor, potrivit căreia apărătorul
este cel care îşi pune energiile
creatoare în slujba progresului
social, al afirmării adevărului,
dreptăţii şi Justiţiei în fiecare dosar
pe care îl instrumentează, sau
profesia și-a ajustat profilul
proporțional cu vremurile, viteza și
turbulențele din societate, devenind
o întreprindere liberală care luptă și
ea pentru supraviețuire?

Principiile, preceptele și
constantele profesiei de avocat
sunt reglementate de legislația

profesiei, Regulamentul ei și de
către Codul deontologic al
avocatului european. În acest
cadru, îndrăznesc să spun că
suntem una dintre cele mai
admirate și invidiate țări europene
în materie de reglementare
profesională. 
Multitudinea de factori
perturbatori, care se află la tot
pasul, deturnează, în cazul unora
dintre colegi, cadrul oferit de
profesie sau îi denaturează spiritul.
Mediul concurențial, presiunea
exercitată de către ceilalți
participanți la opera de justiție,
carențele de educație sau de
caracter, dorința subită de a câștiga
mulți  bani încă din prima zi, lipsa
de experiență și dorința de a reuși
fără efort, conduc și ele la eșecuri
ce afectează întreaga profesie. 
Apoi, nu trebuie ignorate
trăsăturile întunecate ale unei părți
din lumea  cu care se confruntă
practica unui avocat, pretențiile
sau ambițiile clientului, slăbiciunile,
orgoliile prost înțelese, provocările

Principiile,
preceptele și
constantele
profesiei de
avocat sunt
reglementate de
legislația
profesiei,
regulamentul ei
și de către codul
deontologic al
avocatului
european. în
acest cadru,
îndrăznesc să
spun că suntem
una dintre cele
mai admirate și
invidiate țări
europene în
materie de
reglementare
profesională. 

după 44 de ani,
profesia
continuă să mi
se înfățișeze ca 
o provocare și
încerc să îi țin
piept cu aceleași
vechi resurse:
pasiune, dăruire
și, sper, un plus
de înțelepciune
care îmi
îngăduie, încă, 
să țin pasul, în
ritmul meu, cu
noile generații
cu remarcabili
reprezentanți.



și tentațiile care sufocă un
caracter slab. Toate cele
evocate se află însă la periferia
profesiei, sunt simptome
pasagere și sporadice. Cu
siguranță, se impune o
creștere a responsabilității
organelor disciplinare,
singurele care pot
preîntâmpina întinderea unui
astfel de fenomen și, implicit,
alterarea imaginii profesiei.

cât de periculoase sunt
suficiența, lăcomia și rutina 
în profesia de avocat?

Însușirile și deprinderile ce
trebuiesc insuflate tinerei
generații sunt în sarcina
maeștrilor îndrumători, dar
fiecare stagiar vine cu zestrea
dobândită în adolescență și
studenție. Standardele morale
sunt din ce în ce mai
inconsistente, influența
familiei și a anturajului sunt
uneori nefaste, nivelul de
cultură lasă mult de dorit, iar
practicarea unei profesii legale
presupune integritate și
respect pentru adevăr.
Triunghiul evocat indică precis
calea spre nereușită în orice
întreprindere ori îndeletnicire.
Desigur, lăcomia, alăturata
suficienței, conduce aproape
întotdeauna la înșelăciune și
minciună, care la rândul lor
pot capătă caracter penal.
Specificul rezidă în faptul că un
avocat condamnat pentru o
infracțiune săvârșită cu
intenție urmează să fie radiat
din profesie, o măsură
profilactică ce contribuie la
sănătatea profesei.

ca și absolvenții de medicină,
teologie, arhitectură etc., tinerii
absolvenți de drept au drum
lung de parcurs până la

recunoaștere și bunăstare,
fiind nevoiți să se pregătească
serios, să treacă multe
examene și să facă ucenicie 
în preajma unor profesioniști
notorii, validați în societate. 
ați recomanda un astfel de
drum unui tânăr cu talent, cu
logos, logică și spirit justițiar?

Sunt adeptul mentorului care
modelează un tânăr
profesionist, iar avocatura s-a
sprijinit întotdeauna pe relația
maestru-discipol. Trebuie însă
ținut seama de noile premise
cu care se confruntă un
începător; în majoritatea
cazurilor, el va fi dirijat spre o
specializare încă din primele
zile de stagiatură. Urmărind
cererile din piața profesiei, veți
sesiza care sunt ofertele:
litigiile, care la rândul lor pot fi
civile-comerciale etc sau
penale ori consultanța, care
poate privi dreptul societar,
real estate, dreptul
concurenței etc. În consecință,
majoritatea tinerilor nu vor
beneficia de  o formare
generală, dar vor avea
avantajul unei calificări de
nișă, ceea ce presupune o
specializare mult mai
accelerată. 
În termenii folosiți în
întrebarea dvs. vor fi puțini
medici generaliști și mulți
medici specialiști! Pentru a
continua paralela, o mare
societate de avocați poate fi
comparată cu o policlinică ce
acoperă multiple specializări,
putând trata orice
maladie/speță și vindeca orice
pacient/client.
Experiența m-a învățat însă că
avocații notorii nu sunt
neaparat și valoroși
profesional. Iată de ce un
coordonator anonim poate fi

un competent practician și un
foarte bun îndrumător.
Ajutorul său trebuie să fie
limitat în timp, iar tânărul
profesionist trebuie să
străbată propriul drum spre o
carieră de succes, cu condiția
ca și norocul să îi surâdă. De
multe ori, paradoxal, valoarea
fără clienți duce la eșec,
avocatura fiind o profesie în
care  cunoștintele și relațiile
care îți pot recomanda
clientela sunt extrem de
importante.

acum aproape trei ani, dieter
zetsche, directorul general al
daimler aG, făcea recomandări
șocante: ”dacă planifici 
sau studiezi deja dreptul la
universitate, opreşte-te! 
în viitorul care bate la uşă 
vor fi cu 90% mai puţini avocaţi
sau specialişti în drept”. vor da
digitalizarea și inteligența
artificială dreptate acestuia
peste ani?

Inteligența artificială,
digitalizarea, cum spuneam,
platformele on line, procesele
soluționate de calculator,
standardizarea și bineînțeles
globalizarea sunt argumente
solide în sprijinul concluziei că
profesia de avocat a suferit și
suferă în continuare
transformări într-un ritm din
ce în ce mai alert. Cu
siguranță, aceste realități vor
conduce la preluarea multor
activități desfășurate astăzi
încă de avocați și vor avea
drept consecință  o posibilă
reducere numerică a
membrilor profesiei. Nu mai
putin însă,  orice evoluție va
conduce și la o diversificare pe
masură. 
Domeniile în care robotul nu
va putea înlocui profesionistul

vor spori si ele, conducând la
nașterea unor noi ramuri de
drept, a unor noi jurisdicții sau
servicii de specialitate. Nu vor
mai trece decenii până când
Dreptul Spațiului va fi materie
obligatorie de studiu și până
când vor fi edictate norme
privind dreptul de proprietate
pe Marte sau pe Lună. Nicio
nouă activitate nu se va putea
naște fără o riguroasă
reglementare, legea va domni
întotdeauna peste orice
întreprindere omenească 
sau robotică și va fi stâlpul
oricărei structuri, fie aceasta
post-statală sau galactică.

ca senior al dreptului și
ambasador al u.n.B.r., aveți
ocazia de a transmite un mesaj
de suflet colegilor avocați 
cu ocazia acestor 25 de ani 
de avocatură modern parcuși
de profesie în românia. 
cum sună gândul dvs.?

Transformările aduse profesiei
de avocat în ultimii 25 de ani
au fost uriașe și aproape
imposibil de anticipat. Cu
siguranță, următorii ani vor
aduce, într-un ritm mult mai
accelerat, transformări
structurale pe cât de
neașteptate, pe atât de
consistente. Evoluția va
amplifica primatul colectivității
asupra individului care, lipsit
de opțiuni, va fi din ce în ce
mai constrâns să acționeze sub
imperiul determinismului
social. Într-un asemenea
scenariu, evoluția în plan
individual și profesional ar
putea să ni se  infățișeze ca o
înlănțuire între pasiune și
optimism, credință, adevăr și
speranță; cu siguranță însă nu
va dura decât ceea ce se va
sprijini pe lege. 
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ați fost cel mai longeviv
președinte ales al uniunii
naționale a Barourilor din
românia, timp de 3 mandate, 
a câte 4 ani – o performanță
generată de puternica
dumneavoastră personalitate,
de specialist și avocat reputat,
perceput atâta vreme de colegi
drept un garant al stabilității și
al progresului profesiei în fața
numeroaselor provocări din
societate. cum ați reușit să
transformați u.n.B.r. în toți
acești ani până la un statut
respectat, pe un calapod
european, cu largă
recunoaștere?

În acest an, profesia de avocat
a aniversat și 30 de ani de
când s-a desprins de tutela
statului reprezentat de
Ministerul Justiției şi şi-a
asumat propria devenire în
mod independent, prin
Decretul-lege nr. 90/1990
privind unele măsuri pentru
organizarea şi exercitarea
avocaturii în România. Va
trebui să evaluăm unde
conduce independenţa
formală totală, într-o lume a
interdependenţelor obiective
şi manifeste, dar și de a
introspecta continuarea
evoluţiei liniare a profesiei, în
notă progresistă şi modernă. 

Profesia de avocat a avut o
șansă enormă la începutul
anilor ’90, când, prin
autoreglementare, și-a creat
un cadru de exercitare de o
modernitate ce este expresia
unei viziuni greu de egalat. 
Legea nr. 51/1995 pentru
organizarea și exercitarea
profesiei de avocat este și
astăzi extrem de modernă și
avansată, chiar în raport cu
alte legislații europene. Ea a
fost edictată într-un moment
când intervenția instituțiilor
statului a fost mai puțin activă.
Cred că legea de atunci este,
în anumite capitole, mai bună
decât cea de astăzi! În prezent,
legea reflectă dorința
legiuitorului de a institui un
control public asupra unei
profesii esențial privată, care
nu primește nimic de la Stat,
dar care servește, cu
generozitate, și interesul
public.
Am preluat mandatul de
președinte al Uniunii Naționale
a Barourilor din România exact
în anul aderării României la
Uniunea Europeană, un an
care a marcat începutul unor
mari schimbări de paradigmă
în profesia de avocat. Până la
data aderării, România nu
avea o legislație europeană
căreia să i se subordoneze și

nu avea decât obligații de a se
pune în conformitate cu
diverse direcții de dezvoltare,
prealabile aderării. După
aderare, s-au aplicat automat
legislația, regulamentele și
directivele europene. A fost o
permanentă dinamică, nu
numai în dezvoltarea profesiei,
dar și în lărgirea sistemului
nostru de drept, prin
oportunități noi oferite
avocaților. Nu a fost ușor,
pentru că avocatura este o
profesie extrem de
conservatoare în privința
principiilor și a valorilor, care
și-au dovedit eficiența de-a
lungul timpului.  
S-a reușit, cu toate acestea,
anticiparea, prevenirea și
atenuarea pericolelor și
agresiunilor cu care avocații se
confruntă zi de zi în
exercitarea profesiei. A fost
traversată o perioadă în care,
în țările europene, conflictele
avocaților cu terții și
conflictele din interiorul
profesiei s-au acutizat. Am
putut identifica și cauzele:
conduita autoprotectoare a
organelor profesiei de avocat,
reacția inadecvată a acestora
față de ofensiva orientată
împotriva profesiei de către
consumatorii de servicii
juridice și organizațiile

acestora, un nivel de disciplină
din ce în ce mai slab și lipsa de
reacție sancționatorie din
partea instanțelor disciplinare
ale profesiei. La acestea, 
s-a adăugat ofensiva în
reglementarea schimburilor și
a serviciilor, exponențiala
dezvoltare a „avocaților de
afaceri” (noțiune nedefinită
limpede), dar și „crizele” de
orice natură, la finele cărora,
de regulă, aproape nimic nu
mai poate rămâne așa cum 
s-a plănuit.
Distorsionarea pieței serviciilor
juridice a creat două categorii
principale de avocați: pe de o
parte, avocații care acordă
asistență juridică și
reprezentare instituțiilor de
stat și corporațiilor, ale căror
venituri sunt la fel de
importante ca munca lor și, pe
de altă parte, avocații care
apără particularii – marea
majoritate a clientelei. Fără un
tratament egal al celor două
categorii de clientelă, este
pusă în pericol însăși
funcționarea corectă a statului
de drept! La aceasta, se
adaugă accesul limitat la
justiție, prin imposibilitatea
suportării costului acestuia. În
plus, legislația europeană
îngăduie ca o parte din
capitalul formelor de

„cea mai grea probă prin care a trecut
și trece profesia este confuzia 
între popularitate și valoare” 
interviu cu av. dr. GheorGhe Florea, președinte u.n.B.r. între anii 2007-2019
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exercitare a profesiei de avocat să
fie deținute de non-juriști, iar
exercitarea profesiei să se realizeze
prin orice modalitate de liberă
asociere (forme clasice ale profesiei,
societăți comerciale, asociații,
fundații etc.).
Viața a demonstrat că abordarea
concurenței în profesie, după reguli
comerciale, impune utilizarea
instrumentelor practicate de
comercianți pentru a învinge pe
piață, pentru a obține profit: în
primul rând, publicitatea. Aici au
fost mari provocări, întrucât marea
masă a avocaților nu concepea
publicitatea ca mijloc de atragere a
clientelei, nu concepea ideea de

„comercializare” a avocaturii, care
ne-ar fi adus în același plan cu
buticurile, în abordarea
comportamentului pe piață. A fost
perioada în care „avocații de
business” – sintagmă de neconceput
în primii ani după aderare, întrucât
tradiția excludea orice caracterizare
comercială a profesiei – au dat
expresie revoltei faptelor împotriva
reglementărilor legale ale profesiei
de avocat. 
Avocații sunt tradiționaliști și
accepta greu schimbări de o
asemenea anvergură! A fost
perioada în care s-au făcut eforturi
pentru ca organizarea profesiei să
devină cât mai flexibilă,

nebirocratică şi cât mai puţin
nostalgică faţă de formule de
conducere administrativ-birocratică,
în regim de subordonare.
Organele profesiei de avocat din
România au fost angajate
permanent în procesul de adaptare
și modernizare a legislației
relevante privind organizarea și
exercitarea profesiei, deopotrivă cu
luarea oricăror măsuri legale
pentru apărarea ei. Au fost
preocupări prioritare, precum:
publicitatea profesională,
concurența neloială, conflictul de
interese și, mai ales, păstrarea
valorilor morale ale profesiei. 
S-au echilibrat tensiunile interne în
anul 2017, când legea intervenită
prevedea modificarea dispozițiilor
cu privire la publicitate, de la o
interdicție absolută spre una
permisivă, condiționată, însă, de
respectarea reglementărilor
profesionale şi a celor referitoare la
independenţa, demnitatea,
integritatea profesiei, păstrarea
secretului profesional. Aceste
dispoziții sunt astăzi parte a
reglementărilor profesionale. 
Concomitent, s-a adoptat Codul
Deontologic al Avocatului Român,
care dezvoltă dispoziții tradiționale
și moderne privind exercitarea
profesiei. Congresul avocaților din
anul 2015 a adoptat „Principiile de
integritate în activitățile
profesionale desfășurate de avocați
în profesii compatibile cu cea de
avocat și în conlucrările
interprofesionale pentru furnizarea
de servicii profesionale integrate”. 
Evoluția avocaturii pe o piață
națională în schimbare accelerată,
conectată la o piață internațională a
serviciilor juridice, se impune a fi
apreciată din perspectiva
transformărilor care au avut loc la
nivelul avocaturii europene. Este
exclus un control absolut asupra
procesului decizional. Suntem total
interconectați și orice schimbare la

evoluția
avocaturii pe o
piață națională
în schimbare
accelerată,
conectată la 
o piață
internațională 
a serviciilor
juridice, se
impune a fi
apreciată din
perspectiva
transformărilor
care au avut loc
la nivelul
avocaturii
europene. 
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nivel european nu are cum să
ne ocolească. Trebuie să ne
raportăm mereu la evoluția
europeană, greu de asimilat
într-un mediu tradiționalist,
cum este avocatura.

care au fost punctele de
inflexiune în parcursul u.n.B.r.
din perioada mandatelor
dumneavoastră?

Aderarea României la U.E., în
anul 2007, care a coincis și cu
primul meu an de mandat, a
adus și primul punct de
inflexiune cu care ne-am
confruntat: gestionarea cererii
formulate de Uniunea
Consilierilor Juridici din
România de primire în
Consiliul Barourilor din
Uniunea Europeană (C.C.B.E.),
după model polonez, cerere
analizată sub patronajul
raportorului desemnat, Aldo
Bulgarelli, în condițiile unui
conflict între cele două profesii
juridice, alimentat de
reglementări nespecifice
tradiției românești privind
„avocatul public”. Analiza
demersului a precedat
„Conferinței de bun venit” a
Corpului avocaților români în
rândul Barourilor europene,
organizată la Roma, la 7
decembrie 2007.
Implicarea U.N.B.R., în anul
2008, în organizarea
Congresului Uniunii
Internaționale a Avocaților la
București, generalizarea și
obligativitatea pregătirii
profesionale pe baza unui
program național, multianual,
reorganizarea și
descentralizarea funcționării
Institutului Național pentru
Pregătirea și Perfecționarea
Avocaților (I.N.P.P.A.),
adoptarea procedurilor interne

de organizare și funcționare a
organelor de conducere
colegiale la nivel central,
monitorizarea celor 41 de
examene de primire în profesia
de avocat, a examenelor de
definitivare în cadrul profesiei,
plus examenul de absolvire a
Institutului Național pentru
Pregătirea și Perfecționarea
Avocaților (frecventat opțional
până în anul 2010) au fost
proiecte în care s-au confruntat
păreri, orgolii, mentalități, în
final, echilibrate prin dialog
rațional, cultivat și dezvoltat
instituțional, în dauna atacului
la persoană, la modă în acea
perioadă!
Este demnă de consemnat
„odiseea” O.U.G. nr. 159/2008
privind modificarea și
completarea Legii nr. 51/1995
(publicată în M. Of. nr.
792/06.11.2008), a cărei
aprobare, prin lege, după votul
din Senat, a fost tergiversată
ostentativ de către Comisia
Juridică a Camerei Deputaților,
în condițiile în care politicienii
și reprezentanții altor profesii
juridice au refuzat modificările
survenite privind generalizarea
accesului în profesia de avocat
prin examen, recunoașterea
forței probante – similară
actului autentic – a actelor de
legitimare profesională
întocmite de avocat și
sancționarea penală a
exercitării fără drept a profesiei
de avocat, folosirea ilicită a
titlului profesional de avocat ori
a sintagmelor „barou”,
„Uniunea Națională a
Barourilor” , „Uniunea
Avocaților din România”!
Prin Decizia nr. 109/2010
referitoare la excepţia de
neconstituţionalitate a
dispoziţiilor O.U.G. nr.
159/2008, privind modificarea şi

completarea Legii nr. 51/1995,
Curtea Constituțională a
României a declarat
neconstituționalitatea actului
normativ, în imediata apropiere
a desfășurării examenului de
primire în profesia de avocat,
organizat conform actului
normativ în discuție. 
Consecința: s-a „distorsionat”
examenul, dar s-a și repus în
funcție legea anterioară, O.U.G.
nr. 159/2008. Până la intrarea
în vigoare a Legii nr.
210/07.12.2010, prin care
Parlamentul a modificat și a
completat Legea nr. 51/1995,
prin includerea reglementărilor
„abrogate” de Curtea
Constituțională, s-au înregistrat
peste 1.000 de cereri de primire
în profesie fără examen,
deoarece intrarea în profesie
fără examen urma a fi
suprimată odată cu intrarea în
vigoare a noii legi. Examinarea
acestor cereri a durat – în
funcție de „agenda” Consiliilor
Barourilor – peste un an de zile!
Criza încasării incorecte a
„indemnizațiilor pentru
creșterea copilului”, din
fondurile Casei de Asigurări a
Avocaților, cu ignorarea
regulilor contributivității și a
încasării aceluiași  tip de
indemnizație de la Stat,
adoptarea Statutului Casei de
Asigurări a Avocaților într-un
Congres al Avocaților (2011),
transmis în direct, pe internet,
cu goana pentru „arestarea”
microfonului, introducerea
verificărilor actuariale și
configurarea și publicarea
evoluției sistemului de asigurări
al avocaților până în 2099,
rezistența la propunerea de
majorare a contribuției la
sistemul de asigurări al
avocaților cu un procent de 1%
din venitul realizat lunar în

profesie etc., au „antrenat și
stimulat” democrația
profesională reală, dar, după
modelul „politicii”, au generat
și „tabere” permanent
antrenate în dispute verbale și
promisiuni pentru cicluri
electorale viitoare. Este în
tradiția interbelică a profesiei! 
Mai amintesc, sumar, și alte
provocări cu care s-a
confruntat profesia, fără a intra
în prea multe detalii:

- încurajarea organizării unor
structuri paralele ale
organelor profesiei de
avocat și, în consecință, a
practicii avocaturii ilegale, în
afara oricărui cadru legal,
prin lipsa unei reacții ferme,
bazate pe prevederi exprese
ale legii, din partea
instanțelor judecătorești, a
Parchetelor și a altor
instituții ale Statului român;

- politica profesională a
primirilor în profesie: de la
abandonarea dreptului de
selecție la primirea în
profesia de avocat, imediat
după ce au apărut primele
promoții de absolvenți ai
facultăților de drept privat,
prin practicarea metodei
„interviului”, organizat de
fiecare dintre cele 41 de
barouri, până la
reintroducerea, prin
consens, a examenului
unitar, cu limitele impuse de
metoda admiterii prin proba
„grilelor”, propusă de
avocații-cadre didactice,
după experiența
învățământului superior
juridic românesc;

- slăbirea profesiei de avocat și,
implicit, a dreptului la apărare
a fiecărui cetățean, prin
tratarea discreționară a
obligației statului privind
asistența judiciară prin avocat. 



care este  misiunea impetum Group, 
cum se poziționează citr în cadrul
grupului? ce reprezintă astăzi citr în cifre,
cum este organizată?

În Impetum Group ne propunem să
maximizăm valoarea de business în oricare
etapă din viața unei companii. Fiecare
companie din grupul nostru (CITR, ROCA,
ROCA X) are o misiune diferită și este
specializată în câte o nevoie diferită din
evoluția businessului românesc. 
În CITR ne propunem în continuare să
salvăm valoarea din companiile de impact
prin restructurare și insolvență și facem
asta cu succes de 20 de ani. Funcționăm
pe model de business, cu echipe
multidisciplinare de caz, cu economiști,
practicieni în insolvență, juriști, oameni de
marketing și vânzări, ceea ce ne dă
confortul să lucrăm în proiecte din peste
10 domenii de activitate. Apartenența la
Impetum Group funcționează ca un
potențator pentru ambele părți,
împărtășind expertiza și eficientizând
procesele de lucru.

avocații aniversează 25 de ani de 
la statuarea profesiei pe baze legislative
solide. citr etalează 20 de ani de
experiență pe piața locală. cum a evoluat 
această  colaborare între cele două
profesii juridice - practicienii 
în insolvență și avocați?

În primul rând, pentru că și eu sunt avocat,
ne doresc tuturor „La mulți ani!”. Îmi
doresc ca avocatura să rămână o profesie
elitistă, iar avocații să rămână campionii
respectării drepturilor și libertăților
cetățenești. Într-un viitor care devine tot
mai digitalizat și pune profesia la test, îmi
doresc să integrăm și să profităm la
maximum de acest proces.
Profesia de practician în insolvență se
interpune la granița dintre mai multe
discipline: economie, evaluare, marketing,

cea mai importantă fiind dreptul. Cele două
profesii au evoluat între suprapunere și
complementaritate. Dacă la început
practicianul era un fel de „zeu” al
insolvenței, cu timpul avocații au devenit tot
mai specializați și sunt un interlocutor
pretențios și versatil, punând de multe ori
practicianul în dificultate. 
Perioada aceasta ne-a scos din cotidian.
Devine tot mai important ca avocatura și
practicienii să își asume împreună misiunea
de a salva valoarea din companiile românești,
să evităm pierderea de locuri de muncă.
Devine tot mai importantă transpunerea
Directivei Europene privind cadrele de
restructurare. Se urmărește o eficientizare a
mecanismelor existente privind
reorganizarea, îmbunătățirea unor
mecanisme de prevenție, dar mai ales
crearea unor proceduri de redresare „out of
court” mai rapide. Mecanismele de prevenție
a insolvenței trebuie să fie rapide și accesate
timpuriu, știindu-se din teoria economică
faptul că starea de dificultate evoluează
repede într-o stare de insolvență și chiar
faliment dacă măsurile nu sunt luate urgent.

citr este în prima linie pentru a ajuta
companiile să supraviețuiască. în ce domenii
și verticale de business credeți că vor exista
șanse mai mari de restructurare în perioada
care urmează?

Toate domeniile economice au fost afectate
mai mult sau mai puțin de criză (chiar și
agrifood-ul înregistrează scăderi
semnificative). Nu credem că șansele de
restructurare depind de un anume domeniu,
ci mai degrabă de starea fiecărei companii în
parte, de cât de capitalizată a intrat în criză,
de cât de repede a luat măsuri de
restructurare. Este foarte important ca
antreprenorii și managerii să fie realiști
privind evoluția companiei și să nu se lase
pradă unui optimism fundamentat doar pe
ideea că statul va interveni și va salva
economia. Orice ajutoare publice vor avea un

efect limitat, iar salvarea propriei companii
stă în decizii rapide, realiste. 
Este adevărat că unele sectoare economice -
HoReCa, turismul - au fost afectate în
proporții inimaginabile și că în lipsa pieței, a
consumatorilor, mecanismele de redresare
sunt mai greu de implementat, însă, cum
această criză nu este fundamentată pe o
lipsă de lichidități, ci ca urmare a întreruperii
activității datorate crizei sanitare, revenirea
se va face mult mai repede decât în criza din
2008. Ce au nevoie companiile acum este de
perioade de grație și măsuri de conservare
până la reluarea deplină a activității
economice.

cu ce gânduri și obiective porniți 
în noul an 2021? 

Ne propunem și pentru anul următor să
consolidăm proiectele începute, să venim în
sprijinul antreprenorilor, să simtă că au
susținerea noastră, iar în funcție de
misiunea fiecărei companii din Impetum
Group, să maximizăm, să salvăm valoarea,
să creștem companiile cu un viitor valid și să
susținem dezvoltarea mediului
antreprenorial românesc.

„avocații au devenit tot mai specializați 
și sunt interlocutori pretențioși și versatili
pentru practicienii în insolvență”
interviu cu vasile Godîncă-herlea, head of Business development și cofondator, impetum Group
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Provocărilor create de apărarea
profesiei li s-au adăugat, în timp, și
alte provocări, unele dificil de
gestionat după modelele create de
precedent. 
În anul 2015, în baza mandatului
Congresului Avocaților, s-au inițiat
proiecte de modificare și
completare a Legii nr. 51/1995 și
pentru adoptarea Legii privind
sistemul de pensii și alte drepturi
de asigurări sociale ale avocaților
(Legea nr. 72/2016). Și în acest
context, ca întotdeauna când a fost
vorba despre apărarea și
promovarea intereselor profesiei,
s-a conlucrat cu decidenții politici,
prin jucători activi (avocați-
parlamentari) mai puţin vizibili.
Opțiunea acestora, ca și a tuturor
avocaților-parlamentari implicați în
susținerea proiectelor profesiei, a
fost că susținerea ostentativă de
acțiuni publice, ca „politician” și
„parlamentar”, în fața colegilor
avocați, nu este compatibilă cu
morala și este contrară Legii nr.
163/2000, care consacră
capacitatea profesională restrânsă
a avocaților parlamentari în
exercitarea profesiei de avocat. Nu
înseamnă că rapoartele înaintate
Congresului Avocaților nu i-au
nominalizat și că nu s-au
recunoscut instituțional eforturile
făcute pentru breasla din care
provin. 
Însă nu toți avocații sunt operați de
memorie! Profesia a primit un „duș
rece” atunci când avocații-
parlamentari din opoziție, în Senat,
au votat, pe baza „deciziei de
partid”, împotriva legislației care a
consacrat armătura legală a
apărării și respectării secretului
profesional și a garanțiilor apărării,
prin adoptarea Legii nr. 25/2017!
Sintagma „superimunitatea
avocaților”, prin care s-a încercat
legitimarea perchezițiilor și
aducerea în derizoriu a secretului
profesional, a marcat profund

relațiile dintre profesiile juridice și
profesia de avocat. În cele din
urmă, s-a reușit să se impună, prin
lege, dispoziții potrivit cărora
sediile avocaților nu pot fi supuse
percheziției dacă aceștia nu sunt
implicați în faptele pentru care s-a
dispus mandatul, pedepsirea
încălcării secretului profesional de
către avocat să fie mai aspră decât
în dreptul comun, interdicția
expresă a comerțului cu informații
ce țin de domeniul „secretului
comercial”, eliminarea
obligativității delațiunii (cu excepția
unor infracțiuni grave). A fost
deosebit de dificil pentru avocații
care au realizat că nu era vremea
unor asemenea modificări ale
statutului avocatului! Numeroase
barouri europene au admirat
curajul avocaților români de a sfida
supravegherea electronică în masă,
incompatibilă cu ocrotirea
secretului profesional și de a
solicita public dezvăluirea
„angajamentelor” oculte ale
tuturor avocaților, în baza unor
obligații impuse legal. Nu am știut

de unde vin atacurile mai puternice
împotriva reglementărilor
preconizate!
Fiecare dintre pașii parcurși pentru
consolidarea progresului în
profesie s-a complicat prin refuzul
unora de a accepta noutățile:
introducerea Cardului European al
avocatului, ca modalitate de
legitimare a avocatului român,
înființarea Institutului Român de
Informații Juridice (R.O.L.I.I.)
pentru digitalizarea și crearea
posibilității consultării gratuite a
jurisprudenței instanțelor
românești, adoptarea unei Carte
interprofesionale privind relațiile
dintre avocați, judecători și
procurori, achiziționarea și
punerea în funcțiune a sistemului
de  desfășurare prin
videoconferință a ședințelor
organelor colegiale de conducere
ale profesiei (2012), instituirea
arbitrajului profesional,
organizarea regulamentară a
activității Comisiilor de disciplină, a
Comisiilor de cenzori, organizarea
și funcționarea Registrelor
naționale privind publicitatea în
sistem digital a actelor atestate de
avocat, punerea gratuită la
dispoziția avocaților a aplicației
informatice de transformare a
discursului oral în document scris,
în timp real, organizarea „Anului
centenarului”, realizarea, cu
succes, a proiectelor inițiate de
U.N.B.R. și agrementate de 
Comisia Europeană, cu finanțare
europeană etc.
Dar cea mai grea probă prin care a
trecut și trece profesia este
confuzia între popularitate și
valoare. Când pe ringul „confuziei”
a intervenit „politicul”, problema a
devenit malignă în sistemul
profesiei. Prețul plătit: solidaritatea
de breaslă este măcinată, adesea,
de probe de tupeu, care suspendă
obligația de decență și întreține
anihilarea spiritului critic.

numeroase
barouri europene
au admirat
curajul avocaților
români de a sfida
supravegherea
electronică 
în masă,
incompatibilă 
cu ocrotirea
secretului
profesional și de
a solicita public
dezvăluirea
„angajamentelor”
oculte ale tuturor
avocaților, în baza
unor obligații
impuse legal. 



www.gdsecurity.ro

G DATA Policy Manager: 
ensuring compliance of statutory 
regulations and directives



nicolae cîrstea

25 de ani de avocatură modernă

32 LEGAL MAGAZIN | ediția a XXXI-a  | decembrie 2020  | www.legalmagazin.ro

care credeți că sunt cele mai
importante realizări ale breslei
în cei 30 de ani de la statuarea
avocaturii ca primă profesie
liberală și în cei 25 de ani de la
promulgarea legii de
organizare și funcționare a sa?

Istoria profesiei va decanta
realizările și nerealizările. Cu
toate acestea, cred că cea mai
importantă realizare din ultimii
30 de ani este păstrarea
autonomiei și a independenței
profesiei, în contextul unor
tendințe puternice de
dereglementare și a unor
atacuri continue la adresa
secretului profesional și a altor
principii fundamentale ale
profesiei, cum ar fi
independența, libertatea
avocatului, secretul
profesional.
Chiar și în contextul deosebit
de ostil, descris mai sus, am
reușit (nu eu, personal, ci
U.N.B.R. și Corpul avocaților,
care au fost uniți în momente-
cheie) să apărăm și să
consolidăm constantele
profesiei de avocat. Este vorba
de realizări construite în timp,
prin acumularea realizărilor
obținute, pas cu pas, în
decursul ultimilor 30 de ani. 
Nu este necesară enumerarea
lor. Evoc doar raportul realizat
de Congres, cu tema „Avocatul
și accesul la justiție”, transmis
tuturor autorităților cu
atribuții în domeniul temei
tratate, raportul „Rolul
avocatului în apărarea statului
de drept”, difuzat în toate
mediile din justiție și publicat
online, pentru a fi accesibil
oricărei persoane interesate,
raportul „Apărarea secretului
profesional al avocatului”,
adoptat de Congres cu această
temă, cu participarea, ca

invitați, a reprezentanților
C.C.B.E., într-o perioadă în
care mesajul politic emoțional
a agresat grav încrederea în
justiție și, implicit, în avocat.
Nu în ultimul rând, convențiile
de colaborare încheiate de
către organele profesiei cu
toate statele vecine României,
cu excepția Ucrainei.

cum apreciați că se plasează
avocații români ca efectiv,
performanțe profesionale,
pregătire și viziune pe plan
regional și european, 
în comparație cu colegii lor 
din alte state?

Avocații sunt peste tot la fel,
cu bune și cu rele.
Globalizarea, europenizarea,
ne-au adus la un numitor
comun. Nu aș putea să compar
avocații români cu avocații
europeni, întrucât toți suntem
europeni. Avem un raport
comparabil cu al celorlalte
state în privința numărului de
avocați la numărul de locuitori.
Viziunea avocaților români
asupra profesiei nu diferă de
cea a avocaților europeni.
Avocații români au răspuns
similar cu colegii lor din alte
state tuturor provocărilor cu
care s-au confruntat. Am
urmărit constant ce se
întâmplă în alte țări și pot
spune că au fost aceleași
probleme și aceleași reacții ale
avocaților în apărarea
secretului profesional, a
onorariilor pentru oficii și, în
general, a autoreglementării
profesiei. Inclusiv în privința
pregătirii profesionale a
avocaților români, ca peste
tot, există avocați foarte bine
pregătiți, dar și avocați slab
pregătiți, indiferent de
programele de formare

profesională abordate în
fiecare țară din U.E. Codurile
fundamentale s-au modificat
peste tot, în aproximativ
aceeași perioadă. Așa că
eforturile de pregătire
profesională au fost
concentrate pe înțelegerea
noilor coduri. E adevărat că
profesia și dreptul s-au
confruntat cu multe
transformări în ultimii ani,
astfel că au apărut noi
specializări și necesitatea unor
noi abilități în privința
comunicării și a digitalizării,
care trebuie incluse în
pregătirea profesională.

tehnologiile noi, care trebuie
adoptate de fiecare
componentă activă a societății,
par disruptive și nerăbdătoare,
dar ele oferă, măcar parțial,
soluții pentru traversarea crizei
sanitare. credeți că avocații din
românia își vor putea învinge
inerția, arătându-se deschiși
față de digitalizare, inteligență
artificială etc.?

Da, o vor învinge, pentru că nu
au încotro. Fără a accepta
digitalizarea, nu își vor putea
continua activitatea. Viitorul
profesiei de avocat – care,
uneori, pare sumbru, alteori,
incert, de multe ori, greu de
anticipat – nu înseamnă acum
altceva decât contactul și,
eventual, dacă va fi cazul,
conflictul sau coabitarea cu
inteligența artificială. 
Ne putem compara cu
calculatoarele. Sunt studii
făcute care evaluează impactul
și eficiența pe care o au
avocații, cu precădere în
consultanță, prin folosirea și în
raport cu inteligența artificială.
Sunt preocupări în acest sens
și în rândul contabililor,

consilierilor în materia
proprietății industriale, sau al
notarilor. Aceste studii sunt
finalizate prin concluzii
pesimiste. Realitatea le
confirmă. Există numeroase
platforme care oferă
consultații online, de multe
ori, de bună calitate. Clientela
este educată să apeleze la
inteligența artificială și în
materie juridică. Există țări în
care judecarea online este
deja o realitate: cazuri de mică
importanță sunt soluționate,
cu acordul părților, de către un
calculator, rapid, eficient,
poate și corect!
Criza sanitară din acest an a
forțat această digitalizare în
comunicarea cu instanțele și
cu clienții. Procesele online,
consultațiile online sunt
realități. Important este să se
găsească soluții de garantare a
drepturilor fundamentale.  
Prezența calculatorului, a
inteligenței artificiale, în
activitatea juridică, se va
amplifica în viitor. Ce se va
întâmpla rămâne de văzut!
Oricum, un lucru este cert:
pledoaria în fața unui ecran
(chiar de telefon!) echivalează
cu moartea profesiei de avocat
în paradigma sa tradițională, în
care purtarea robei este astfel
reglementată încât este greu
de conceput să pledezi în robă
în fața unui ecran, chiar dacă
ai beneficia de un prompter de
ultimă generație!

totul are un preț, cum la fel
trebuie să fi avut și
echidistanța și echilibrul
păstrat de profesie, prin u.n.B.r.,
față de drapajele și prefacerile
din spectrul politic, de-a lungul
timpului. ce tribut ați plătit
dumneavoastră, ca fost
președinte, și u.n.B.r., ca for
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reprezentativ al profesiei, pentru
distanța păstrată față de diverse
tabere, facțiuni și aripi partizane,
atunci când s-a trecut la ingerințe
majore în legile justiției 
și nu numai?

Am apreciat că este mai potrivit ca
profesia să inițieze dezbateri, să
solicite opinii, să investigheze, să
realizeze funcțional un mecanism
care are ca scop apărarea statului
de drept de și prin avocați! Am fi
reușit, dacă astfel de dezbateri
puteau să distingă între
competenţă și diletantism, să
departajeze pe cei curajoşi de cei
fricoşi și pe cei responsabili de cei
comozi. Dar, pentru asta, este
nevoie de cultura dialogului,
concursul opiniilor, stimularea
divergenţelor de opinii
constructive, lipsite de reacții ce
vizează resentimente personale sau
atacuri la persoană! Mai degrabă,
profesia trebuia să identifice
resurse pentru a se apăra; cele mai
importante sunt interesul și
dedicația pentru profesia din care
faci parte!
Toți plătim un tribut în această
profesie, care înseamnă o luptă
continuă pentru afirmarea
drepturilor cetățenești. Cu toții ne-
am asumat să fim continuu „în
priză”, și nu într-o stare de relaxare.
Iar toate „luptele” cu autoritățile
care se duc la nivelul U.N.B.R.,
pentru apărarea profesiei, n-ar avea
șanse de succes, fără sprijinul
întregului corp profesional. Cred că
ar fi nedrept și incorect să mă plâng
cu privire la sacrificiile personale.
Instituțiile nu trebuie identificate
cu imaginea liderului de la un
moment dat. Instituțiile nu aparțin
conducătorilor! Numai așa ne
putem feri de derapaje și
manipulări, de situații periculoase
și nedemocratice. Spiritul de
conducere e o alegere, nu e un loc
în ierarhie! Tensiunile interne,

orgoliile sau interesele personale,
trebuie trecute mereu în plan
secund, atunci când este vorba
despre profesie. 
În conjuncturi de genul celor la
care vă referiți, spaţiul public va fi
ocupat întotdeauna de cineva. De
regulă, sunt agreați impostorii
deghizați în avocaţi. 

în fiecare rundă de alegeri, sperăm
cu toții la mai bine. ce ar putea face
un viitor Parlament și un nou Guvern
pentru corpul de avocați din
românia, în ideea de a-i susține
cererile și interesele?

Un nou for legislativ ar putea
consulta corpul avocaților ori de
câte ori se propune un proiect de
act normativ, cu impact asupra
profesiei, asupra dreptului la
apărare, dar și asupra legilor care
privesc justiția, întrucât avocații
sunt parteneri indispensabili ai
acesteia. Dar și respectarea Legii
nr. 51/1995, care impune expres
mandatul Congresului avocaților
pentru inițierea, în numele

profesiei, a oricărei modificări a
legislației care vizează profesia de
avocat. Altfel, democrația
profesională moare, iar consultarea
avocatului – egal în drepturi cu
orice „lider” al profesiei, la orice
nivel – se reduce la „opinia celui
ales”, ca în politică, ceea ce,
tradițional, profesia de avocat din
România nu a acceptat! 
Adoptarea unor inovații în profesia
de avocat, precum și în sistemul
judiciar, necesită un grad ridicat de
discernământ, o bună cunoaștere a
factorilor de configurare a
dreptului și evaluarea efectelor pe
termen scurt și pe termen lung, a
efectelor principale și secundare
ale aplicării normei.
Ar trebui să facem tot posibilul ca
profesia să dăinuiască, păstrându-și
autonomia și orientând avocatul
către oameni, nu neapărat spre
câștig cu orice preț și nici pentru a
sta la  remorca statului! Este
necesar să năzuim ca profesioniștii
autentici să profesionalizeze
instituțiile statale decidente, fără
ca profesia să fie politizată.

toți plătim un
tribut în această
profesie, care
înseamnă o luptă
continuă pentru
afirmarea
drepturilor
cetățenești. cu
toții ne-am
asumat să fim
continuu „în
priză”, și nu într-o
stare de
relaxare. iar
toate „luptele” cu
autoritățile care
se duc la nivelul
u.n.B.r., pentru
apărarea
profesiei, n-ar
avea șanse de
succes, fără
sprijinul
întregului corp
profesional. 
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sunteți unul dintre cei mai
cunoscuți avocați din craiova,
faceți parte din consiliul
Baroului dolj încă din anul 1995,
ați fost decanul acestui barou
vreme de opt ani, iar după
încheierea ultimului mandat, în
anul 2015, ați fost ales și învestit
cu demnitatea de
vicepreședinte al uniunii
naționale a Barourilor 
din românia. cum se aude 
prin dumneavoastră vocea
colegilor avocați din oltenia 
în board-ul u.n.B.r.?

Vocea colegilor mei avocați din
Oltenia se aude în structurile de
conducere ale avocaturii
române (Comisia Permanentă
sau Consiliul U.N.B.R.), așa cum
s-a auzit încă din anul 2007,
când am făcut, pentru prima
dată, parte din Consiliul U.N.B.R.
Faptul că, după încheierea
celui de-al doilea mandat de
decan, am fost ales de două
ori vicepreședinte, prin votul
colegilor mei, cred că este o
recunoaștere a modului în
care am înțeles să slujesc
profesia, în calitate de decan
al Baroului Dolj.
Cred că învestirea cu această
demnitate, de vicepreședinte
al U.N.B.R., este și rodul
numeroaselor demersuri pe
care le-am întreprins pentru
modernizarea profesiei, pentru

creșterea calității prestației
avocațiale, prin introducerea
unor instituții moderne în
organizarea și funcționarea
avocaturii române.
Cred cu tărie că avocații
trebuie să fie „seniori” ai
cetății, că profesia ar trebui să
fie prezentă mereu în
societate, nu numai în Sala
Pașilor Pierduți, ci totdeauna
când în cetate se petrece un
eveniment, profesia trebuie să
fie prezentă. Din acest punct
de vedere, constat, cu
satisfacție, că, în ultima
perioadă de timp, foarte mulți
colegi de-ai noștri se implică în
viața politică, fapt care poate
conduce la un progres
determinat de calitatea celor
care se implică.
Cred că alegerea în această
demnitate de vicepreședinte
nu mi-a schimbat percepția
asupra modului în care un
avocat ales într-o funcție de
către colegii lui trebuie să se
implice cu maximă
responsabilitate, asumându-și
consecințele unei asemenea
implicări. Și mai cred că cei care
și-au asumat funcții de
conducere trebuie să-și
conștientizeze și
responsabilitatea conducerii
profesiei în vremuri de criză,
asumându-și riscuri inevitabile.
Asta așteaptă colegii noștri,

care și-au pus speranța în noi,
atunci când ne-au ales în
funcții!

au spus unii că sunteți „autorul
modernizării Baroului dolj”. 
de fapt, sunteți, din anul 2019,
decan de onoare al acestui
barou. ce trebuie să înțeleagă,
prin această apreciere, 
cei care nu vă cunosc
activitatea desfășurată pe plan
local, în funcția de decan? 

Eu cred că nu unii, ci mulți
spun că sunt autorul
modernizării Baroului Dolj, iar
una dintre satisfacțiile derivate
din această calitate este și
conferirea titlului de „Decan de
Onoare” al acestui barou.
În principiu, lumea juridică a
Craiovei îmi cunoaște
activitatea atât din vremea
când eram decan, cât și din
calitatea de vicepreședinte al
U.N.B.R. De fapt, modernizarea
Baroului Dolj a fost un efect al
coagulării și al stimulării
inițiativelor avocaților, căci fără
ei și fără participarea lor nu s-
ar fi produs nicio schimbare.
Efortul, însă, a fost foarte
mare, fiindcă a implicat timp,
responsabilitate, devotament
și credința că, în realitate,
funcția de decan nu poate fi
asimilată cu una de „șef”, ci
este, mai degrabă, una de

asumare a problemelor
baroului, ca mod de
organizare, și, în particular, a
tuturor avocaților-membri ai
baroului, uneori cu consecința
afectării activității strict
profesionale.
Avocații trebuie să înțeleagă
că, fără participarea și
implicarea lor, un singur om nu
poate schimba mare lucru.
Participarea avocaților la
activitățile baroului și la
succesul acestora confirmă
ceea ce spuneam anterior.
Toamna culturală a Baroului
Dolj, proiectul-pilot pentru
legitimațiile CCBE, conferințele
de pregătire profesională
continuă, raporturile cu
instituțiile publice din județul
Dolj, cum ar fi primăriile,
Consiliul Județean, raporturile
cu conducerea instanțelor de
judecată și a parchetelor,
modernizarea sediului Baroului
Dolj, realizarea Bibliotecii
Baroului Dolj, dotarea
birourilor avocaților de la
sediile instanțelor cu
calculatoare și imprimante,
implementarea programului de
repartiție în format electronic a
delegațiilor pentru asistența
judiciară în materie penală
(oficiile), ei bine, toate acestea
nu s-ar fi putut realiza fără un
efort comun al tuturor
avocaților din Baroul Dolj.

„egalitatea profesiilor juridice presupune,
din partea participanților la actul de justiție,
o conduită bazată pe respect reciproc.”
interviu cu prof. univ. dr. av. ion turculeanu, vicepreședinte u.n.B.r.
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cum s-a desfășurat comunicarea 
și colaborarea dvs. cu colegii 
din barou, din consiliu, din comisia
Permanentă și din conducerea
u.n.B.r. în toată această perioadă 
de stare de urgență și alertă? 
este suficientă comunicarea
video/audio la distanță?

Din fericire, schimbările produse 
la ultimul Congres în conducerea
U.N.B.R. s-au reflectat și în
schimbarea modului de desfășurare 
a activității Comisiei Permanente 
și a Consiliului U.N.B.R.
Cu toate greutățile provocate de
pandemie, conducerea a reușit, 
în această perioadă dificilă, să
desfășoare o activitate destul de
laborioasă.
Este adevărat că unele decizii s-au
luat în urma unor întâlniri online,
dar dificultățile de comunicare au
fost depășite prin dorința noii
conduceri de a respecta întru totul
mandatul încredințat.
Cred că organele executive ale
U.N.B.R. trebuie să fie un exemplu
de implicare în conducerea
profesiei, mai ales în aceste
vremuri dificile pe care omenirea
nu le-a mai trăit.
Cum se spune, „caracterele mari se
văd în împrejurări excepționale”,
iar noi trăim acum în împrejurări
excepționale.

conduceți un grup de lucru
important în cadrul comisiei
Permanente a u.n.B.r., 
din care faceți parte: un grup
constituit din 8 membri avocați, 
care monitorizează, cu atenție,
probleme curente legate de casa de
asigurări a avocaților din românia,
condusă, mai nou, de către un tânăr
coleg avocat din oltenia. spre ce
anume vă concentrați atenția în
acest grup de lucru? care sunt
problemele cele mai preocupante
pentru avocații care cotizează 
la c.a.a.?

Casa de Asigurări a Avocaților din
Romania a reprezentat mereu o
problemă spinoasă și a consumat
dintotdeauna timpul desfășurării
Consiliilor și Congreselor U.N.B.R.
Nu întâmplător, am solicitat
președintelui U.N.B.R. să-mi
atribuie delicata misiune de a
conduce grupul de lucru, dar și de a
fi vicepreședintele responsabil de
activitatea C.A.A. C.A.A. are nevoie
de transparență și de încredere în
conducerea ei, dar și în filiale și în
stabilitatea financiară. Toate aceste
lucruri trebuie să conducă, pentru
avocați, la posibilitatea de a
beneficia de pensii care să reflecte
standardul specific avocaților. 
Recent, am publicat un articol în
care fac o analiză a sistemelor de
pensii ale avocaților din câteva țări
membre ale Uniunii Europene și
consider că cele reținute în
respectivul articol reflectă modul în
care văd eu modernizarea C.A.A.
În opinia mea, conducerea C.A.A.
trebuie să fie una dualistă, pe de o

parte, Consiliul de conducere al
C.A.A., format din avocați, iar, pe
de altă parte, profesioniști în
sisteme de pensii, fie angajați ai
C.A.A., fie colaboratori. 
Investițiile făcute din banii
avocaților trebuie să fie rentabile,
iar profitul lor trebuie să se
întoarcă înapoi la avocați. De
exemplu, complexul balnear
„Corpore Sano” de la Techirghiol,
realizat din contribuția filialelor la
fondul de funcționare al C.A.A.
(ATENȚIE, nu din banii de pensie ai
avocaților!), a permis reducerea
procentului de contribuție al
filialelor la fondul de funcționare al
C.A.A., astfel că sumele reduse au
rămas la dispoziția filialelor.
Evident, suntem foarte aproape de
noi investiții care să permită
multiplicarea fondurilor de pensii
ale filialelor, astfel încât pensiile să
se plătească (și să poată fi și
majorate) nu numai din contribuția
avocaților, dar și din profiturile
realizate din aceste investiții.

în opinia mea,
conducerea
c.a.a. trebuie să
fie una dualistă,
pe de o parte,
consiliul de
conducere al
c.a.a., format din
avocați, iar, pe de
altă parte,
profesioniști în
sisteme de
pensii, fie
angajați ai c.a.a.,
fie colaboratori. 
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Modul de organizare a
sistemului cu filiale în toate
barourile, precum și acordarea
posibilității avocaților de a
contribui pentru o pensie
suplimentară reprezintă
probleme care trebuie
analizate. 
Transparența decizională în
materia C.A.A. a fost o
problemă invocată mereu la
Congresele și Consiliile
U.N.B.R. Începând cu mandatul
actual, problematica C.A.A. se
dezbate într-un Consiliu anual,
dedicat exclusiv C.A.A.
De curând, am realizat un Ghid
care are menirea de a-i ajuta
pe avocați să înțeleagă mai
ușor reglementările
parlamentare și
intraparlamentare, în materie
de pensii și alte drepturi de
asigurări sociale ale avocaților.

s-a discutat în conducerea
executivă a u.n.B.r. despre
componența „nefirească” 
a consiliului superior al
magistraturii, alcătuit din 
12 judecători și 12 reprezentanți
ai societății civile, dar fără
niciun avocat. credeți 
că se va schimba această
situație la un moment dat?

În mod cert, schimbările
despre care întrebați se vor
produce, pentru că toată
lumea trebuie să înțeleagă
faptul că justiția nu este o
afacere internă, ci este un
serviciu în slujba cetățeanului,
iar acesta trebuie să cunoască,
prin reprezentanții săi, modul
în care se înfăptuiește actul de
justiție.
Din păcate, ne-am obișnuit să
luăm din exemplul țărilor cu
vechi democrații sau cu
democrații neîntrerupte numai
ceea ce face activitatea

noastră mai comodă și mai
simplă. Din acest punct de
vedere, componența C.S.M.
este un exemplu cât se poate
de potrivit, căci, din cei doi
reprezentanți ai societății
civile, niciunul nu este avocat
(prin reglementare, căci, în
realitate, unul din cei doi este
avocat, dar numai din
întâmplare!).
Probabil că o propunere de
modificare a Constituției
României, necesară modificării
componenței C.S.M., de
natura exemplului dat de
Franța, pe care l-ați citat
dumneavoastră, ne-ar duce
către veșnica expresie: „Păi,
noi ne comparăm cu ei?!”. Din
păcate, începând cu vârful
statului și terminând cu
Parlamentul, nimeni nu a avut
curajul asumării unei
asemenea modificări și asta
demonstrează ceva!

de ce credeți că rămâne în
continuare o anumită distanță
între profesiile juridice, 
între judecători și procurori, 
pe de o parte, și avocați, 
pe de altă parte? ce anume a
produs această schismă? 
ce o întreține?

Este evidentă o schismă între
profesiile juridice. De foarte
mulți ani, încerc să determin
organizarea unei conferințe
anuale a profesiilor juridice,
care să nu aibă numai caracter
festivist, ci unul aplicat pentru
identificarea problemelor chiar
de natură legislativă, care
afectează actul de justiție, care
conduce la încălcarea unor
drepturi fundamentale ale
omului, cum ar fi liberul acces la
justiție, dreptul la apărare etc.
Cred că distanțarea dintre
profesii are și un caracter

artificial, poate mai puternic
decât orgoliile, căci o voce
unică a profesiilor juridice ar fi
expresia unei forțe de care s-
ar ține cont ori de cate ori
Legislativul sau Executivul ar
adopta măsuri care privesc
drepturi și libertăți cetățenești.
Probabil că, în viitor, un
examen comun al profesiilor
juridice (lucru care se întâmplă
în țările despre care am vorbit
anterior) ar atenua foarte mult
sau chiar ar conduce la
dispariția acestei schisme,
aceasta concomitent cu
înțelegerea de către fiecare
dintre participanții la actul de
justiție a menirii pe care o are.
Acest lucru nu se poate face
decât prin multă înțelepciune,
care, de foarte multe ori, vine
odată cu dobândirea
experienței. 
Atunci când vom înțelege că
eforturile noastre au un singur
scop – un act de justiție
credibil – și că fiecare
contribuie la acest lucru
potrivit competențelor date de
lege, abordările vor fi
schimbate și distanțele vor fi
eliminate. Pentru aceasta însă,
toți cei care ocupă funcții
decizionale, începând cu cele
politice și terminând cu cele
ale profesiilor juridice, trebuie
să schimbe discursul, să se
responsabilizeze și să dorească
într-adevăr, nu numai la nivel
declarativ, ci, mai degrabă, la
nivel practic, o societate
modernă bazată pe
recunoașterea valorilor.

la începerea noului mandat 
al echipei executive de
conducere a u.n.B.r., s-a spus 
că avocații cer aplicarea
principiului egalității juridice.
cum trebuie înțeles corect
acest obiectiv?

Egalitatea juridică sau, mai
degrabă, egalitatea profesiilor
juridice presupune, din partea
tuturor profesioniștilor
participanți la actul de
justiție, o anumită conduită
bazată pe respect reciproc, nu
doar formal, așa cum se
întâmplă, din păcate, în
anumite situații.
Așa cum am menționat
anterior, profesiile care
participă la înfăptuirea actului
de justiție trebuie aduse
laolaltă, prin organizarea de
conferințe tematice, care să
aibă ca principal obiectiv
promovarea numitorului
comun – îmbunătățirea
actului de justiție și
apropierea interprofesională.
Este adevărat că, la momentul
actual, în contextul în care
există reprezentanți ai unor
profesii juridice care încearcă,
uneori, să imprime acțiunilor
profesionale propria
personalitate, avocatul
rămâne un simplu spectator,
acesta fiind lipsit de
prerogative de coerciție
specifice altor profesii.
Consider că, într-o atare
situație, este imperios necesar
ca fiecare să înțeleagă rolul
deosebit de important al
celuilalt în înfăptuirea actului
de justiție și împreună să
izbutim consolidarea relațiilor
interprofesionale care,
fructificate corespunzător,
conduc inevitabil la
perfecționarea sistemului în
care ne desfășurăm
activitatea.
Am speranța că viitorul
justiției va fi unul liber de
orice fel de încrâncenări
interprofesionale și că
avocații vor fi pe picior de
egalitate cu celelalte profesii
juridice.
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sunteți unul dintre cei mai
experimentați și recunoscuți
avocați litiganți din românia,
aveți experienţă în probleme de
drept fiscal, administrativ şi
comercial, sunteți arbitru în
unele proceduri arbitrale
naţionale și internaționale,
predați drept procesual civil la
catedră, dar sunteți și fondator
al societăţii de avocaţi dragne
& asociații. ați fost prodecan al
Baroului București, astăzi
sunteți din nou decan și
vicepreședinte al u.n.B.r.. de
câte ori pe săptămână și/sau
pe lună vă simțiți excedat de
obligații? cum le prioritizați? 

Da,  viața în profesia de avocat
mi-a oferit, pe lângă realizările
de zi cu zi,  onoarea de a fi ales
de către colegii mei ca
prodecan, decan al Baroului
București, iar de anul trecut şi
ca vicepreședinte al Uniunii
Naționale a Barourilor din
România. Cum s-ar spune, am
mai multe slujbe, dar, în
fiecare dintre funcțiile pe care
le dețin în profesia de avocat,
am alături de mine oameni
inimoşi și competenţi, care mă
sprijină, avocați și angajați,
colaboratori, prieteni. Fără
ajutorul lor, nu aș face față la
tot ceea ce presupune
exercitarea celor două funcţii -
de decan, vicepreşedinte al
profesiei la nivel naţional, în

afara poziției de  coordonator
al unei societăţi de avocatură.
Nu sunt arbitru, pentru că am
considerat, poate bine sau
greșit, voi vedea, că e mai greu
să fii și judecător și avocat, așa
că am ales să rămân cu ce am
învăţat să fac acum 25 de ani.

conduceți cel mai important
barou din țară, cu cel mai mare
număr de membri. sunt proble -
mele cu care vă confruntați la
cârma sa proporționale cu
mărimea baroului?

Da, sunt decanul unui barou
cu peste 10.000 de avocați,
aşa că gestionez, împreună cu
colegii din consiliu, nevoile
specifice unei comunități
profesionale mari.
În acelaşi timp, avocaţii din
Baroul București trăiesc și îşi
desfăşoară activitatea într-un
oraş mare, o metropolă
europeană, așa încât ne
adaptăm relativ ușor la
schimbările frecvente pe care
ni le aduce viața. 
Avem, cum este normal

pentru o mare familie
profesională, cabinete
individuale, societăţi mici,
medii şi mari de avocaţi, un
mare număr de oameni bine
pregătiţi, care vin în fiecare
an în profesie, schimbări care
intervin  zi de zi. Împreună cu
cei 14 consilieri din Consiliul
Baroului Bucureşti, cu
prodecanii Flavia Teodosiu şi
Daniel Fenechiu, fac tot ce
pot să le fac mai ușoară viața
profesională, cu servicii
administrative transparente și
eficiente. În rest, viaţa
avocaţilor, de oriunde, e una
bazată pe concurență loială şi
nu poate fi concepută altfel. 

în 2015, la preluarea primului
mandat de decan al Baroului
Bucureşti, ați propus 
și s-a aprobat, în şedinţa 
de consiliu, reducerea
indemnizației decanului 
și a prodecanilor la nivelul
celor cuvenite, consilierilor
după ce a căzut la vot o
propunere și mai ambițioasă –
aceea ca funcțiile de
conducere și demnitățile din
Baroul București să nu fie
remunerate în nici un fel,
pentru a se face dovada că
avocații candidează pentru
binele profesiei, nu pentru
avantaje personale. a fost o
măsură care a ajutat, a avut
priză și putere de exemplu?

„susţinem şi încurajăm cât mai mulţi avocaţi
să participe la conducerea statului, pentru că
ştim că fac bine democraţiei şi ordinii de drept”
interviu cu av. dr. ion draGne, decan al Baroului București și vicepreședinte al u.n.B.r.
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Am luat exemplul altor barouri, în
care demnitatea de decan sau
consilier este necorelată cu
primirea unor indemnizaţii. Am
devenit membru al Consiliului
Baroului Bucureşti  la o vârstă la
care, din fericire, nu am avut
nevoie de alte stimulente
financiare în afara celor obţinute
din profesie, aşa încât pot să
susţin interesele baroului şi ale
profesiei fără să primesc o
indemnizație, oricum modestă ca
valoare. Pe de altă parte, nici o
muncă nu trebuie să fie neplătită,
aşa că înţeleg şi părerile opuse.

se poate vorbi la fiecare alegere și
realegere a unei persoane într-o
funcție de reprezentare a profesiei
(barou, uniune de profil) că se
produce o împrospătare a relației
acelei instituții cu avocații
membri? este bună schimbarea
sau lucrurile pot continua într-o
aceeași formulă, dacă direcția este
constructivă și corectă?

Sunt “contemporan” cu adoptarea
Legii 51 din 1995 privind
exercitarea profesiei de avocat,
am fost admis în acelaşi an în
avocatură. Legea a adus, între alte
lucruri bune, posibilitatea profesiei
să-şi aleagă reprezentanţii, fără
tutela sau intervenţia statului,
cum am înţeles că era înainte de
1989. Este una dintre măsurile
independenţei profesiei de avocat,
deci nu poate fi pusă în discuţie,
nici măcar la nivel principial.
Ca şi în societate, în prezent este o
discuţie  despre ”eternizarea”
unor avocaţi în funcţiile de
conducere ale profesiei de avocaţi.
În perioadele de campanie
electorală a devenit chiar
“colorată”, fără a aduce, neapărat,
un plus la imaginea profesiei în
societate. Dar între dezbatere şi
lipsa ei, am ales, întotdeauna,

prima opţiune, pentru că ştiu, din
vremurile care au trecut, ce
înseamnă lipsa ei. 
Când un avocat candidează la o
funcţie din profesie şi este ales,
orice discuţie despre lipsa
democraţiei trebuie să înceteze.
Pe de altă parte, profesia are
mereu nevoie de înnoire, aşa încât
moderaţia  omului şi evoluţia vieţii
ar trebui să dea răspunsul la
întrebarea dumneavoastră.

conduceți, ca vicepreședinte
u.n.B.r. și membru al comisiei 
Permanente, un grup de lucru
constituit din 10 colegi care
observă și gestionează
problematica deontologiei
profesionale, inclusiv publicitatea.
Problema publicității societăților și
cabinetelor de avocatură a tot fost
dezbătută și urmărită, amendată cu
dispoziții la nivelul uniunii, dar a
rămas încă incomplet lămurită, mai
ales odată cu explozia digitalizării
și a oportunităților din social
media. credeți că va reveni curând
acest subiect pe masa conducerii
executive a u.n.B.r.? 

Lucrăm la un ghid de practici
profesionale pentru online și sunt
convins că subiectul va fi actual nu
doar acum, ci şi în viitor. Trebuie
să avem o justă măsură între
regulile de precauţie profesională
şi nevoia de a fi cunoscuţi de
potenţialii clienţi, mai ales în
condiţiile în care oricine scrie ce
vrea pe internet. 

Participați adesea la întâlnirile de
lucru pe care conducerea u.n.B.r. le
are cu diverse alte structuri ale
statului, ale sistemului de justiție,
cu organizații de reprezentare ale
altor profesii juridice, societate
civilă etc. unde ați reperat cea mai
mare receptivitate, deschidere și
dorință de conlucrare?

Până  acum, din fericire, în toate
întâlnirile pe care le-am avut, ca
avocat din Baroului Bucureşti sau
ca reprezentant al Uniunii,
profesia de avocat a fost privită cu
respect, cu deschidere şi dorinţa
de colaborare. Sunt adeptul
dialogului cu toate autorităţile cu
care  conlucrăm pentru realizarea
funcţiei apărării. Când vor apărea
situaţii de alertă, nu voi ezita să
iau atitudine, în mod individual
sau prin intermediul organelor
colegiale din care fac parte.

cum se tolerează mutual în
conducerea u.n.B.r. eventualele
opinii politice? se poate face lobby
pentru interesele avocaților în
structurile decizionale din
exterioriul uniunii dacă există
simpatii de partid? care este linia
roșie care nu poate fi depășită de
cetățenul avocat partizan și
persoana investită să reprezinte cu
echilibru întreaga breaslă? 

Nu am văzut, din 2007, de când
sunt în conducerea Baroului
Bucureşti, o tendinţă de a duce
baroul într-o zonă sau alta a lumii
politice. Au fost cereri a unor
colegii să luăm diverse poziţii, un
pic partizane, însă am mers,
împreună cu colegii care au făcut
parte din conducerea profesiei, pe
ideea că trebuie să facem o
singură politică - cea a profesiei de
avocat.
Susţinem şi încurajăm cât mai
mulţi avocaţi să participe la
conducerea statului, pentru că
ştim că fac bine democraţiei şi
ordinii de drept. După ce sunt
aleşi sau numiţi, este problema
lor de conştiinţă şi caracter să
sprijine şi profesia din care provin,
în limitele legii şi cu respectarea
independenţei profesiei de
avocat, inclusiv faţă de mediul
politic.

”nu am avut
nevoie de alte
stimulente
financiare în
afara celor
obţinute din
profesie, aşa
încât pot să
susţin interesele
baroului şi ale
profesiei fără să
primesc o
indemnizație,
oricum modestă
ca valoare.”

”susţinem şi
încurajăm cât
mai mulţi avocaţi
să participe la
conducerea
statului, pentru
că ştim că fac
bine democraţiei
şi ordinii de
drept.”
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sunteți fondatorul primei
societăți de avocatură din alba
iulia, Baco & asociații,
câștigându-vă, de la înființare,
reputaţia uneia dintre cele mai
valoroase societăţi de acest
gen din zonă.  sunteți avocat
definitiv și membru al Baroul
alba din anul 1995, decan, aflat
la al doilea mandat, și
vicepreședinte al u.n.B.r. dar
recunoașterea dumneavoastră
nu s-a oprit aici: în anul 2018, ați
fost reales în funcția de
vicepreședinte al uniunii
avocaților europeni. cum s-a
produs o asemenea premieră,
cum s-a făcut auzită vocea
dumneavoastră până în
luxemburg, unde se află sediul
central al u.a.e.? ce reprezintă
uniunea avocaților europeni și
în ce relații se află aceasta cu
u.n.B.r.?

Uniunea Avocaților Europeni
reunește avocații din toate
statele membre ale Uniunii
Europene, cu scopul principal
de a promova exercitarea
profesiei de avocat în Europa,
precum și de a încuraja
practicarea dreptului Uniunii
Europene și a Convenției
Europene a Drepturilor
Omului. U.A.E., împreună cu
delegațiile și comisiile sale
regionale, organizează

numeroase conferințe și alte
evenimente în toată Europa și
promovează publicarea celor
mai relevante contribuții. 
Am considerat alegerea mea,
în calitatea de vicepreședinte
al Uniunii Avocaților Europeni,
și realegerea mea în această
funcție atât un succes personal
deosebit, cât și o reușită a
avocaturii românești, o
recunoaștere a rolului și valorii
avocaturii românești în
sistemul judiciar european.
De altfel, în anul 2016, Alba
Iulia a fost gazda celui de-al
XXX-lea Congres al U.A.E., iar
acest eveniment a fost
popularizat pe site-urile
Consiliului Europei, Curții de
Justiție a Uniunii Europene și
Consiliului Consultativ al
Judecatorilor Europeni timp de
două luni, făcând astfel și mai
cunoscută avocatura
românească în Europa.
Uniunea Națională a Barourilor
din România dezvoltă, prin
Departamentul de Relații
Internaționale, legături de
colaborare cu organizații ale
avocaților la nivel european și
nu numai. Prin urmare, a fost
firească și colaborarea cu
Uniunea Avocaților Europeni. 
De curând, cu prilejul
sărbătoririi de către U.N.B.R. a
zilei Europene a Avocaților,

domnul Gabriele Donà,
președintele Uniunii Avocaților
Europeni, a adresat un scurt
mesaj avocaților români în care
a explicat, pe scurt, măsurile
luate la nivelul Curții de Justiție
a Uniunii Europene și al Curții
Europene a Drepturilor
Omului, pentru a se asigura
continuitatea accesului la
justiție în perioada pandemiei. 

sunteți o voce critică avizată,
care nu s-a sfiit să pună
„degetul de rană” atunci când a
considerat că trebuie expuse
transparent unele probleme cu
care se confruntă profesia. ați
spus răspicat că e greu să-ți
faci meseria de avocat într-o
țară în care un fost ministru al
Justiției a declarat că
„drepturile și libertățile
cetățenești sunt doar niște
vise”, în una în care avocații
sunt acuzați că devin „o
supraputere”, neputând fi
niciodată egalii procurorilor,
într-un context în care
tehnologiile de examinare și
testele grilă au înlocuit logosul
și confruntările de idei. 
de unde această
degringoladă? cum credeți că
ar putea fi îndreptate lucrurile?

Așa este. Am spus că într-o
țară în care toată lumea

cunoaște justiție, politică și
fotbal, într-o țară în care
legile sunt într-o continuă
schimbare, într-o țară în care
un fost ministru al Justiției
spune că drepturile și
libertățile cetățenești sunt
doar niște vise, este greu să-ți
faci meseria de avocat.
Într-o țară în care ni se
spunea că această secretizare
a relației avocat-client este o
superimunitate oferită
avocatului, într-o țară în care
una dintre cele mai
reprezentative voci ale
justiției spune că avocatul
niciodată nu va fi egalul
procurorului, acuzării, este
greu să practici profesia de
avocat. Este o adevărată
provocare ca astăzi să-ți mai
propui să devii avocat, în
condițiile în care retorica,
concepția juridică nu mai sunt
apreciate, lucru demonstrat
de modalitatea în care se fac
admiterile în profesiile
juridice. 
Să nu uităm că un sistem
eficace de administrare a
justiției presupune nu doar o
justiție independentă și
nepărtinitoare, ci și o profesie
de avocat independentă.
Independența nu este numai
o stare de spirit. Este
prevăzută în Statutul

„la nivel instituțional, 
suntem împreună în această 
grea încercare a crizei sanitare!”
interviu cu av. dr. mihai Baco, vicepreședinte u.n.B.r., vicepreședinte al uniunii avocaților europeni
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profesiei, statut constituit din
norme atribuite instituțional ce
definesc raporturile dintre avocat
și cei care înfăptuiesc aplicarea
legii prin justiție, atât în ceea ce
privește cariera profesională, cât și
în ceea ce privește activitatea
profesională propriu-zisă.
Nu este suficient ca „independența
avocaților” să fie doar afirmată.
Onestitatea și integritatea
intelectuală, independența
economică, sunt esențiale, pentru
a asigura clienților încredere în
avocați și pentru a se asigura
încrederea societății în profesia de
avocat, în ansamblu. 
Experiența arată că, deseori, în
realizarea activității de aplicare a
legii, profesioniștii implicați în
activități ale sistemului judiciar
sunt supuși presiunilor de tot felul,
care pot compromite
independența lor profesională.
„Superimunitatea” sau „arătarea
cu degetul” a avocaților au
compromis și pot compromite
valorile profesiei de avocat, mai
ales dacă stigmatul vine dinspre
actorii sistemului judiciar.
Nu sunt convins că ar exista o
rețetă pentru „îndreptarea”
lucrurilor, așa cum sună întrebarea
dumneavoastră. O restabilire a
încrederii în instituții, inclusiv în
instituția profesiei de avocat, nu va
fi uşor de atins! Procesul necesită
viziune, inovaţie, precum și
experimentare și disponibilitate de
a accepta eşecul. Adevăratele
progrese sunt, de multe ori,
rezultatul mai degrabă al
„încercării prin eroare” decât al
planificării amănunțite a unor
acțiuni pe termen scurt.

care sunt atuurile u.n.B.r. în relația
cu celelalte instituții ale statului 
și în ce măsură considerați că
punctele de vedere, semnalele sau
inițiativele uniunii sunt luate în
seamă, cântărite corect și la timp?

Perioada de aplicare a regimului
stării de urgență s-a caracterizat
printr-un dialog intens cu
autoritățile statului, care au inclus
avocații printre beneficiarii
măsurilor compensatorii adoptate
la nivelul statului. În paralel, a
existat un dialog cu Consiliul
Superior al Magistraturii și Înalta
Curte de Casație și Justiție cu
privire la măsurile de organizare a
activității judiciare în perioada stării
de urgență și cele referitoare la
reluarea activității judiciare,
inclusiv reducerea vacanței
judecătorești.
Perioada stării de urgență a marcat
și unele câștiguri, precum buna
conlucrare între conducerea
executivă a U.N.B.R. și decanii
barourilor în privința soluționării
problemelor inedite apărute în
această perioadă, intensificarea
dialogului eficient între conducerea
barourilor și cea a instanțelor și
parchetelor, aplicarea, în mod
funcțional, a regulii strigării

cauzelor pe intervale orare,
intensificarea dialogului în
interiorul profesiei cu privire la
măsurile pe care organele profesiei
trebuie să le susțină sau să le
adopte în sprijinirea activității
avocaților.
Se impune o atenție sporită a
organelor profesiei, pentru ca
adoptarea de către autoritățile
statului a unor reglementări în
starea de pandemie să fie în
interesul general al profesiei de
avocat și să nu abdice de la
principiile generale ale organizării
și exercitării profesiei și ale
demnităților acesteia, dar care să
fie în concordanță și cu respectarea
nealterată a drepturilor și
intereselor procesuale ale
justițiabililor, a principiului
fundamental al accesului
cetățeanului la justiție, așa cum
sunt cele apărate într-un stat de
drept, democratic și cum sunt
prevăzute de Constituția României.

ați subliniat, în mai multe rânduri, 
că factorul politic perturbă actul de
justiție, în general, și algoritmii de
apărare, în particular. ce facem,
însă, cu acei avocați, unii dintre
aceștia cu funcții și nume notorii,
care ei înșiși fac politică?

Profesia de avocat este organizată
și funcționează în baza principiului
autonomiei, în limitele
competențelor stabilite de lege, iar
independența profesiei, autonomia
baroului și exercitarea liberă a
profesiei nu pot fi știrbite prin acte
ale puterii executive, ale
Ministerului Public sau ale altor
autorități publice.
Continui să cred că separarea
puterilor în stat este principiul
definitoriu al unui Stat de drept. 
Tradițional, Uniunea Națională a
Barourilor din România s-a așezat
într-o poziție echidistantă raportat
la mediul politic. Cu toate acestea,

se impune o
atenție sporită 
a organelor
profesiei, pentru
ca adoptarea de
către autoritățile
statului a unor
reglementări 
în starea de
pandemie 
să fie în
interesul general
al profesiei 
de avocat.
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dreptul avocatului, cetățean al
acestei țări, de a participa la
viața politică a cetății este
garantat de Constituție și, cred
eu, benefic mediului politic. De
altfel, în perioada interbelică și
nu numai, marii politicieni ai
țării au fost avocați de
profesie, așa cum și marile
personalități politice ale lumii
au fost sau sunt avocați. Am fi
naivi dacă nu am înțelege că
un corp profesional
reprezentat în Parlament de
profesioniști care compun
Corpul profesional are șanse
crescute de a-și vedea
urmărite interesele generale
ale profesiei, cu condiția ca
aceștia să nu uite că aparțin
acestei categorii profesionale,
așa cum, în perioada
postdecembristă, colegi
avocați, ajunși în funcții
importante (prim-miniștri,
miniștri, parlamentari), au
„uitat” că provin din profesia
de avocat și nu numai că nu au
ajutat profesia, ba, dimpotrivă,
au și luptat împotriva ei.
Din fericire, în ultima perioadă,
lucrurile au început să se
îndrepte și, cu sprijinul unor
colegi parlamentari și miniștri,
s-a pornit pe un nou drum.

conduceți, în cadrul comisiei
Permanente a u.n.B.r., în care
sunteți și membru, un grup de
lucru în care, alături de alți
șase colegi, analizați periodic
chestiunile juridice care 
țin de prevenirea, și
combaterea spălării 
banilor, dar și de apărarea
secretului profesional, de
confidențialitatea relației
avocat-client. există
disfuncționalități cu privire 
la păstrarea secretului
profesional, păstrat de avocați
precum preoții sau medicii? 

Secretul profesional este legal
instituit în beneficiul clientului.
Fără avocați, parteneriatul
dintre stat și cetățenii săi nu se
poate realiza. Legea impune
obligația de confidență ca o
îndatorire profesională
supremă a avocatului. De
aceea, secretul profesional al
avocatului este absolut și
trebuie respectat în toate
circumstanțele, fără a fi un
privilegiu pentru cel care îl
depozitează. 
Într-o lume în care cultul
transparenței incriminează
nepermis secretul profesional
drept „dubios, necinstit,
subversiv”, în care evoluția
tehnologiei permite
supravegherea permanentă a
atitudinilor și a conduitei, iar
lupta împotriva spălării banilor
și vânătoarea secretelor
bancare se intensifică, secretul
profesional al avocatului este
permanent și tot mai intens
pus în discuție.  
Spuneam, în luna mai a anului
2018, că, prin modificarea

legii, secretul profesional, în
ceea ce privește profesia de
avocat, a fost un pic restrâns.
Dacă înainte secretul
profesional era nelimitat,
acum apar niște chestiuni, în
sensul că acesta încetează în
momentul în care iei
cunoștință de comiterea
infracțiunilor de genocid,
terorism ș.a.m.d. Consider că a
sosit timpul ca avocatul să fie
privit ca un profesionist și
tratat ca atare, societatea
datorând acestuia cel puțin
același respect pe care îl
datoreaza celorlalte bresle
definite prin secret profesional
și confidențialitate. 

ca și când nu ar fi fost
suficiente provocările 
de ordin economic, politic și
social ale țării, pandemia de
coronavirus, care persistă
neașteptat, pune mari
probleme și sistemului de
justiție, direct și indirect și
avocaților. cum va reuși breasla
să traverseze această criză?

Pandemia de coronavirus ne
pune pe fiecare dintre noi în
fața unor provocări
necunoscute până în momentul
de față. Digitalizarea, de
exemplu, nu mai reprezintă un
standard de excepție, ci a
devenit, pentru mulți avocați, o
necesitate absolută. Soluțiile
digitale, în instanțe, în formele
de exercitare a profesiei, în
fiecare aspect al vieții noastre
profesionale, sunt necesare și
indispensabile. Ele trebuie, însă,
să fie concepute astfel încât să
asigure protecția datelor
personale și, mai ales, a
secretului profesional.
Accesul la justiție trebuie
garantat și în vremuri de
pandemie. Este clar că politicul
trebuie să adopte măsuri care
să conducă la prevenirea
răspândirii bolii. 
În calitate de decan al Baroului
Alba și de vicepreședinte al
U.N.B.R., mi-am arătat
deschiderea pentru a încerca să
soluționăm împreună
eventualele impedimente. Și
când menționez „împreună” mă
refer la toți avocații care își
exercită profesia, pe care i-am
invitat să îmi comunice situațiile
survenite, problemele
întâmpinate și soluțiile propuse.
La nivel instituțional, suntem
împreună în această grea
încercare. Personal, am
încredere că vom trece cu bine.
Suntem cu toții angajați într-o
confruntare cu o amenințare
reală a vieții, sănătății,
drepturilor și libertăților omului.
Ca avocați, avem datoria să le
apărăm, ca oameni, să
supraviețuim. Ca profesioniști ai
dreptului, însă, ne punem
întrebarea: „Cât de adânc poate
statul să intervină în viața
cetățenilor, fără a depăși
limitele proporționalității?”
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aveți o experiență 
de 23 de ani ca avocat, 
sunteți partener asociat în
cadrul societății Fenechiu, 
savu & asociații, ați fost ales
prodecan al Baroului București,
dar și vicepreședinte al u.n.B.r.
cum percepeți starea de facto
a profesiei de avocat în acest
moment, îngreunată și de criza
sanitară pe care o traversează
omenirea?

Am spus-o constant – și îmi
păstrez punctul de vedere – că
avocatura românească poartă
amprenta societății românești.
Chiar dacă avocatul este, cred
eu, cel mai complex senzor al
realității – datorită contactului
nemijlocit cu justițiabilul,
persoană fizică și juridică,
avocatul trăiește și activează
în societate. Percepe și simte
pe pielea lui atât perioadele
de dezvoltare și bunăstare, cât
și pe cele de criză și
pauperizare. Nici astăzi
lucrurile nu stau altfel, cu
toate că există unele nuanțări
importante. 
Astfel, atipicitatea actualei
crize pe care o parcurge
societatea românească se
reflectă și asupra corpului
profesional al avocaților. Criza
a produs mutații importante
în economia românească. În
timp ce anumite sectoare
productive au fost afectate

serios de spectrul COVID și
măsurile sanitare – și mă refer
aici la industrii, HoReCa,
transporturi, altele – cum ar fi
IT-ul, comerțul, în special cel
electronic, serviciile de
curierat, construcțiile – au
cunoscut o dezvoltare
semnificativă. Prin urmare,
adăugând aici și reducerea
semnificativă a activității
instanțelor, motivată de
măsurile sanitare, putem
spune, fără riscul de a greși,
că avocatura de instanță a
suferit un regres semnificativ
– cu consecințe financiare
dureroase pentru majoritatea
confraților pledanți, în timp
ce avocatura de consultanță a
suferit mai puțin – fără ca
asta să însemne că nu ar
exista consecințe vizibile și în
sfera unor confrați sau forme
de exercitare specializați în
avocatura de business. 
Chiar dacă, urmare a
demersurilor U.N.B.R. și a
avocaților parlamentari, a
existat o intervenție
guvernamentală, concretizată
prin acordarea unor
compensații avocaților care au
înregistrat un regres al
încasărilor față de exercițiul
financiar precedent, aceasta
aplicându-se doar pe perioada
stării de urgență, nu a fost de
natură să rezolve și perioada
ulterioară stării de urgență. 

există o „pată de culoare” 
în cv-ul dumneavoastră: faptul
că sunteți și membru al Baroului
din Budapesta (ungaria) este
mai puțin cunoscut și pare
neobișnuit. cum v-ați raliat
acelei structuri?

Este o poveste mai veche, care
pornește din colaborarea pe
care o am, de mai bine de
cincisprezece ani, cu o fostă
stagiară de-a mea, Erika
Karacsonyi, care s-a mutat la
Budapesta. Și care, cunoscând
faptul că sunt un vorbitor
fluent de limbă maghiară și am
un portofoliu important de
clienți din Ungaria, aceasta mi-
a propus să înființăm o
societate de avocatură la
Budapesta. Cum aderarea
României la U.E. a deschis
posibilitatea exercitării
profesiei și într-un alt stat
comunitar, am acceptat
provocarea și am deschis, la
Budapesta, „Fenechiu és
Társai”. Dacă până la intrarea
mea în politică mergeam lunar
la Budapesta, unde ne
făcusem o clientelă atractivă,
ulterior, rolul meu s-a
diminuat semnificativ și tot
greul activității a rămas în
sarcina prietenei și colegei
mele Erika Karacsonyi – care
face o treabă excelentă, în
colaborare cu Gabriela Savu și
Julia zorkoczy.  

ca politician, ați fost mai întâi
deputat și apoi senator. ați fost
lider de grup și în conducerile
mai multor comisii
parlamentare. ajută activitatea
politică intensă carierei
profesionale de avocat?

Bună întrebare...! Din păcate,
răspunsul este nu. Politica nu
m-a ajutat în cariera
profesională, ba chiar aș putea
spune că mi-a îngreunat-o,
impunându-mi o serie de
restricții. Bunăoară, nu pot
asista sau reprezenta clienți la
judecătorie și tribunal ori la
parchetele de pe lângă aceste
instanțe, nu pot profesa în
dosare de corupție, crimă
organizată, evaziune fiscală
sau împotriva statului. 
Cu toate astea, mi-am asumat
consecințele și am încercat să
mă bucur de timpul în care pot
profesa în ariile în care legea
îmi permite, predilect în
comercial. Din fericire, la
Fenechiu, Savu & Asociații,
partenera mea, Gabriela Savu,
coordonatoarea societății,
împreună cu o echipă
minunată de avocați fac o
treabă ireproșabilă și, deseori,
fac să nu se simtă lipsa mea.  
Îmi place să cred că sunt și voi
rămâne un avocat în politică și
nicidecum un politician în
avocatură. Din fericire,
prezența mea în politică a avut

„voi rămâne un avocat în politică 
și nicidecum un politician în avocatură!”
interviu cu av. daniel Fenechiu, vicepreședinte al u.n.B.r.
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efecte benefice pentru profesie,
inițiativele mele legislative și faptul
că am reușit să creez un pol al
avocaților în politică fiind apreciate
de către majoritatea confraților. Nu
o să vorbesc despre rezultatele în
profesie ale demersurilor mele
politice și parlamentare, întrucât
cred că recunoașterea confraților
care m-au ales vicepreședinte al
U.N.B.R. și prodecan al Baroului
București este grăitoare în acest
sens. 

ați fost un timp vicepreședinte al
comisiei de revizuire a constituției.
de ce s-a împotmolit acest proces
de revizuire? credeți că se va relua,
cu succes această problemă,
reclamată de întregul spectru
politic, dar și de societate?

Inițiativa de revizuire a Constituției,
pornită în anul 2013, a eșuat,
pentru că, pe de o parte, nu există
consens politic cu privire la aria
revizuirii, iar, pe de altă parte,
deoarece majoritatea care a inițiat-o
s-a divizat. Oricum, procesul de
revizuire începuse prost și era greu

să se finalizeze bine. Cât privește
perspectiva revizuirii în viitor, cred
că da. Sunt convins că rezultatele
referendumului pentru justiție,
inițiat de către președintele
Iohannis, și inițiativa „Fără penali”
își vor găsi concretizarea
constituțională în mandatul 
2020-2024. 

în calitate și de membru al comisiei
Permanente a u.n.B.r., conduceți un
grup de lucru concentrat pe
chestiunile de fiscalitate și
fiscalizare a profesiei de avocat. ce
puncte are pe agendă acest grup?
ce se poate spune despre aspectele
pe care le urmăriți în această
privință?

Răspunsul este simplu:
îmbunătățirea fiscalității pentru
avocați. Mai concret, avem în
vedere creșterea ariei cheltuielilor
deductibile și reducerea Taxei pe
Valoare Adăugată. Aici avem în
vedere chiar eliminarea TVA la
serviciile avocațiale prestate
persoanelor fizice. Nu aș vrea însă
ca cineva să creadă că obiectivele

noastre se vor realiza mâne... 
Criza pe care o parcurgem și
necesitatea finanțării cheltuielilor
statului ridică dificultăți reale, pe
care nu le putem ignora. Prin
urmare, vorbim despre un proiect
pe termen lung, care vizează
optimizarea fiscalizării profesiei și
îmbunătățirea liberului acces la
justiție. Colaborez foarte bine atât
cu președintele U.N.B.R. și cu
membrii grupului de lucru, cât și cu
decanul Baroului București, dl Ion
Dragne, un avocat cu care fac
echipă atât la nivelul Uniunii, cât și,
mai ales, la nivelul Baroului
București. 

ce s-a schimbat în abordarea noii
echipe de conducere executive a
u.n.B.r. în acest mandat? ce credeți
că rămâne prioritar de soluționat în
perioada care urmează pentru
sprijinirea și afirmarea profesiei?

Este greu să schimbi peste noapte
ceva în avocatură. Nu de alta, dar
schimbarea vizibilă a unui sistem
profesional complex este un proces
lung, care necesită competență,
consecvență și viziune. Avem un
președinte devotat, în persoana lui
Traian Briciu, care iubește profesia
și o Comisie Permanentă formată
din avocați care au în spate atât
rezultate profesionale palpabile și
recunoscute, cât și susținerea
confraților din barourile din care
provin. 
Cred că este o echipă bună,
formată din avocați care nu doar că
sunt preocupați real de soarta
profesiei, dar care au demonstrat,
în perioada acestei crize, că au
viziune și soluții. Evident, au existat
și sincope – inerente activității unui
organism cum este U.N.B.R. – însă
am convingerea că, prin
profesionalism și bună-credință,
vom remedia ceea ce este de
remediat și vom asigura progresul
profesiei. 

este greu să
schimbi peste
noapte ceva în
avocatură. nu de
alta, dar
schimbarea
vizibilă a unui
sistem
profesional
complex este un
proces lung, care
necesită
competență,
consecvență și
viziune. 
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sunteți, de la finalul anului
trecut, președintele casei de
asigurări a avocaților din
românia, funcție în care ați fost
desemnat după două mandate
de decan al Baroului olt. dar
legătura dumneavoastră direct
cu „centrul” datează de câțiva
ani, din anul 2015, moment în
care ați devenit și membru de
onoare al consiliului u.n.B.r.
acum aveți, simultan cu funcția
de președinte al c.a.a., și
atribuțiunea de consilier în
cadrul consiliului uniunii a
Barourilor din românia. cum vă
simțiți, ca tânăr jurist și avocat
matur, la doar 47 de ani, la
cârma unei instituții-cheie
pentru destinele avocaților? 

Este adevărat, am fost decan
al Baroului Olt timp de două
mandate, între anii 2011 și
2019. Este adevărat și faptul
că am candidat în anul 2019
pentru calitatea de membru în
Consiliul Casei de Asigurări a
Avocaţilor, iar, prin votul
membrilor Consiliului C.A.A.,
am fost ales preşedinte în luna
noiembrie 2019. Această
alegere mă onorează şi mă
responsabilizează, în acelaşi
timp.

Pentru cei care cunosc prea
puțin menirea, atribuțiunile și
modul de organizare al casei
de asigurări, vă rugăm să
descrieți, pe scurt, aceste
lucruri și să explicați
funcționarea curentă, dar și
obiectivele prioritare ale
dumneavoastră și ale
consiliului de administrație cu
care ați început să lucrați în
noul dumneavoastră mandat.

Casa de Asigurări a Avocaților
din România (C.A.A.) este o
persoană juridică de interes
public, autonomă, învestită cu
personalitate juridică, având
patrimoniu şi buget proprii,
care funcţionează în cadrul
U.N.B.R. 
Ca autoritate centrală a
sistemului propriu de pensii și
asigurări sociale al avocaților
din România, a fost înființată
prin art. 258 din Legea pentru
organizarea corpului de avocați
din 28 decembrie 1931. C.A.A.
este organizată și funcționează
în baza Legii nr. 72/2016
privind sistemul de pensii și
alte drepturi de asigurări
sociale ale avocaților,
reprezentând organul de
specialitate care administrează

și gestionează sistemul propriu
de pensii și alte drepturi de
asigurări sociale pentru avocați. 
Asigurăm coordonarea,
îndrumarea și controlul
activității filialelor și
sucursalelor C.A.A. în scopul
aplicării unitare a legislației în
domeniul specific.
În linii mari, printre obiectivele
pe care mi le-am propus, aş
enumera câteva. În primul
rând, asigurăm o firească
disciplină financiară, pornind
de la nivelul C.A.A. şi
continuând cu filialele şi
avocaţii membrii ai sistemului.
În acest sens, îmi doresc o
informatizare completă a
sistemului, informatizare care
a continuat în anul 2020, prin
implementarea, la nivel
naţional, a programelor
informatice de tipul „Gestiune
avocaţi” şi SAGA, în
completarea programului
existent, „Contul meu”. 
Realizăm investiţii economice
prin care să aducem venituri
suplimentare la sistemul de
pensii şi, nu în ultimul rând,
centralizăm fondurile
sistemului la nivelul Casei, cu
avantajele ce decurg din
aceasta. Aici, aş enumera

câteva argumente pentru
consolidarea (centralizarea)
sistemului C.A.A. Distribuim
riscurile pe un număr mare de
participanți: obiectivul este
sustenabilitatea întregului
fond pe termen lung, nu doar
a câtorva filiale, dar și
asigurarea plății pensiilor pe
termen lung pentru toți
pensionarii din sistem.
Reușim să analizăm
sustenabilitatea măsurilor la
nivel de sistem, nu la nivel
atomizat, al fiecărei filiale,
fiindcă, în acest moment,
există o dificultate de
majorare a pensiilor cu un
procent mai mare pe întreg
sistemul, fiindcă anumite filiale
nu ar putea suporta sarcina.
Evident, ne preocupă
unificarea ratei de dependență
a pensionarilor (numărul de
pensionari raportat la numărul
de avocați activi) și reducerea
riscului ratei de dependență la
anumite filiale care întârzie
plata pensiilor. Acest risc
apare, în special, ca urmare a
polarizării avocaturii (număr
mai mare de avocați) pe
anumite județe.
Este important să adaug faptul
că suntem mai bine pregătiţi în

„sistemul de asigurări al avocaților
este cel mai performant sistem 
de pensii neintegrat din românia!”
interviu cu av. mihăiță BuBatu, președinte al casei de asigurări a avocaților din românia
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fața provocărilor presupuse de
trendul de creștere a speranței de
viață, în special pentru avocații din
filialele mici.
Ce ar mai fi de spus? Ne gândim la
unitatea programelor de sprijin al
pensionarilor, la nivel național, nu
doar la filialele „care suportă”, și la
posibilitatea gestionării unui cash-
flow corespunzător realității pe
întreg sistemul, pentru a evita
menținerea în conturi curente, cu
randament mic, a sumelor
nenecesare.  
Avem în vedere gestionarea unor
disponibilități mai mari și
posibilitatea unor investiții pe
termen lung, cu randamente
superioare negocierii
randamentelor în instrumente
bancare.  
Ne dorim simplificarea evidenței
(care se va ține per avocat, nu per
filiale), simplificarea depistării
tentativelor de fraudă din partea
angajaților sistemului, prin
verificare permanentă a
evidențelor cu încasările contabile
reale, a calculelor uzuale și
actuariale pentru un singur sistem

și eliminarea situațiilor, din ce în ce
mai dese, de transfer al avocaților,
în ultimii ani, înainte de
pensionare, la o filială mare, care
poate achita pensiile pe termen
lung, situație care conduce la
dezechilibrarea suplimentară a
filialelor mici.

există o serie de indicatori ai
sistemului c.a.a., care, potrivit legii
nr. 72/2016, trebuie stabiliți anual de
către consiliul u.n.B.r., printre care
se numără valoarea punctului de
pensie, cuantumul ajutorului pentru
creșterea copilului, contribuțiile la
fondul de funcționare al c.a.a.,
cuantumul ajutorului de deces și
nivelul contribuțiilor de asigurări
sociale plătite de avocați. cât de
mult au variat acești indicatori în
ultimii ani? care este zona cea mai
sensibilă în care există eventuale
dispute sau neajunsuri? de altfel,
căror necesități profesionale
răspunde legea nr. 72/2016?

În evaluarea nivelului la care se
stabilesc indicatorii sistemului, s-a
avut în vedere, în mare, două

puncte de plecare: rata inflaţiei şi
câţiva indicatori derivaţi, dar și
menţinerea echilibrului sistemului
prin modificarea corelată a
indicatorilor.
În procesul de stabilire a nivelului
indicatorilor, sistemul de pensii al
avocaților trebuie să urmărească
cel puțin două obiective: pe de o
parte, protejarea pensiilor în plată
împotriva erodării lor, ceea ce
presupune actualizarea prin
indexarea/majorarea pensiilor cu
un procent care să acopere
pierderea de valoare reală a
pensiilor din cauza factorilor
externi sistemului (în general,
inflația). Pe de altă parte, avem în
vedere asigurarea posibilității
susținerii sistemului pe termen
lung, lucru ce trebuie să aibă în
vedere obținerea unei rate de
finanțare, calculată, conform
normelor europene, de 100%, sau,
în situația în care acest lucru este
imposibil, cel puțin menținerea
ratei de finanțare existente și, în
niciun caz, scăderea ratei de
finanțare.
Ultima modificare a acestor
indicatori ai sistemului C.A.A. s-a
realizat în luna martie 2020. În luna
noiembrie 2020, am înaintat
Consiliului U.N.B.R. propunerile cu
indicatorii sistemului propuşi
pentru anul 2021. Ne dorim să
păstrăm un echilibru în ceea ce
priveşte modificarea acestor
indicatori, astfel încât, pe de o
parte, să satisfacem nevoile fireşti
ale colegilor avocaţi
pensionari/asiguraţi, iar, pe de altă
parte, să protejăm stabilitatea
sistemului. 
O zonă mai sensibilă este cea cu
privire la cotele de contribuţie la
sistem ale avocaţilor. În prezent,
avocaţii care nu realizează venituri
sau care realizează venituri sub cel
de referinţă, achită o cotă minimă
de 300 lei la sistemul de pensii şi
asigurări, iar avocaţii care

ne gândim la
unitatea
programelor de
sprijin al
pensionarilor, la
nivel național, nu
doar la filialele
„care suportă”, și
la posibilitatea
gestionării unui
cash-flow
corespunzător
realității pe
întreg sistemul,
pentru a evita
menținerea în
conturi curente,
cu randament
mic, a sumelor
nenecesare.
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realizează venituri mai mari
decât venitul de referinţă,
achită 11% din venituri, dar nu
mai mult decât cota maximă,
care, în prezent, este de 1.452
lei. 
Pentru stabilitatea sistemului
şi îmbunătăţirea ratei de
finanţare, consider că se
impune majorarea cotelor de
contribuţie, astfel cum s-a
propus prin raportul de audit
întocmit de KPMG, la finalul
anului 2019.

cum mențineți funcțională
relația cu filialele c.a.a. din
țară? cât de mult v-a afectat
criza sanitară activitatea
curentă?

Există o comunicare scrisă
permanentă atât cu filialele,
cât şi cu decanii şi consiliile
barourilor pe problemele de
competență conferite de lege
cu privire la activitatea
filialelor. Din păcate, în anul
2020, o parte din filiale nu a
putut să organizeze adunările
generale și, la nivel central, nu
a fost încă posibilă organizarea
Congresului Avocaţilor.
Comunicările s-au realizat, în
general, în sistem de
videoconferinţă şi în format
electronic.
Anul 2020 a fost un an mai
greu pentru avocatură, din
cauza situaţiei sanitare şi a
întreruperii activităţii în
perioada martie – mai 2020.
Veniturile avocaţilor au scăzut
şi, evident, au scăzut şi
veniturile sistemului.
Veniturile totale ale filialelor
au cunoscut, în perioada
ianuarie – iunie 2020,
comparativ cu aceeaşi
perioadă a anului 2019, o
scădere generală de 4,95%, cu
variații individuale pe fiecare

filială, în funcție de specificul
local.

cum se prezintă sistemul de
asigurări al avocaților din
românia? s-au făcut
comparații între sistemul
național și celelalte sisteme la
nivel european și
internaţional?

Sistemul de asigurări al
avocaților este cel mai
performant sistem de pensii
neintegrat din România. Este
un sistem care a fost înființat
acum aproape 100 de ani, în
anul 1931, și a funcționat și
funcționează în continuare
autonom, prin autofinanțare,
din contribuțiile membrilor săi,
fără subvenții din partea
statutului, fără de care, spre
exemplu, sistemul public ar
sucomba. 
Această perenitate ce
caracterizează sistemul de
asigurări al avocaților are la
bază tocmai inspirația din alte
sisteme de pensii europene,
din cel german, din cel francez
sau din cel italian. Noi am
preluat lucrurile bune de la
alții și încercăm să nu repetăm
greșelile lor, astfel încât să
asigurăm soliditate necesară
acestui sistem, pentru a putea
asigura, în viitor, inclusiv
drepturile de pensie ale
avocaților care abia acum au
intrat în profesie.
Aceste evaluări pe termen
lung sunt realizate anual de
sistemul nostru, prin expertize
actuariale, fiind, de altfel,
singurul sistem de pensii din
România pentru care
expertizele actuariale sunt
obligatorii, fiind, din acest
punct de vedere, pe picior de
egalitate cu sistemele de
pensii similare de la nivel

european sau internațional.
Comparațiile tehnice care au
fost realizate cu alte sisteme
de pensii, de la nivel mondial,
au evidențiat faptul că
sistemul nostru, deși nu
perfect, este un sistem bine
fundamentat și care asigură
pentru membrii săi, prin
comparație, o serie de
drepturi la un nivel competitiv
foarte ridicat.

cum conlucrați cu entitățile
omoloage din regiune și din
spațiul european? ce vă inspiră
și ce modele ați putea urma?

Sistemul de pensii al avocaților
este un sistem modern, pe
picior de egalitate, din punct
de vedere conceptual, cu
celelalte sisteme omoloage
din Europa, poate nu cu
aceeași putere financiară, dar,
organizatoric, este un sistem
modern și eficient.  
Conlucrările cu sistemele de
pensii omoloage din spațiul
european sunt, pe lângă cele
instituționale obligatorii,
conform legislației
comunitare, și la nivel
comunicativ, concretizat în
schimburi de experiență și
vizite pe care reprezentanții
acestor sisteme le-au făcut în
România, la invitația
Consiliului C.A.A., sau pe care
conducerea C.A.A. le-a
efectuat, la invitația
omologilor săi, în special, din
Franța și Italia, țări care au
sisteme de asigurări sociale
ale avocaților apropiate
conceptual de sistemul nostru.
De altfel, aceste sisteme au
format o sursă de inspirație la
momentul la care am pus
bazele moderne ale sistemului
de pensii al avocaților,
începând cu anul 2001.

Când analizăm direcțiile de
dezvoltare viitoare, este
normal să ne uităm ce au
făcut alții în Europa sau în alte
părți ale lumii, să preluăm
lucrurile bune și să evităm
repetarea greșelilor. Astfel că
modelele cu rezultate pozitive
sunt pentru noi surse de
inspirație. Și, aici, regăsim
sisteme din Germania, din
Franța, din Italia, din Olanda
etc., sisteme spre care tindem
și noi.

cum investiți rezervele
financiare de care dispuneți,
așa încât să sporiți fondurile
casei de asigurări și bugetele
pentru situațiile de inactivitate
temporară sau permanentă a
membrilor avocați?

În acest an dificil pe care l-am
parcurs cu toții și care a fost
unul atipic de funcționare, am
considerat oportun să
asigurăm siguranța resurselor
financiare și prudența în a lua
decizii investiţionale în direcţii
care implicau riscuri financiare
mari.
Astfel că varianta pentru care
am optat, în tot acest interval
de timp, aflat sub influența
acestei pandemii, a constat în
investiţiile în titlurile de stat și
în depozitele bancare, variante
alese, de altfel, și de
predecesorii mei.
La acestea, se adaugă
veniturile din activitatea
economică deja existentă,
generate de Complexul
„Corpore Sano”.
Disponibilităţile băneşti
actuale ale C.A.A. sunt
conservate, în proporţie de
99,30%, în titluri de stat,
diferenţa regăsindu-se în
depozite bancare la termen şi
în conturi curente.
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ce previziuni aveți și ce măsuri
eficiente s-ar putea impune pentru
supraviețuirea complexului Balnear
și de recuperare al c.a.a. din
techirghiol, în condițiile restricțiilor
impuse de pandemia prelungită?

Nu cred că se pune problema
„supraviețuirii” Complexului
Balnear de la Techirghiol.
Complexul a funcționat, e adevărat,
în condiții mai deosebite decât în
mod normal, iar, în perioada
pandemiei, va funcționa atât timp
cât măsurile de protecție vor fi
respectate. 
Complexul de la Techirghiol este o
investiție a C.A.A. care aduce
randamente superioare multor
altor tipuri de investiții, cum ar fi
investițiile în titluri de stat sau în
plasamente bancare, și beneficiază
de un management performant,
care l-a ținut pe linia de plutire,
inclusiv în perioada de închidere
totală. Și în acest moment cererea
pentru tratamentele furnizate de
complex este la un nivel foarte
ridicat. 
Această pandemie se va încheia la
un moment dat, într-un viitor
previzibil, așa că nu considerăm că
se pune problema „supraviețuirii”.
Noi, mai degrabă, suntem
îngrijorați de lipsa capacității
complexului de a acoperi cererea.

cum a decurs proiectul de extindere
a informatizării c.a.a. din ultimii ani?
ce mai urmează a fi făcut în
perioada viitoare?

Din păcate, la acest capitol,
înregistrăm oarecare întârzieri ce
se datorează, în parte, unui
personal IT insuficient la nivelul
C.A.A., dar şi la nivelul filialelor, pe
de-o parte, iar, pe de altă parte, a
unei mentalităţi de rezistență la
nou/schimbare din partea unor
filiale care fie nu reuşesc, fie
reuşesc cu dificultate să

implementeze hotărârile C.A.A.
adoptate pe acest segment.

în ce fel decurge colaborarea c.a.a.
cu celelalte case de asigurări ale
profesiilor juridice (executori,
notari)? dar cu instituțiile centrale
ale statului? 

Așa cum am mai spus, sistemul de
pensii al avocaților este cel mai
vechi și cel mai mare sistem de
pensii neintegrat din România.
Sistemul C.A.A. a constituit, în mare
măsură, dar nu în totalitate,
inspirația pentru legea pensiilor
notarilor publici, începând încă din
anul 2013, când a apărut prima
reglementare autonomă a pensiilor
notarilor publici, precum și pentru
Legea nr. 39/2020 privind sistemul
de pensii și alte drepturi de
asigurări sociale al notarilor publici
din România.
Relația C.A.A. cu alte sisteme de
pensii neintegrate este bună, atât
instituțional, cât și neoficial, pentru
că suntem de aceeași parte a
baricadei. Fiind un fond de pensii
cu acumulare, a trebuit să

desfăşurăm o activitate intensă de
apărare a independenței
sistemului C.A.A. Iar această
activitate s-a bazat inclusiv pe
bunele relații pe care sistemul de
pensii și alte drepturi de asigurări
al avocaților, împreună cu Uniunea
Națională a Barourilor din
România, le-a avut și le are cu
instituțiile centrale ale statului, de
la ministere și până la președinție.
Din informaţiile pe care eu le
deţin, până în anul 2020,
executorii judecătoreşti şi notarii
nu au avut sisteme proprii de
pensii, aşa cum au avocaţii, fiind
integraţi sistemului public de
pensii. Din aprilie 2020, notarii
beneficiază de prevederile Legii
nr. 39/2020 privind sistemul de
pensii și alte drepturi de asigurări
sociale al notarilor publici din
România.
Am colaborat bine cu multe
instituţii centrale, concentrate pe
probleme conexe sistemului de
pensii al avocaţilor. Suntem
deschiși către comunicare, ne
dorim să atingem performanțele
așteptate de către colegi!  

sistemul de
pensii al
avocaților este
cel mai vechi și
cel mai mare
sistem de pensii
neintegrat din
românia.
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ce reprezintă pentru dvs.
mandatul încredințat de colegi,
acela de secretar al comisiei
Permanente u.n.B.r.? 

Responsabilitate, ca de altfel
orice mandat încredințat de
colegii mei, având drept scop
organizarea și funcționarea
profesiei de avocat. În calitate
de secretar al Comisiei
Permanente a U.N.B.R., îmi
revine îndatorirea
suplimentară de a pregăti
documentele aflate pe ordinea
de zi a fiecărei ședințe,
întocmind un raport în acest
sens. Aceeași procedură se
aplică și în cazul ședințelor
Consiliului U.N.B.R., tot eu
fiind cel care are aceste
atribuții. Este mai mult o
calitate care presupune o
activitate tehnică, însă în mod
cert aceste atribuții trebuie
exercitate cu responsabilitate
deplină.
 
cel mai numeros grup de lucru
al consiliului u.n.B.r. este
coordonat de dvs.; acesta
numără 20 de avocați și se
preocupă de perfecționarea
legislației cu impact asupra
profesiei. ce teme ați avut și
aveți în continuare pe masa de
lucru, în dezbatere? dacă
identificați soluții, le propuneți
conducerii u.n.B.r. spre

soluționare?
Așa este: coordonez, în
calitate de membru al Comisiei
Permanente, Grupul de lucru
al Consiliului U.N.B.R. privind
perfecționarea legislației
profesiei/a celei cu impact
asupra profesiei. Fiecare grup
de lucru al Consiliului U.N.B.R.

este coordonat de câte un
membru al Comisiei
Permanente. Împreună cu
colegii mei, colectăm
inițiativele de modificare ori
adaptare a legislației care
interesează nobila profesie de
avocat, le analizăm și
propunem soluții de

modificare a textelor care fie
nu mai sunt de actualitate,
nemairăspunzând necesităților
actuale ale profesiei de avocat,
fie intră în conflict cu alte
dispoziții. Rezultatul muncii
noastre este valorificat diferit,
în funcție de obiectul analizei
efectuate. 

avocatul este singurul profesionist
menționat în constituție și este partenerul
indispensabil al justiției
interviu cu av. dr. serGiu stănilă, decanul Baroului timiș și secretarul comisiei Permanente a u.n.B.r.
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Dacă discutăm despre Statutul
Profesiei de Avocat, competența de
adoptare a modificărilor revine
Congresului Avocaților, în baza
proiectelor asumate de Consiliul
U.N.B.R.. 
Dacă discutăm despre texte de
lege, circuitul acestora este cel
cunoscut, autoritatea legislativă
având atribuții în acest sens,
propunerile venind tot din direcția
Congresului Avocaților.

cât timp durează, în medie,
analizarea propunerilor 
și înaintarea de rapoarte 
consiliului u.n.B.r.? cât de des 
se cer astfel de analize?

Ritmul de lucru este unul diferit,
de la caz la caz, termenele limită
fiind stabilite de comun acord în
cadrul grupului de lucru. Depinde
de complexitatea problemei
analizate, de legăturile cu alte
dispoziții legale. În principiu,
analizele pe care le efectuăm
trebuie prezentate Consiliului
U.N.B.R. de la o ședință la alta,
pentru ca aceste proiecte să fie
asumate. În ceea ce privește
adoptarea efectivă a acestor
modificări, ritmul teoretic este
unul anual, Congresul Avocaților
întrunindu-se în principiu anual.
Sunt însă și situații în care trebuie
să analizăm foarte rapid proiecte
de lege ori alte documente similare
și să emitem puncte de vedere ori
propuneri care interesează și apără
profesia de avocat și, implicit,
drepturile și libertățile
justițiabilului.

cum reușiți să corelați cu succes
activitatea dvs. profesională 
de avocat, solicitantă și cronofagă,
cu cea de membru al comisiei
Permanente?

Activitatea de avocat este, 
într-adevăr, una foarte solicitantă.

Avocatul trebuie să aloce toate
resursele de care dispune, astfel
încât să își îndeplinească misiunea
într-un mod onorant. În același
timp însă, nu fac rabat atunci când
sunt chemat sau sunt investit să
îndeplinesc și alte atribuții, de
natură administrativă, cum sunt
cele exercitate în calitatea amintită
de Dvs. sau în aceea de Decan al
Baroului Timiș.

care sunt, din punctul dvs. de
vedere, efectele crizei sanitare
asupra profesiei în românia? 
ce s-a schimbat, ce urmează 
să se schimbe?

Criza sanitară a afectat și afectează
profesia de avocat. La data de
15.03.2020 instanțele de judecată
și-au redus drastic activitatea,
judecându-se doar cauzele
apreciate ca fiind urgente, care au
reprezentat un procent foarte mic
din totalul proceselor din România.
În aceste condiții, avocații pledanți,
cei care își desfășoară activitatea
exclusiv sau preponderent în litigii,
nu au cum să nu fie afectați.
Ulterior datei menționate mai sus,
activitatea judiciară s-a reluat, însă
nici acum nu se poate spune că
funcționează la capacitate maximă
(programe reduse la instituțiile
judiciare, acces limitat al avocaților
și al justițiabililor și alte asemenea
măsuri).
S-au produs însă și schimbări
benefice. Am fost nevoiți să
recunoaștem eficiența mijloacelor
de comunicare la distanță,
avantajele tehnologiei, justiția
neputând rămâne în afara acestui
proces de modernizare, de
tehnologizare. În marea majoritate
a situațiilor se realizează o
programare orară a cauzelor de pe
rolul unei instanțe de judecată la
un anumit termen. 
Am ajuns la concluzia că ne putem
organiza mai bine activitatea cu

ajutorul acestor resurse. Firește,
exercitarea profesiei de avocat în
sistem clasic, înfăptuirea actului de
justiție în forma cunoscută până
acum, nu vor dispărea, nu vor fi
înlocuite de tehnologie.

care credeți că sunt cele mai
importante realizări ale profesiei de
avocat consemnate în cei 25 de ani
de la fundamentarea sa pe principii
legislative solide? 

Sunt multe realizări, cum de
asemenea sunt și aspecte care
trebuie îmbunătățite. La capitolul
realizări, întrucât aceasta este
întrebarea dvs., aș aminti faptul că
avocatul, singurul profesionist care
apare menționat în legea
fundamentală, în Constituție, este
partenerul indispensabil al justiției.
Acest deziderat trebuie respectat
cu sfințenie, atât de partenerii
instituționali implicați în înfăptuirea
actului de justiție, dar și de noi,
având obligația de a ne perfecționa
continuu și de a ne prezenta cât
mai onorant în această calitate.
Avem un corp profesional de elită,
observându-se o creștere a calității
actului profesional prestat de
avocat, o creștere a încrederii
justițiabilului în avocat. Am ales în
funcții de conducere oameni
implicați, oameni care iubesc
profesia de avocat, oameni care
lucrează pentru profesia de avocat.
De asemenea, implicarea multor
colegi avocați care, fără a deține
funcții ori atribuții administrative,
analizează temeinic diverse teme,
probleme cu care se confruntă
profesia, propunând soluții de
rezolvare. 
Nu în ultimul rând, avem
reprezentanți în Parlamentul
României, voci care au menirea de
a susține profesia de avocat, de a
contribui la menținerea și
extinderea competențelor legale
ale avocatului, la protejarea

avem un corp
profesional de
elită,
observându-se 
o creștere a
calității actului
profesional
prestat de
avocat, o
creștere a
încrederii
justițiabilului 
în avocat.

avocatul trebuie
să aloce toate
resursele de
care dispune,
astfel încât să își
îndeplinească
misiunea într-un
mod onorant.
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coordonați un grup de lucru al
u.n.B.r. care se preocupă de
problematica impactului
informatizării asupra profesiei.
este o misiune perfect
sincronizată cu exigențele
impuse de pandemia de
coronavirus, care grăbește, 
în mod vizibil și neprevăzut,
adoptarea noilor tehnologii. 
în ce fel privesc cei
doisprezece membri ai acestui
grup de lucru această
problematică?

Ca urmare a unei noi viziuni de
organizare și optimizare a
funcționării U.N.B.R., au fost
create mai mute grupuri de
lucru în diverse domenii de
preocupare pentru profesie. În
urma acestei decizii și urmare
a preocupărilor mele pentru
implementarea tehnologiei în
domeniul legal, mi-a revenit
onoarea să coordonez acest
grup de lucru. Este adevărat că
nașterea acestui grup de lucru
coincide cu debutul
pandemiei, însă ideea creării
lui și preocupările noastre în
domeniu au existat cu mult
înaintea acestui eveniment,
însă tot la fel de adevărat este
că apariția acestui flagel a
grăbit derularea acestui
proiect. 
În ceea ce îi privește pe colegii
mei, prin însăși faptul

prezenței acestora în cadrul
grupului se dovedește
atitudinea lor pro digitalizare și
angajamentul lor clar de a
participa la dezbateri de idei
care să conducă la nașterea
unor proiecte îndrăznețe
pentru profesia noastră.

există deja puncte de vedere
temeinic dezbătute și
fundamentate, care să se
transforme în soluții viabile,
avansate consiliului u.n.B.r.,
menite să sprijine procesul 
de digitalizare a activității
avocaților?

Crearea grupului de lucru este
una recentă, așa cum
spuneam mai sus, iar timpul
scurs nu a permis, până la
acest moment, crearea unor
proiecte de anvergură. Mai
curând, în acest timp, grupul
încearcă să își găsească

„deși sunt destul de în urmă în curba
tehnologică, avocații privesc pozitiv
evoluția tehnologică în domeniul legal”
interviu cu av. antonio iordan, membru al comisiei Permanente a u.n.B.r.
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ritmul, să identifice o platformă de
lucru eficientă, în care schimbul de
idei să ducă la elaborarea unor
proiecte importante pentru
profesie. 
De asemenea, în acest timp, am
reușit să formulăm puncte de
vedere privitoare la proiectele de
digitalizare puse în dezbatere
publică de către Ministerul
Justiției și să promovăm câteva
evenimente în domeniul Legal
Tech. Cunosc de la colegii mei,
membri ai grupului, idei extrem de
interesante care se pot transforma
în proiecte serioase, ce pot aduce
adevărate schimbări în profesie.
Una dintre idei îi aparține
colegului avocat, Sergiu Capisizu,
și vizează adoptarea unei identități
digitale a avocatului. 

care este percepția generală 
a colegilor profesioniști din țară 
cu privire la utilizarea unor 
soluții it la îndemână, care să
simplifice și să eficientizeze 
munca de zi cu zi a avocaților
(videoconferința, dosarul
electronic, semnătura electronică,
facturarea electronică, aplicațiile
bazate pe inteligență 
artificială etc.)?

Pulsul/feedback-ul legat de
problematica pusă în discuție este
unul pozitiv. Pot face această
afirmație bazându-mă pe
interacțiunea directă avută cu
colegii avocați, în cadrul
conferințelor la care am participat
în formatul clasic, așa cum se
obișnuia înainte de debutul
pandemiei și, mai pregnant, după
debutul pandemiei, în
numeroasele conferințe online la
care am participat. De asemenea,
există o preocupare intensă pe
acest subiect în grupurile din
social media, în care sunt prezent,
prin întrebările tot mai dese care
mi se adresează în legătură cu

topicul întrebării. Evident că există
și voci care manifestă reținere, dar
fără asemenea poziții progresul nu
a funcționat în vreun domeniu.

ce pași necesari și logici 
vedeți că ar trebui făcuți 
pentru o funcționare a sistemului 
de justiție din românia, 
la standarde europene, 
din această perspectivă?

În sistemul judiciar, necesitatea și
semnalul începerii implementării
la scară largă a digitalizării au fost
date cu mai mulți ani în urmă, prin
adoptarea sistemului Ecris. Cu
toate acestea, o a doua etapă
necesară și mult așteptată nu a
mai avut loc, fapt ce a generat, pe
de o parte, învechirea sistemului
care, la acest moment, este
depășit din punct de vedere
tehnologic și moral și, pe de altă
parte, dezvoltarea haotică și
insulară a sistemului în cadrul
unor curți de apel care au
beneficiat de departamente IT
proactive. 
La acest moment, este absolut
necesară dezvoltarea unui sistem
unitar integrat, o versiune ECRIS
2.0, ca să spunem așa, care să
beneficieze de ultimele tehnologii
și care să ducă mai departe
inițiativa începută cu mulți ani în
urmă la nivelul standardelor
actuale de dezvoltare tehnologică.
Aceasta ar putea presupune, cu
titlu exemplificativ, extinderea
dosarului electronic și în ceea ce
privește primirea și comunicarea
în format electronic a
documentelor cu părțile, crearea
unor proceduri simplificate
exclusiv online, în anumite
proceduri simplificate etc.

cum v-ați propus să popularizați, 
să promovați și să încurajați noile
tehnologii în rândurile membrilor
barourilor din românia?

Acest lucru se poate realiza 
printr-un acces mai facil al
avocaților la sistemul de
conferințe, prin negocierea unor
facilități de către U.N.B.R., prin
facilitarea acordării punctelor de
pregătire profesională, ca urmare
a participării la aceste conferințe,
prin integrarea în sistemul de
pregătire profesională al I.N.P.P.A.
a unor module noi de IT LAW sau
de Legal Tech, prin negocierea de
protocoale cu furnizorii de
tehnologie, prin care să obținem
discount-uri importante pentru
colegii avocați.

sunt pregătiți psihic 
și logistic avocații din țară 
pentru schimbările pe care 
le generează noul context al
restricțiilor de interacțiune 
fizică, suplinite de munca 
la distanță, bazată pe aplicații
digitale?

Întrebarea este foarte dificilă și
pot răspunde doar prin prisma
constatărilor făcute cu  propriile
simțuri. Nu există un studiu
efectuat de U.N.B.R. care să
răspundă mai precis sau mai
detaliat la asemenea probleme
(Acesta ar putea sta la baza ideii
unui viitor proiect al grupului de
lucru!), dar, așa cum spuneam și
mai sus, percepția mea este că
avocații privesc pozitiv evoluția
tehnologică în domeniul legal, deși
sunt destul de în urmă în curba
tehnologică, din punct de vedere
logistic și din cel al pregătirii
specializate în domeniul IT. Cu
toate acestea, avocații dovedesc
că se adaptează ușor noilor
provocări și concluzia mea este că,
în marea lor majoritate, vor face
față cu brio schimbărilor
tehnologice, digitalizării justiției și
provocărilor pe care viitorul le
aduce din acest punct de vedere
profesiei noastre.

Percepția mea
este că avocații
privesc pozitiv
evoluția
tehnologică 
în domeniul
legal, deși sunt
destul de în
urmă în curba
tehnologică, din
punct de vedere
logistic și din 
cel al pregătirii
specializate 
în domeniul it. 

în sistemul
judiciar,
necesitatea 
și semnalul
începerii
implementării la
scară largă a
digitalizării au
fost date cu mai
mulți ani în urmă,
prin adoptarea
sistemului ecris. 
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sunteți avocat de 29 de ani, 
v-ați făcut o carieră frumoasă în
această profesie, ați fondat și
conduceți cabinetul „cristina
Gheorghe” din Brașov, ați fost
vreme de 8 ani decanul Baroului
Brașov, vicepreședintele u.n.B.r.,
actualmente sunteți membru al
comisiei Permanente a u.n.B.r.,
director al centrului teritorial
Brașov al institutului național 
de Pregătire și Perfecționare a
avocaților și consilier al casei
de asigurări a avocaților. 
cum vă ajută, în practica de zi cu
zi, apropierea, implicarea
dumneavoastră directă în
activitatea u.n.B.r., forul cel mai
reprezentativ al profesiei?

Întrebarea dumneavoastră mă
face să conștientizez
încărcătura celor 29 de ani de
profesie, dar și a perioadei
lungi în care am reușit să mă
implic în activitatea organelor
de conducere ale acesteia.
Este greu de spus ce anume
ajută mai mult: implicarea
directă în activitatea organelor
de conducere ale profesiei în
practica de zi cu zi sau aceasta
din urmă în activitatea
desfășurată în calitate de
consilier U.N.B.R. 
Personal, apreciez că cel mai
important beneficiu al implicării
în activitatea organelor de
conducere ale profesiei a

constat în cunoașterea
problemelor reale ale acesteia
și posibilitatea de a participa la
soluționarea lor, dar, mai ales,
șansa de a cunoaște și de a
lucra alături de profesioniști de
la care am avut foarte mult de
învățat.
Cât privește practica de zi cu zi,
mai curând cred că aceasta m-a
ajutat să aduc la nivelul
organelor de conducere ale
profesiei problemele pe care le-
am întâmpinat în mod
particular ori pe care le-am
sesizat în jurul meu. 
Nu am gândit și nu am abordat
niciun moment implicarea în
activitatea instituțională a
profesiei ca pe un mod de a-mi
face publicitate, ci ca pe o
obligație a mea față de
profesie. Avocatura mi-a dăruit
enorm – am acumulat emoții,
informații, experiențe și foarte
multe împliniri, astfel încât am
datoria de a dărui, la rândul
meu, timp și energie profesiei,
de a contribui cât pot de mult
la consolidarea avocaturii, la
păstrarea și îmbunătățirea
imaginii acesteia.
Nu în ultimul rând, conștientă
de importanța mentoratului în
avocatură și apreciind șansa pe
care am avut-o de a beneficia
de îndrumarea unor
profesioniști, a unor intelectuali
veritabili, am considerat

implicarea în activitatea privind
formarea inițială a tinerilor
colegi ca pe o veritabilă
responsabilitate. Cred că mai
mult decât oricând, în această
perioadă tulbure, în care
echilibrul lucrurilor din jurul
nostru este atât de delicat,
tinerii colegi au nevoie de
îndrumare, de modele
veritabile. Consider că în
această materie, rolul U.N.B.R.
este unul de importanță
majoră.

credeți că există suficient
interes din partea corpului
avocaților din țară de a fi alături
de uniune, de a-i sprijini pe cei
din comisie și consiliu, pentru 
a aplica normele noi, pentru 
a transmite idei și inițiative,
pentru a fi receptivi și proactivi? 

Pot să spun că, în ultima
perioadă, am sesizat o ușoară
creștere a atenției colegilor față
de activitatea Comisiei
Permanente și a Consiliului
U.N.B.R. Nu mă refer la
demersurile ori luările de
poziție cu evidentă tentă
electorală, ci la inițiative ce
denotă un interes real față de
profesie și viitorul acesteia.
Trebuie să aveți în vedere
specificul profesiei noastre,
faptul că suntem singura
profesie cu adevărat „liberă”

din sfera profesiilor juridice.
Libertatea este una dintre
caracteristicile ce țin de esența
avocaturii și, ca orice lucru cu
adevărat valoros, are un preț
pe măsură. 
Există însă și un revers al
medaliei: pentru că, în
activitatea sa cotidiană,
avocatul este un lup singuratic,
este cel care luptă pe cont
propriu, uneori contra mai
multor adversari în același timp
și, de cele mai multe ori, doar
cu propriile arme, atunci îi va fi
destul de greu să accepte
„reguli” instituite de organele
de conducere sau, mai frumos
spus, de organele
reprezentative ale profesiei.  
În acest punct, sunt esențiale
comunicarea continuă între
Comisie și Consiliu, pe de o
parte, și membrii corpului
profesional, pe de altă parte,
capacitatea organelor de
conducere de a-i implica pe
colegi în activitățile
administrative, de a-i încuraja
să fie receptivi și proactivi,
astfel încât, cunoscând și
înțelegând resorturile reale ale
reglementărilor administrative,
să le perceapă și să le valorifice
în mod constructiv, și nu ca pe
niște restricții ori constrângeri. 
În esență, este necesar să
înțelegem cu toții faptul că
puterea și libertatea de

„suntem încă în etapa în care glasul
colegilor ce compun corpul profesional
este mai curând critic decât participativ”
interviu cu av. cristina reveica GheorGhe, membru al comisiei Permanente a u.n.B.r.
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acțiune, în mod individual, depind
de puterea și solidaritatea
profesională a avocaturii la nivel
instituțional. 
Cred că suntem încă în etapa în care
glasul colegilor ce compun corpul
profesional este mai curând critic
decât participativ în raport cu
activitatea Comisiei și a Consiliului.
Pot identifica și aici o latură pozitivă,
mai ales dacă vorbim despre o
critică făcută în mod constructiv. 
Ceea ce rețin în mod esențial, atunci
când colegii critică faptul că
„Uniunea” ori „Baroul” nu au făcut
ceva, este că avocații așteaptă ca
organele de conducere ale profesiei
să facă anumite lucruri, ceea ce
înseamnă că, în esență, membrii
corpului profesional sunt conștienți
de importanța unei cât mai bune
organizări instituționale a profesiei. 
Mai departe, depinde de noi,
respectiv de membrii organelor de
conducere ale profesiei,  să-i
convingem pe colegi să fie mai
atenți și mai implicați inclusiv în
activitatea administrativă, să-i ținem
aproape atât pe cei a căror vechime
în profesie înseamnă experiență și
înțelepciune, cât și pe tineri, care
reprezintă viitorul profesiei. 

care considerați că sunt obstacolele,
mai mici sau mai mari, care frânează
mai buna comunicare și colaborare
dintre avocați și dintre aceștia și
celelalte profesii juridice?

În comunicarea dintre avocați,
problemele sunt generate, în
principal, de exacerbarea
individualismului profesional și nu
numai. Din păcate, sunt mulți colegi
care sacrifică principii profesionale
dintre cele mai importante pentru o
„victorie” de moment, fără să
conștientizeze consecințele negative
produse inclusiv în plan personal. 
Orice derapaj pe care tu însuți l-ai
generat se va întoarce, mai devreme
sau mai târziu, împotriva ta. Am în

vedere aici formularea cu rea-
credință a unei cereri de amânare
ori opunerea în mod nejustificat la o
cerere de amânare corect formulată
de colegul adversar, luarea unei
cauze fără ca partea adversă să fie
prezentă ori formularea cu rea-
credință a unei cereri de reducere a
onorariului adversarului, cu
justificarea că „așa a vrut clientul”.
Exemplele pot continua.
În ceea ce privește relațiile
interprofesionale, principalul
obstacol îl reprezintă lipsa unei
disponibilități reale de a observa și
înțelege problemele și specificul
fiecărei profesii.
Cred că un prim pas în direcția
îmbunătățirii comunicării și
colaborării trebuie să fie
preocuparea continuă pentru
îmbunătățirea propriei activități. În
momentul în care vom înceta să fim
preocupați de a stabili ierarhii și
vom înțelege locul și rolul
profesional al fiecăruia dintre noi,

vom fi găsit calea unei comunicări și
colaborări reale și oneste. 

vă așteptați ca 2021 să fie un an mai
bun pentru avocați?

În primul rând, trebuie să vedem ce
înseamnă un an mai bun pentru
avocați, reținând aici și
continuitatea acestei profesii din
antichitate până în prezent.
Situația actuală, tulburările produse
de evenimentele sociale, economice
și, mai nou, sanitare, ne afectează,
în mod direct, pentru simplul motiv
că avocatura a fost și este o
veritabilă oglindă a societății.
Efectele sunt multiple; unele
vizibile, imediat altele, pe termen
lung, urmează a fi observate și
analizate, astfel încât să identificăm
remediile posibile.
Sper ca anul 2021 să fie mai bun
pentru avocați, dar trebuie să fim cu
toții conștienți că, în plan individual,
lucrurile depind inclusiv de
abilitățile antreprenoriale ale
fiecăruia dintre noi.
La nivel general, instituțional, un an
mai bun înseamnă sporirea
vizibilității profesiei, valorificarea
pârghiilor legale pentru exercitarea
competențelor profesionale în toate
domeniile deja rezervate.
Consider că este extrem de
important ca, în vâltoarea acestei
perioade în care, invocându-se
motive obiective, de natură
sanitară, dar și din cauza comodității
personale, tindem să transferăm
viața noastră în mediul online, să nu
sacrificăm componența personală,
subiectivă, umană a profesiei.
Deși nu sunt o persoană dintre cele
mai optimiste, sper ca anul 2021 să
aducă stabilitate legislativă, reguli
corect adoptate și judicios aplicate,
drepturi care să nu rămână simple
enunțuri și proceduri, care să se
aplice în mod corect, pentru a servi
interesele legitime ale celor pentru
care au fost adoptate.

sper ca anul
2021 să fie 
mai bun pentru
avocați, dar
trebuie să fim 
cu toții
conștienți că, în
plan individual,
lucrurile depind
inclusiv de
abilitățile
antreprenoriale
ale fiecăruia
dintre noi.
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aveți o activitate prodigioasă,
ca avocat-membru al Baroului
București, ca titular al
cabinetului dumneavoastră de
avocat și partener, în baza unui
contract de conlucrare
profesională,  al unei alte forme
de exercitare a profesiei.
sunteți membru al comisiei
Permanente a u.n.B.r., cadru
universitar la Facultatea de
drept din București, dar și
director al institutului național
de Pregătire Profesională a
avocaților (i.n.P.P.a.). în ce
poziție vă simțiți cel mai
aproape de vârful profesional
al carierei pe care l-ați vizat
dintotdeauna?

Prima „pălărie” profesională
pe care am purtat-o în viață a
fost aceea de avocat, imediat
după absolvirea facultății. Este
cea care mi-a stabilit, pentru
totdeauna, parcursul
profesional, care mi-a format
gândirea și acțiunea și la care
nu am renunțat niciodată. În
această profesie, mi-am gasit
adevărata identitate și am
practicat-o întotdeauna cu
plăcere și fără a mă menaja.
Așa că, pentru a răspunde
întrebării dumneavoastră,
fiecare zi în profesia de avocat
a fost pentru mine un „vârf al
carierei”. Desigur, însă, că

acord, în egală măsură, atenție
și dedicație atât activității
academice, cât și coordonării
Institutului Național de
Pregătire Profesională a
Avocaților, în această din urmă
activitate realizând simbioza
experienței și know-how-ului
pe care le am în ambele mele
calități, cea de avocat și cea de
profesor universitar. Iar, în
ceea ce privește participarea
în organele de conducere a
profesiei de avocat, la nivel
național, aceasta este o
onoare, pe care colegii mei mi-
au încredințat-o prin vot și pe
care o consider o obligație
prioritară.    

în virtutea funcțiilor și
atribuțiunilor dvs., aveți un
contact permenent cu
realitatea. asistați clienți,
formați studenți la drept și
coordonați instruirea tinerilor
avocați, sunteți conectat
continuu la problemele și
provocările breslei, prin
structurile u.n.B.r. din care
faceți parte, astfel că puteți
cântări mai obiectiv stadiul în
care se află astăzi profesia de
avocat în românia. Putem să
spunem că a crescut și s-a
dezvoltat aceasta în ultimii 25
de ani, în parametrii
așteptărilor generale? 

După anul 1990 a avut loc o
sporire numerică semnificativă
a corpului profesional al
avocaților, ca urmare, mai
ales, a creșterii exponențiale a
numărului facultăților de studii
juridice, de stat sau
particulare. O mare parte a
absolvenților generați de către
acestea s-a îndreptat către
profesia de avocat, care a fost
întotdeauna una atrăgătoare.
Este un lucru bun că profesia
s-a întinerit masiv, căci numai
tinerii o pot adapta eficient
vremurilor în schimbare.
Această adaptare, firească,
trebuie, însă, să țină cont de
valorile perene ale profesiei,
care țin de esența acesteia și
care, pentru a fi protejate
eficient și pe viitor, impun un
dialog și o conlucrare între
generații. Ați întrebat dacă
dezvoltarea profesiei s-a
încadrat în parametrii
așteptărilor generale. Cred că
este dificil să vorbim despre
„așteptări”, altele decât cele
generice, de tipul „să fie bine”,
pentru că aceasta ar însemna
să poți anticipa într-o anumită
măsură viitorul, lucru care este
din ce în ce mai greu de
realizat astăzi, când societatea
este expusă frecvent unor
factori imprevizibili. Iar actuala
pandemie este unul dintre

aceștia, care va produce
mutații semnificative pe foarte
multe planuri, inclusiv pe cel al
profesiei, și care, în momentul
de față, pot fi cel mult bănuite.
Cu ceva timp în urmă, cine s-ar
fi putut gândi că multe state
vor da un veritabil asalt asupra
profesiei, încercând să o
subordoneze, controleze și să
o lipsească de unele trăsături
fundamentale, sub justificarea
combaterii unor fenomene
periculoase? De aceea am
menționat anterior valorile
profesiei, pentru că protejarea
lor trebuie să fie obiect al
preocupării continue a
corpului avocaților, indiferent
de vârsta membrilor care o
compun, și care, privită din
această perspectivă, este nu
atât o „așteptare”, cât o
direcție obligatorie de acțiune. 
Tânăra generație de avocați
este informată, inteligentă,
neconstrânsă de prejudecăți
sau de experiențele trecutului,
și are, deci, toate datele
necesare pentru a acționa
eficient în această direcție, cu
condiția, însă, de a dori acest
lucru. Iar această dorință nu se
va putea forma decât dacă
fiecare tânăr avocat se va
conecta, în mod activ, la
interesele generale ale
profesiei din care face parte.               

„valorile profesiei trebuie 
să fie constantele în raport 
de care să ne construim acțiunile”
interviu cu prof. univ. dr. av. dan oancea, membru al comisiei Permanente a u.n.B.r., 

directorul institutului național pentru Pregătirea Profesională a avocaților
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legea nr. 51/1995 nu a dispus
doar organizarea și exercitarea
profesiei de avocat, ci a stat și
la baza fondării i.n.P.P.a., o
instituție autonomă atât de
necesară sistemului. cum a
evoluat în timp interesul
tinerilor avocați stagiari față de
pregătirea lor, față de
examenele de dobândire a
titlului profesional de avocat
definitiv?

Înființarea unui institut național
de formare era absolut
necesară, mai ales în condițiile
în care diferitele profesii
juridice și-au constituit astfel de
entități. Îmi pare însă rău că,
după anul 1990, decidenții din
societatea românească nu s-au
uitat la experiența altor state,
pentru că, poate astfel, nu s-ar
fi ajuns la actuala diversitate de
instituții de formare juridică
postuniversitară, care au
generat o așezare, pe caste,
încă din perioada de formare
inițială, a absolvenților
facultăților de științe juridice. În
opinia mea, ar fi fost mult mai
potrivite constituirea unui
institut național de formare
unic și o perioadă comună de
stagiu pentru toți acești
absolvenți, urmând ca
parcursurile profesionale
diferite ale acestora să aibă loc
numai după examenul de
absolvire a stagiului, în funcție
și de rezultatele obținute la
acest examen. 
Cursanții I.N.P.P.A., în general,
au manifestat interes pentru
formele de pregătire
profesională inițială organizate
de institut, cu atât mai mult cu
cât formatorii I.N.P.P.A., toți
fiind avocați cu experiență, pot
oferi modele de urmat în
profesia aleasă. 
Cu începere din luna august a

anului trecut, funcționarea și
activitatea I.N.P.P.A. au fost
supuse unui amplu proces de
reformare. A fost revizuit planul
de formare, au fost oferite
discipline facultative pentru
anul I și au fost prevăzute
pachete de discipline opționale
pentru anul II. Au fost publicate
programele analitice ale tuturor
disciplinelor și fișele de
disciplină, cuprinzând
distribuirea pe ateliere a
tematicii. A fost completată și
publicată componența corpului
formatorilor, atât la pregătirea
inițială, cât și la cea continuă. A
fost pus în funcțiune registrul
matricol, document
fundamental al oricărei instituții
de formare. A fost creată
pagina de e-learning, în care au
fost postate suporturile de curs
la toate disciplinele, cu
precizarea obiectului de studiu
al fiecărui atelier, formatorii
având obligația elaborării și
publicării suportului de curs
încă de la data începerii
activității.
Precizez, însă, că, prin „cursuri”,
nu se înțeleg cursuri de tip

academic, ci aspecte practic-
aplicative din sfera tematică a
disciplinelor. Tot pe pagina de
e-learning au fost postate, cu
acordul Consiliului Europei,
programele de formare HELP în
domeniul dreptului Uniunii
Europene. A fost creat un
program de testare online,
găzduit pe aceeași pagină. A
fost fundamental revizuit
sistemul de promovare, toate
disciplinele devenind discipline
cu verificare pe parcurs, care
trebuie promovate fiecare, pe
baza notelor obținute de
cursanți, pe parcursul
atelierelor organizate la aceste
discipline. De asemenea, a fost
instituită cerința unei frecvențe
minime obligatorii. A fost pus la
punct un sistem de desfășurare
online a activității de formare,
destinat inițial numai anumitor
discipline, dar care, în contextul
epidemiologic actual, a fost
generalizat, în prezent, întreaga
activitate de formare
desfășurându-se în mediul
virtual, prin intermediul
platformei Zoom, care a fost
achiziționată pentru întregul

sistem al I.N.P.P.A. 
Aceasta nu înseamnă însă că
activitatea va continua în
această modalitate și după ce
vom fi traversat perioada
aceasta dificilă, și sper că acest
lucru se va întâmpla cât mai
curând, pentru că activitatea
față în față la unele discipline
este absolut necesară. Dar și
după acest moment, soluția
unor activități desfășurate în
sistem online va rămâne
alternativa la cazurile în care,
din cauze obiective, unele
activități nu vor putea fi
desfășurate la timpul stabilit. 
În perspectiva reluării activității
în sistem fizic, am luat măsuri
pentru asigurarea unor noi
spații de învățământ, moderne
și dotate. A fost modificat
sistemul examenului de
absolvire a studiilor,
renunțându-se la sistemul
depășit al examenelor orale
bazate pe caietul de lucrări și
adăugându-se la testarea scrisă
clasică la cele cinci discipline
fundamentale (Drept civil,
Drept procesual civil, Drept
penal, Drept procesual penal,
Organizarea și exercitarea
profesiei de avocat) o a doua
testare scrisă la pachetul de
discipline opționale ales de
către cursant, la începerea
anului II de formare.
Următoarea generație de
cursanți a anului II va susține
examenul de absolvire în
această formă. A fost adoptată
o Metodologie de evaluare
periodică a formatorilor, care
impune acestora desfășurarea
unei activități continue, pe mai
multe planuri și la un anumit
standard de calitate. Prin
aceasta, a fost prevăzută și
evaluarea anonimă a
formatorilor de către cursanți,
care sunt cei mai fideli receptori
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ai calității actului de formare;
evaluarea se realizează în
sistem informatic. 
A fost completat corespunzător
Regulamentul de organizare și
funcționare al I.N.P.P.A.,
prevăzându-se, în amănunt,
coordonatele procesului de
formare și obligațiile ce revin
cursanților și formatorilor. A
fost creat un nou site al
structurii centrale a I.N.P.P.A.,
care cuprinde exclusiv
informații utile privitoare la
institut și la activitatea
desfășurată în cadrul acestuia.
Au fost create site-uri pentru
toate centrele teritoriale ale
I.N.P.P.A. care nu aveau site
propriu. A fost achiziționată
tehnică de calcul modernă, care
să asigure funcționarea, fără
întreruperi, a facilităților oferite
cursanților. Au fost organizate
cursuri extracurriculare în
domenii de larg interes, la care
au acces atât cursanții și
formatorii, cu reducerea taxei
de participare, cât și orice alți
avocați interesați.
A fost creată o platformă de
examinare online, care a fost
testată cu succes la două
examene organizate pentru
avocații care doresc să acceadă
la calitatea de specialist în
domeniul insolvenței
persoanelor fizice. Iar
enumerarea noutăților ar putea
continua. Toate aceste
schimbări au fost bine primite
de marea majoritate a
cursanților, care s-a adaptat
rapid noilor condiții și a
manifestat seriozitate și interes
pentru pregătirea inițială. Am,
deci, toate motivele să spun că
sunt mulțumit de activitatea
actualilor cursanți ai I.N.P.P.A.
și, totodată, încrezător că și
generațiile viitoare de cursanți
ne vor oferi aceleași motive de

mulțumire, dacă nu chiar mai
multe. 

ce ați recomanda astăzi unui
tânăr aspirant la statutul de
absolvent de drept înainte 
de a îmbrățișa această carieră?
ce dificultăți pândesc întregul
parcurs de studiu, pregătire,
certificare și practică ulterioară?

Să-și evalueze foarte bine
opțiunea, pentru că, dincolo de
frumusețea ei, această nobilă
profesie reprezintă o mare și
continuă servitute, impunând
alocarea, fără rezerve, a tuturor
resurselor: intelectuale, fizice și
de timp. Cine vrea să facă, cu
adevărat, carieră ca avocat,
trebuie să își asume că va
munci și noaptea, și sâmbăta și
duminica, că va trebui să învețe
tot timpul, că se va afla zilnic
într-o competiție și că va
răspunde, în mod direct, pentru
modul în care apără interesele
clientului. Și toate acestea încă
din prima zi de stagiu.
Independența și libertatea de
gândire reclamă, așadar, plata
unui tribut împovărător.  

cum vedeți viitorul profesiei de
avocat pe termen mediu și lung,
în contextul unui viitor plin de
neprevăzut, marcat de
insecuritate sanitară, distanțare
fizică, tehnologii emergente 
și disruptive?

Sunt încrezător că insecuritatea
sanitară și cortegiul său de
consecințe nu vor fi de durată.
Este cert însă că acestea vor
lăsa urme și depinde, în
principal, de noi, ca ele să nu
afecteze substanța profesiei de
avocat. Digitalizarea unor
activități este aparent o
consecință pozitivă a crizei
epidemiologice, căci s-a
constatat că multe operațiuni
pot fi realizate în sistem
informatic, fără birocrație,
hârtii și consumuri inutile de
timp și de efort. Poate chiar se
va putea ajunge la
generalizarea unui sistem
unitar de acces a avocaților la
dosarul electronic de instanță și
se va crea acestora
posibilitatea de a depune
online acte de procedură și de
a plăti taxele de timbru în

același mod, așa cum se
întâmplă în alte țări!
Avantajele digitalizării nu
trebuie însă absolutizate.
Desfășurarea proceselor în
sistem online, fie în materie
penală, fie în materie civilă, pot
fi generatoare de grave
consecințe din perspectiva
apărării drepturilor
cetățeanului. La fel, consultanța
juridică automatizată,
construită pe sisteme de
inteligență artificială, poate
produce aceleași consecințe,
dacă în spatele acestora se află
persoane care nu au calitatea
de avocat; această concurență
făcută avocaților de către
neprofesioniști, comercianți
poate fi eficient contracarată
nu prin interdicții, ci prin
rafinarea actului de consultanță
avocațială: Avocatul nu se va
mai putea rezuma la a da
clientului informații asupra
dispozițiilor legale aplicabile în
speța acestuia, căci clientul,
deseori, este foarte bine
informat sub acest aspect. El
trebuie să fie în măsură să
ofere clientului său o
consultanță complexă, care să
aibă în vedere construirea unor
strategii de apărare, precum și
soluții alternative, concepute în
raport de datele concrete ale
cazului. 
Pe termen mediu și lung,
trebuie să ne așteptăm și la
alte provocări, numeroase și
complicate, de natură a
periclita profesia de avocat.
Acesta este încă un motiv
pentru care mai înainte m-am
referit la valorile acestei
profesii, deoarece ele trebuie
să fie constantele în raport de
care să ne construim acțiunile.
Iar pentru ca acestea să fie
eficiente, trebuie să fim solidari
și consecvenți. 
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aveți o experiență
impresionantă, sunteți de 37 de
ani membră în Baroul vâlcea,
ați fost decanul acestui barou
și actualmente sunteți chiar
prodecanul organizației,
ocupându-vă, alături de colegii
din consiliu, de o sumedenie de
activități curente. în același
timp, sunteți învestită și ca
membru al comisiei
Permanente a u.n.B.r. cine este
în avantaj: baroul local, căruia îi
aduceți vești la zi și pe care îl
puteți susține în uniune sau
u.n.B.r., care are, prin
dumneavoastră, încă un canal
direct de comunicare cu
regiunea olteniei? 

Îmi amintesc că adoptarea
legii, în anul 1995, a
reprezentat un efort
extraordinar pentru
conducerea profesiei și nu
numai, un efort de pregătire a
unei legi noi și moderne de
așezare a profesiei, așa cum își
dorea corpul profesional și
cum era normal. În acest scop,
a existat un schimb important
de idei și o conlucrare efectivă,
urmare a înfrățirii inițiate, în
anul 1991, între barourile din
Franța și cele din Romania,
demers care a reprezentat
atunci o deschidere uriașă
pentru întreaga profesie. 
Experiența mea profesională a
fost decisiv influențată de

stagiile de pregătire urmate în
Franța, începând din anul
1991, când am făcut parte din
grupul primilor 8 avocați
români și din primii 24 de
avocați din Europa Centrală și
de Est, care au urmat un stagiu
de pregătire la Curtea
Europeană a Drepturilor
Omului de la Strasbourg,
având ca scop cunoașterea
Convenției Europene și
funcționarea Curții Europene a
Drepturilor Omului, în
perspectiva cooptării României
în Convenție. 
Stagiul „s-a legat” cu
participarea mea la Congresul
U.I.A. de la Montpellier, cu
tema „Situația și viitorul
barourilor din Europa de Est”,
în rândurile delegației
avocaților din România,
condusă de către președintele
de atunci, Victor Anagnoste,
personalitate emblematică a
profesiei de avocat, foarte
apreciată în lumea juridică.
Ulterior, am urmat un stagiu
de pregătire de 4 luni, inițiat
de Conseil National des
Barreaux, perioadă în care am
lucrat efectiv în cabinete mari
de avocatură, permițându-mi-
se chiar să pledez în fața
instanțelor, fiind cumva
„asimilată” de confrații din
baroul francez. Am urmat un
alt stagiu, de două săptămâni,
împreună cu alți colegi din

Baroul Vâlcea, care a avut
drept scop pregătirea noastră
pentru iminenta adoptare, de
către țara noastră, a legilor
specifice economiei de piață.
Având în vedere că unele stagii
de pregătire au avut loc
înaintea adoptării Legii       nr.
51/1995, am putut transmite
colegilor din barou din
experiența dobândită, dându-
mi seama că acesta este
viitorul. I-am încurajat să
accepte cu bucurie provocarea
generată de perspectiva
adoptării noii legi a profesiei
de avocat, investițiile în
cabinete proprii, cu dotare și
organizare corespunzătoare.
Ulterior, prin schimburi
reciproce de experiență, și alți
colegi din barou au beneficiat
de scurte stagii de pregătire,
astfel încât am înțeles cu toții
modul de organizare a unui
cabinet, structura acestuia etc.
Evoc toate acestea, pentru a
se înțelege că aceasta formare
profesională și cunoaștere
directă a profesiei, așa cum se
exercită în Occident, m-a
determinat să încerc să
implementez și acasă, în
Baroul Vâlcea, unele idei
novatoare.
Cred că tot acest efort al meu
a fost corect perceput de către
colegii care, în anul 2003, m-
au învestit cu dificila misiune
de decan, pe care mi-am

impus să o îndeplinesc cu
responsabilitate, dăruire și
grijă față de corpul
profesional.
Pentru îndeplinirea misiunii,
alături de colegii mei, am
muncit enorm, străduindu-mă
să dau o nouă dimensiune
Baroului Vâlcea, inclusiv una
internațională, organizând
numeroase conferințe, colocvii
și seminare, cu participare
internațională, la care am
invitat mari personalități ale
profesiei de avocat și ale lumii
juridice din România, arătând
cât de necesară este
„pregătirea continuă”, ulterior
reglementata de U.N.B.R. și
realizată prin I.N.P.P.A. Am
investit în modernizarea
sediului instituției, ca
organizare, aspect și dotare
logistică, precum și în spațiile
alocate avocaților, încheind
protocoale cu conducerile
instanțelor, pentru a crea
condiții moderne de
desfășurare a activității pentru
colegii avocați.
Participând alături de confrații
francezi la cursuri și evaluări în
cadrul unor centre de formare
profesională, am susținut și
sprijinit crearea Centrului
I.N.P.P.A. Craiova, în cadrul
căruia am fost lector până în
anul 2020, când m-am retras
după alegerea mea în Comisia
Permanentă a U.N.B.R.

„Barourile trebuie să devină
adevărați agenți de schimbare!”
interviu cu av. Floriana marin vlădulescu, membru al comisiei Permanente a u.n.B.r.
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Ați întrebat despre avantajul
Baroului Vâlcea de a avea un
reprezentant în Comisia
Permanentă: cred că poziția mea
este percepută de către colegii mei
nu doar ca o recunoaștere a
activității Baroului Vâlcea la nivel
național și internațional, dar, mai
ales, ca o oportunitate de a se
informa mai bine, corect și la timp,
de a-și transmite, pe o cale directă,
ideile, propunerile, dificultățile și
doleanțele în atenția U.N.B.R. 
Mai mult decât atât, am avantajul
că relaționez foarte bine cu
barourile din Oltenia, astfel încât
comunicarea și întâlnirea cu
acestea este o reală plăcere pentru
mine, ca responsabil pe această
regiune.

în grupul de lucru al u.n.B.r. pe care
îl coordonați în cadrul comisiei
Permanente a u.n.B.r. v-ați propus 
să conturați o proiecție a avocaturii
secolului XXi. există, alături de
dumneavoastră, în grup, alți șase
colegi care vă susțin să concepeți
împreună câteva proiecții ale
modului în care ar putea arăta
avocatura în sistemul profesiilor
liberale și în sistemul judiciar în
viitor, pe o perioadă de cel puțin 
30 de ani. este o provocare
ambițioasă, care cere multă
documentare și timp de lectură.
cum reușiți să fiți „la zi” cu
previziunile obiective și echilibrate
cu privire la viitorul ce vizează
profesia de avocat?

Este adevărat că în ultima ședință a
Comisiei Permanente și a Consiliului
U.N.B.R. am fost desemnată să
coordonez Grupul de lucru intitulat
„Avocatura secolului XXI”.
În Comisia Permanentă, am
constatat cu bucurie că există un
elan și o dorință de a mișca
lucrurile bine și rapid pentru
întregul corp profesional,
„motorul” principal fiind

președintele U.N.B.R., av. Traian
Briciu, pe care-l felicit pentru
implicare și dăruire și cu acest
prilej, ca, de altfel, și pe
vicepreședinți și pe ceilalți colegi. 
În ceea ce mă privește, cred că
studiul permanent, experiența
dobândită, activitatea continuă în
structurile profesiei și legăturile
externe pe care le am cu avocații
din alte țări, inclusiv avocați romani
care își exercită profesia în
străinătate, îmi vor permite să
formulez scenarii care să ne ajute
să anticipăm cum va arăta
avocatura secolului XXI. Pe de altă
parte, nu vom ezita să apelăm la
experți și sociologi care au

pregătirea necesară în această
privință, știut fiind că avocații nu
recurg sistematic la o analiză de
piață și de perspectivă.
Este greu de prevăzut, cu
exactitate, cum va arăta profesia
de avocat în următorii 30 de ani,
dar putem aprecia că aceasta va fi
marcată de digitalizare, acest
fenomen devenind o necesitate
absolută, nu doar un standard de
excepție. Digitalizarea va câștiga,
pentru că aduce rapiditate, reduce
costurile și aduce un plus de
transparență. Profesia trebuie să
țină pasul și chiar să anticipeze
evoluția societății, astfel că această
perspectivă nu trebuie să ne

este greu de
prevăzut, cu
exactitate, cum
va arăta profesia
de avocat în
următorii 30 de
ani, dar putem
aprecia că
aceasta va fi
marcată de
digitalizare,
acest fenomen
devenind o
necesitate
absolută, nu doar
un standard de
excepție.
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sperie; dimpotrivă, trebuie să
ne permită să găsim avantaje
și practici care să fie în
concordanță cu principiile care
stau la baza exercitării
profesiei și cu respectarea
strictă a drepturilor omului. 
De altfel, recent, în perioada
pandemiei, profesiile juridice,
inclusiv cea de avocat, s-au
folosit de soluții digitale de
comunicare la distanță,
demonstrând că acestea pot
revoluționa procesele penale,
instrumentarea cauzelor, prin
audierea sau interogarea
inculpaților la locul de
reținere, prin sistem de
videoconferință etc.

dacă vorbim despre viitor, cum
priviți atitudinea generală a
colegilor avocați față de noile
tehnologii, care ușurează
munca și scutesc timp și
resurse, dar care necesită
răbdare și învățare? 

Am constatat o adaptare și o
adoptare rapide de către
aceștia în ceea ce privește
noile tehnologii, inclusiv în
cazul avocaților cu vechime.
Ritmul alert în care trăim nu
ne permite să rămânem izolați
de cuceririle tehnicii, pe care
suntem obligați să le integrăm
în activitatea curentă.
În viitor, estimăm că avocații
vor dispune de soluții
tehnologice performante, în
măsură să ofere atât servicii
generale, la prețuri scăzute,
cât și servicii complexe, la
tarife ridicate. Barourile
trebuie să stimuleze valorile
noilor generații și să
demonstreze un mai mare
spirit de deschidere, ce
presupune resurse materiale
de care nu toate dispun. Toate
organele profesiei trebuie să

aibă o contribuție la această
schimbare de mentalitate.
Barourile trebuie să devină
adevărați agenți de schimbare
și să aibă în vedere toate
orientările socio-economice,
iar avocații trebuie să
demonstreze că ocupă spaţiul
competitiv pe care îl merită, ca
urmare a formării lor
profesionale şi a proactivităţii
lor.
Progresele din domeniul
tehnologiei vor permite
avocaților să exercite profesia
după propria alegere, piața
urmând a fi împărțită în
funcție de specializări.

aveți o bună relaționare cu alți
colegi avocați din europa, cu
alte barouri, sunteți la curent
cu preocupările acestora, cu
abordările și soluțiile noi
adoptate acolo. cât prețuiește
și cât de dificil este transferul
de know-how către românia 
și invers?

Este adevărat că am o bună și
constantă relaționare cu
avocați omologi din Europa, în
special cu cei din Franța, unii
dintre aceștia cu poziții
importante de decizie în
profesie, la nivel național,
unele relații fiind dezvoltate și
la nivel personal, ipostază care
ne permite să avem discuții
amănunțite de evaluare a
neliniștilor, avantajelor, dar și
dezavantajelor induse de
fenomenul digitalizării. 
Confrații noștri sunt surprinși
și apreciază cât de rapid am
adoptat ultimele noutăți în
materie digitală, însă costul
transferului de know-how
către Romania și invers este
diferit. El depinde de efortul
financiar pe care este dispus
să-l facă orice instituție

interesată să țină pasul cu
evoluția extrem de alertă a
societății în general. Am
constatat reciproc că
problemele pe care le
întâmpinăm noi sunt identice
cu problemele pe care le
întâmpină și ei, în alți
parametri, dar, în linii mari,
aceleași.

care credeți că ar fi, într-o
ordine aproximativă, primele
trei priorități ale corpului de
avocați din românia, pentru a
deservi, cu celeritate, clienții,
pentru a crește performanțele
reprezentării și pentru a
dobândi o încredere sporită 
din partea societății?

Impactul incertitudinilor
determinate de starea
economiei, schimbările
survenite în cadrul numărului
de avocați, creşterea
numărului de femei în cadrul
profesiei, modificările
legislative cu impact asupra
profesiei de avocat trimit la
concluzia că domeniul de
activitate al avocaților este
foarte dinamic. 
Barourile sunt preocupate, în
special, de accesul în profesie,
de problema creșterii
numărului de membri,
concomitent cu pierderea
unor activități rezervate legal
avocatului, în favoarea unor
profesii în legătură cu care
legiuitorul a manifestat
„preferințe” (mediatori,
consultanți, notari, servicii
administrative ale primăriilor
etc.). Mai nou, breasla se
confruntă cu mari dificultăți 
în încercarea de a genera
venituri adecvate pentru unii
membri, mai ales în condițiile
generate de pandemie.
Credem că avocații din

România trebuie să aibă ca
obiective: punerea în valoare
a profesiei; formarea
avocaţilor axată pe
complexitatea pieţelor actuale
şi potenţiale; pregătirea și
promovarea avocaţilor
poligloți; conservarea și
promovarea valorilor
dobândite; orientarea către
un alt model al unei profesii în
echilibru (calitatea vieţii);
venituri bazate pe valoarea
adăugată a serviciilor;
recunoaşterea specializărilor;
practici multidisciplinare de
succes; aprecierea colectivă şi
pozitivă a prezenţei şi
beneficiilor avocatului în
societate. 
Aceste obiective se învârt, în
primul rând, în jurul a trei axe:
1. Promovarea profesiei;
2. Îmbunătăţirea practicii

profesionale;
3. Dezvoltarea pieţei serviciilor

profesionale oferite de
avocați. 

Pe de altă parte, problema
provocărilor generate de
modificarea continuă a legilor
va impune și necesitatea
alocării de resurse pentru
implementarea acestora, astfel
că problema accesului la
justiție, în opinia noastră, va fi
rezolvată doar în parte. De
exemplu, noi cunoaștem cel
mai bine ce probleme a
generat și generează, pentru
categoriile defavorizate,
creșterea exagerată a taxelor
de timbru. Statul trebuie să
asigure accesul la justiție și
celor cu venituri modeste, prin
creșterea accesului acestora la
resursele necesare pentru
suportarea costurilor generate
de proces, în contrabalans cu
cei care au sau vor avea
mijloacele financiare pentru 
a-și susține și obține drepturile.
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Puțini sunt cei care cunosc 
un amănunt onorant pentru
dumneavoastră: acela că
proveniți dintr-o familie cu
lungă tradiție în profesie, că, 
pe parcursul a peste un secol,
familia antonescu a dat cetății
trei generații de avocaţi, 
care au reprezentat cu cinste și
pricepere interesele clienţilor.
la rândul dumneavoastră,
sunteți „la datorie” de 26 de ani,
de când sunteți membru al
Baroului Prahova. veți transmite
mai departe ștafeta în acest
domeniu?

Este adevărat că eu reprezint 
a treia generație de avocați a
familiei Antonescu și se pare că
auspiciile sunt favorabile și
pentru „nașterea” celui de-al
patrulea avocat în familia mea,
fiul meu fiind student, în an
terminal, al Facultății de Drept,
dorindu-și să continue tradiția
familiei.

nu ați avut o simplă prezență în
fieful apărătorilor prahoveni: v-
ați preocupat de organizarea și
de progresul colegilor din
barou ca prodecan, în anul 2011,
apoi chiar în funcția de decan,
începând cu anul 2016, funcție

„este nevoie și de avocați tineri, 
care să preia zestrea profesională 
și să o dezvolte, adaptând-o constant
noilor realități economico-sociale”
interviu cu av. emanuela-maria antonescu, membru al comisiei Permanente a u.n.B.r. și decan al Baroului Prahova
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pe care o dețineți și în prezent.
sunteți și membru al comisiei
Permanente a u.n.B.r.,  împărtășind
aceeași „soartă” cu alți trei colegi,
decani ai altor barouri. cum vă
organizați pentru a face față
simultan atâtor responsabilități?

În momentul în care am fost
învestită cu încrederea colegilor și
mi-am asumat funcțiile de prodecan
și, ulterior, de decan și de membră a
Comisiei Permanente a U.N.B.R., am
fost conștientă de marea
responsabilitate pe care o am și de
faptul că eforturile mele
profesionale trebuie să acopere atât
aspecte ce țin de activitatea colegilor
avocați din Baroul Prahova, cât și de
activitatea colegilor avocați din țară,
însă nu sunt singură pe acest drum!  
Am beneficiat, în rezolvarea
problemelor avocaților prahoveni,
de sprijinul membrilor Consiliului
Baroului și al personalului
administrativ al Baroului, oameni
implicați, cu care am o foarte bună
colaborare. Cât privește activitatea
la nivel național, nu trebuie uitat
faptul că împreună cu ceilalți
membri ai Comisiei Permanente
formez o echipă puternică și
determinată, iar implicarea este una
colectivă; nu trebuie uitat că, la
rândul său, Consiliul U.N.B.R. își
aduce contribuția la bunul mers al
profesiei, fapte de natură a diminua
efortul resimțit la nivel individual. Iar
când toate acestea sunt făcute cu
plăcere și cu dăruire,
responsabilitățile își pierd și mai
mult din „greutate” și se
întrepătrund, într-un mod firesc, cu
activitatea mea zilnică de avocat!

cum priviți „primenirea” corpului de
profesioniști? vin suficient de mulți
avocați tineri din urmă? au ei destul
spațiu de desfășurare?

Evoluția în ansamblu a societății și
inevitabila scurgere a timpului nu

au cum să nu se repercuteze și
asupra avocaturii și asupra corpului
de profesioniști, astfel încât schimbul
de generații apare ca un fenomen
normal și chiar de dorit. Fără a
diminua rolul avocaților cu vechime
în profesie, cărora le datorăm atât
de mult din ceea ce suntem acum,
pot spune că este nevoie și de
avocați tineri, avocați care să preia
zestrea profesională și să o
dezvolte, adaptând-o constant
noilor realități economico-sociale. 
Din păcate însă, cel puțin la nivelul
Baroului Prahova, asistăm la o
reducere a numărului celor ce
reușesc să acceadă în profesie, cu
toate că cerința pe piața de profil
locală este una relativ ridicată,
județul Prahova fiind unul dezvoltat
economic, cu o densitate mare a
populației și, implicit, cu  o
incidență crescută a situațiilor ce
necesită soluții juridice.

sunteți, geografic și instituțional,
foarte aproape de centru, de
București și u.n.B.r.. diferă mult
problemele avocaților din capitală
față de cele ale colegilor din Prahova? 

În ansamblu, întâmpinăm și noi
aceleași probleme precum colegii din
Baroul București și din țară, natura
problemelor fiind, în general, una
comună și izvorâtă din derularea
profesiei, din interacțiunile acesteia
cu celelalte profesii juridice, cu
instituțiile și organismele statale, cu
justițiabilii și, nu în ultimul rând,  din
efectele produse de pandemia cu
care ne confruntăm.
Inevitabil, sunt și diferențe datorate
realităților sociale și economice
locale, dar și specificului Baroului
Prahova, plecând de la numărul de
membri, de la raportul avocați în
activitate/avocați suspendați sau
incompatibili/avocați pensionari, cu
efecte directe asupra situației
financiare a baroului. 
Cert este însă că, indiferent de

natura problemelor cu care ne
confruntăm, găsim întotdeauna și
căile de rezolvare, chiar dacă acest
lucru implică o adaptare continuă. 

Prahova s-a dezvoltat economic 
foarte susținut în cei 30 de ani de la
revenirea la democrație. a crescut
proporțional și activitatea de servicii
profesionale de asistență juridică?

Județul Prahova a cunoscut, din
punct de vedere economic, o
evoluție deosebită în cei 30 de ani
de la revenirea la democrație,
dezvoltare care a depins și depinde
în continuare de evoluția
tehnologică a societății. În acest
context,  asistența juridică s-a
extins considerabil, începând să
cuprindă o arie vastă de servicii în
diverse domenii.  Pot spune că, în
ultima perioadă, pe fondul
pandemiei, avocații au trebuit să se
„reinventeze”, să învețe să-și
desfășoare activitatea în mediul
online. 

avocații sunt percepuți azi de 
public în varii feluri. Poate să difere
profilul breslei mult de profilul
societății în care aceasta 
ființează și performează?

Pe măsură ce societatea evoluează,
și percepția asupra profesiei de
avocat va evolua. Este necesar, însă,
să recunoaștem că principiile
fundamentale ale acestei profesii,
stabilite în urmă cu mii de ani, nu vor
fi afectate de trecerea timpului.
Politicile de abordare a profesiei și
de respectare a legislației ce o
reglementează, politicile
implementate la nivelul baroului ar
trebui să aibă ca finalitate o
„ridicare” a profesiei în cadrul
profesiilor liberale și în modul în care
sunt priviți avocatura și cei ce o
practică, o stabilitate și o dezvoltare
a Baroului Prahova, sub toate
aspectele. 

am beneficiat, 
în rezolvarea
problemelor
avocaților
prahoveni, 
de sprijinul
membrilor
consiliului
Baroului și al
personalului
administrativ al
Baroului, oameni
implicați, cu care
am o foarte bună
colaborare. 

Județul Prahova
a cunoscut, din
punct de vedere
economic, 
o evoluție
deosebită în cei
30 de ani de 
la revenirea la
democrație,
dezvoltare 
care a depins 
și depinde 
în continuare 
de evoluția
tehnologică 
a societății. 
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ce reprezintă pentru dvs.
mandatul încredințat de
colegi, acela de membru al
comisiei Permanente u.n.B.r.? 

După cum probabil ştiţi, în
anul 2015 am devenit
membru de drept al
Consiliului U.N.B.R., din
postura de decan al Baroului
Sălaj, context în care am
constatat că eram nu numai
cel mai tânăr decan de Barou,
ci şi cel mai tânăr consilier
U.N.B.R.! 
De asemenea, fiind un om
bine ancorat în realităţile
profesiei şi grație înclinaţiei
oarecum tradiţionale spre
gerontocraţie, nu mi-a fost
greu să realizez că principalul
obstacol pe care urma să îl
întâmpin va fi cel legat de
credibilitatea mesajului.
Constat, spunând aceste
lucruri, ca şi eu am avut
partea mea de prejudecăţi,
care însă au dispărut pe
măsură ce am ajuns să îmi
cunosc colegii, să le
împărtăşesc experienţa
profesională şi experienţele
personale şi să învăţ de la
fiecare dintre cei mai
experimentaţi ca mine. 
În acest context, marele
câştig al primului mandat de

organul executiv al profesiei, comisia
Permanentă, alături de Preşedintele
u.n.B.r., joacă rol de „guvern” al profesiei
interviu cu av. GeorGe-BoGdan ilea, membru al comisiei Permanente u.n.B.r. și decan al Baroului sălaj
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consilier U.N.B.R. a fost bună
relaţionare cu colegii consilieri
U.N.B.R.. Din această perspectivă,
alegerea mea în Comisia
Permanentă în anul 2019, după 4
ani în funcțiea de consilier
U.N.B.R., reprezintă satisfacţia unei
recunoaşteri din partea colegilor
consilieri U.N.B.R., dar reprezintă
totodată o responsabilitate care
vine o dată cu conştientizarea
apartenenţei la organul executiv al
profesiei, Comisia Permanentă,
aceasta fiind cea care, alături de
Preşedintele U.N.B.R., joacă rol de
„guvern” al profesiei. 

vi se pare complicat să împăcați
cu succes activitatea dvs.
profesională de bază, de avocat
practicant și decan al Baroului
sălaj, cu cea de membru al
comisiei Permanente?

Este o întrebare la care de multe
ori mi se pare că nu am un
răspuns, dar realitatea este că nu
timpul alocat practicării avocaturii
are de suferit, ci timpul alocat
activităţilor personale, şi în special
familiei, însă din această
perspectivă, cred că toţi cei care
ne dorim să reprezentăm profesia
la diverse niveluri trebuie să
acceptăm faptul că aceste funcţii
de reprezentare presupun
alocarea unor resurse de timp.

criza sanitară prelungită
a schimbat fundamental 

modul de interacțiune interumană,
intra și  interprofesională. cum
comunică membrii baroului dvs.
între ei, cu conducerea, 
dar și cu fiecare dintre clienți, 
în condițiile impuse de măsurile 
de distanțare fizică?

Niciodată nu poţi fi suficient de
pregătit pentru o astfel de criză!
În contextul acesta special,
avocaţii, clienţii, practic noi toţi,

am început să recurgem din ce în
ce mai pregnant la resurse de
comunicare care au făcut să
crească din ce în ce mai mult
timpul petrecut online, în diverse
forme de comunicare cu conţinut
scris sau video, iar principala
învăţătura pe care eu am tras-o
din această situaţie, care este
departe de a se fi încheiat, este că
umanitatea în general, şi profesia
noastră, în special, se ancorează în
tot ce ţine de interacţiunea socială
directă şi nemijlocită, şi că un salut
pe zoom nu va putea suplini
niciodată o strângere de mână.

au fost (și desigur că mai sunt)
perioade critice pentru mulți
dintre avocați în această perioadă,
mai ales pentru cei la început de
carieră ori pentru colegii
nefamiliarizați cu noile tehnlogii
de comunicații. cum credeți că va
depăși corpul profesional al
avocaților toate dificultățile
survenite?

Avocaţii sunt un corp profesional
flexibil şi adaptabil, precum un
sportiv pregătit să lovească
mingea din orice poziţie,
răspunzând astfel provocării
instantaneu.  Cu toate acestea,
trebuie însă remarcat că
provocările de care avocaţii au
avut parte în acest an au
constituit o premieră, iar la nivel
individual fiecare a recepţionat
şocul acestei crize în mod diferit,
iar observaţia dumneavoastră este
foarte bine ţintită între a
diferenţia intre categoriile de
avocaţi, pentru că în timp ce
avocaţii tineri şi cu o clientelă încă
în formare au avut dificultăţi din
perspectiva continuităţii
încasărilor profesionale, avocaţii
aflaţi, să spunem, în a doua parte
a carierei, au resimţit provocările
interacţiunii zilnice cu mijloacele
moderne de comunicare, însă din

câte ştiu, nu au existat în Baroul
Sălaj cazuri extreme sau care să
nu poate fi depăşite.

ce puteți spune de la zalău 
după 7-8 luni de bulversare
generată de criza sanitară? 
a scăzut numărul clienților,
au fost temporizate și amânate

procesele, s-a mișcat justiția mai
lent, au venit mai greu onorariile?

Totul a fost mai dificil anul acesta,
încasările au scăzut în special în
ceea ce îi priveşte pe avocaţii
pledanţi, de la un nivel care să
asigure siguranţa financiară până
la un nivel alarmant sau
nesimnificativ, într-un timp foarte
scurt. Odată cu decretarea stării
de urgenţă, şi cu anunţarea
„închiderii” instanţelor şi a
suspendării tututor litigiilor, a
durat foarte puţin până când
acest mesaj să intre în
subconştientul justiţiabililor, fapt
ce a generat o prăbuşire aproape
instantanee a încasărilor tuturor
avocaţilor litiganţi, iar avocaţii
litiganţi reprezintă marea
majoritate a avocaţilor din Baroul
Sălaj, şi în general din barourile
membre U.N.B.R.. 
Din această perspectivă, împreună
cu colegii din Comisia
Permanentă, am propus o serie de
măsuri pentru a uşura colegilor
noştri povara trecerii prin acest
cataclism, măsuri care au fost şi
adoptate de Guvern, avocaţii
beneficiind de mai multe măsuri
de sprijin, începând cu plata unor
indemnizaţii de sprijin, scutiri de
la plata penalităţilor. În prezent,
momentul-soc iniţial a fost
depăşit şi avocaţii se adaptează
condiţiilor actuale impuse de
autorităţi. Chiar dacă nu este
uşor, spre exemplu, să pledezi o
oră sau două cu masca, ştim cu
toţi ca acest lucru este oricum
preferabil unui lockdown.

„anunţarea
„închiderii”
instanţelor 
şi a suspendării
tututor litigiilor 
a generat o
prăbuşire
aproape
instantanee a
încasărilor
tuturor
avocaţilor
litiganţi”

„toţi cei care 
ne dorim să
reprezentăm
profesia la
diverse niveluri
trebuie să
acceptăm faptul
că aceste funcţii
de reprezentare
presupun
alocarea unor
resurse de timp.”



sunteți membru al Baroului Bihor din
1998, ați fost consilier al Baroului
Bihor și apoi decan al aceluiași
barou, membru de drept al
consiliului uniunii naționale a
Barourilor din românia și al comisiei
Permanente a u.n.B.r.. v-ați implicat,
în calitate de cadru didactic, în
activitatea de formare a studenților
la Facultatea de drept din cadrul
universității din oradea, dar ați fost
și un membru activ al cetăţii,
dedicându-vă şi unor cauze sociale,
ca vicepreşedinte al clubului lions
oradea. cum ați ales dreptul ca
formare profesională personală?

Dreptul a fost o opțiune mai
degrabă spontană, era în urmă cu
25 de ani o perspectivă
seducătoare, oferea multiple
variante, posibilități de valorificare.
Ulterior, alegerea s-a dovedit a
corespunde valențelor mele
profesionale; e un domeniu
provocator, în continuă mișcare, în
care rutina nu se poate instala
aproape niciodată.

cum a decurs colaborarea dvs. cu
colegii din uniune și din comisia
Permanentă, în toată această
perioadă de stare de urgență și
alertă? cât de mult a fost afectată
activitatea curentă?

Pot afirma cu toată tăria:
colaborarea cu colegii din
conducerea Uniunii, și mai ales cu
cei din Comisia Permanentă, a
funcționat perfect, având zeci de
ședințe desfășurate prin
platforme de videoconferință în
care ne-am consultat și am
acționat adesea cu unanimitate de
voturi pentru luarea unor măsuri
menite a sprijini profesia în
vremurile total neobișnuite
generate de măsurile restrictive
impuse de autoritățile Statului
român.
Ca avocați, ne-am adaptat „din
mers” și am învățat să conviețuim
cu „urgența”, cu „alerta”, destul
de facil, aș spune, poate și pentru
că noi, avocații, prin prisma
profesiei noastre, trebuie să ne
adaptăm rapid oricărei situații și
decizii intempestive, nu de puține
ori defavorabile clientului nostru. 
Ca avocați, am resimțit 
din plin lockdown-ul, oamenii au
fost și sunt încă dezorientați,
confuzi, viitorul e încă 
incert atât din punct de vedere al
situației sanitare, cât și din punct
de vedere al situației
patrimoniale, dar ne-am adaptat
și în relația cu clienții, transferând
parțial legătura cu ei în mediul
online.

cum apreciați că se prezintă 
starea avocaturii din Bihor 
și din țară în acest moment, 
la 25 de ani de la așezarea 
profesiei pe un fundament 
legislativ valabil?

Avocatura este acum o profesie
solidă, cu organe reprezentative și
de conducere care știu să se
impună în relația cu ceilalți actori
implicați în actul de justiție și în
raport cu Puterea judecătorească.
Modificările legislative din ultimii
ani au conturat, însă, o viziune
deformată a politicului decident
asupra rolului avocatului în
societate și a garanțiilor pe care
dreptul la apărare trebuie să le
aibă într-o societate în care
cetățeanul are tot mai puține
instrumente de apărare în fața
unor potențiale abuzuri ale
autorităților statului, abuzuri
facilitate de explozia tehnologică.
Se impune, astfel, ca politica
profesională a organelor de
conducere și vocea corpului
profesional al avocaților să fie
canalizată pentru consolidarea la
nivel legislativ, dar și de
mentalitate, a drepturilor și
garanțiilor apărării ca instrumente
fundamentale ale statutului de
drept.

raporturile
avocaturii 
cu celelalte
segmente ale
sistemului
judiciar se
înscriu într-o linie
de normalitate,
linie întreruptă
uneori de excese
de putere față de
apărător

ca avocați, 
ne-am adaptat
„din mers” 
și am învățat 
să conviețuim 
cu „urgența”, 
cu „alerta”
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„voi rămâne un oponent al oricărui
proiect care ne-ar putea știrbi
independența sau ar amplifica
fenomenul mercenarizării avocaturii”
interviu cu cristian domocoș, membru al comisiei Permanente u.n.B.r.
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v-ați exprimat public în mai multe
rânduri cu privire la noua generație
de avocați, la schimbul de
cunoștințe si transferul axiologic
între vechea și noua gardă, dar și la
importanța ”confraternității” în
raporturile cu celelalte segmente
ale sistemului judiciar. în ce fel
apreciați că au evoluat lucrurile în
aceste direcții?

Suntem intrinsec legați și în
conexiune directă cu celelalte
profesii juridice, formal acest
aspect s-a materializat în

încheierea unor protocoale de
colaborare, iar la nivel informal în
participarea/organizarea de
evenimente sociale și profesionale
comune: întâlniri de lucru,
seminare, conferințe, stagii de
practică, evenimente culturale,
sportive.
În linii mari, raporturile avocaturii
cu celelalte segmente ale
sistemului judiciar se înscriu într-o
linie de normalitate, linie întreruptă
uneori de excese de putere față de
apărător și de rolul său în proces și
care au făcut necesară o

solidarizare a corpului profesional,
o reacție care să ducă la
restabilirea normalității și evitării
creării unor precedente periculoase
pentru însăși ordinea de drept.

cum credeți că funcționează relația
dintre avocatii stagiari și cei
îndrumători? au rămas anumite
sechele din veșnicele conflicte
între generații?

Cred că în avocatură relația
maestrului cu
colaboratorii/stagiarii săi este
astăzi una deschisă, transparentă,
apropiată; am înțeles și unii și alții
că împreună putem evolua
profesional, că avem de învățat și
noi de la cei mai tineri din
profesie, nu numai ei de la noi.
Mai mult, tinerii avocați sunt
implicați în conducerea barourilor
din țară, vin cu idei noi și cu un
suflu nou, atât de necesare în
aceste zile.

sunteți o voce sonoră, care uneori
critică deschis și sonor unele
neajunsuri legate de activitatea
locală și națională a avocaților. ați
avut câștig de cauză cu o astfel de
transparență sau a trebuit să plătiți
un anume preț?

Nu am avut rezerve nicicând în a
exprima public un punct de vedere
sau o opinie personală într-o
anumită chestiune ținând de
profesie, am avut și „adepți” și
„opozanți”, dar mi-am asumat
aceasta ab initio și nu am regretat. 
Mai mult, voi rămâne în
continuare un susținător al oricărui
proiect de reformă sau adaptare a
avocaturii la noile realități,
indiferent de inițiatorul său, dar și
un oponent al oricărui proiect care
ar putea știrbi independența
avocaturii sau ar amplifica
fenomenul „mercenarizării”
avocaturii.

”în avocatură
relația
maestrului cu
colaboratorii/
stagiarii săi 
este astăzi una
deschisă,
transparentă,
apropiată; am
înțeles și unii și
alții că împreună
putem evolua
profesional”
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data atestării: 1876

componența consiliului
baroului alba: 

decan: av. dr. Mihai Baco

prodecan: av. Alexandra Delia
Culcea

Membri: 
av. Cornel Berindei, 
av. Adnana Călugăr, 
av. Mircea Crișan, 
av. Răzvan Gâlea, 
av. Iulia Giurgiu, 
av. Alin Matei, 
av. Dana Tomșiț, 
av. Bogdan Tomulețiu

avocați definitivi: 250

avocați stagiari: 13

nume locale celebre în galeria
avocaților români: Avram Iancu,
Alexandru Bătrâneanu, Florian
Micaș, Nicolae Vlăduțu, Dionisie
Pop Marțian, Ioan Bran Lemeny,
Petru Dobra, Ioan Buteanu, Camil
Velican, Gheorghe Beleiu

avocați din județul alba, care au
avut un rol important în
înfăptuirea Marii uniri de la
1918: Lionel Blaga, zosim
Chirtop, Nicolae Cristea, Emil
Dandea, Candin David, Ioan
Dordea, Ioachim Fulea, Remus
Furdui, Iuliu Maniu, Ioan
Marciac, George Pătăceanu, Ioan
Pop, Laurențiu Pop, Dănilă Sabo,
Camil Velican

„aș fi vrut să fiu avocat, 
e cea mai frumoasă 
profesie din lume!” 
– spunea Voltaire. 

Frumusețea profesiei de avocat este dată de
libertate, independență și legalitate, cei trei piloni
care asigură și hrănesc forța avocaților,
transformați în apărători pentru adevăr și
dreptate.

Corpul avocaților din Baroul Alba s-a remarcat prin implicarea deosebită în apărarea
libertăților individuale și a drepturilor cetățenești, contribuția acestora în edificarea
Statului Unitar și făurirea României Mari fiind hotărâtoare.

Această glorioasă moștenire care ne-a fost lăsată de generațiile anterioare de avocați
din Baroul Alba obligă pe actualii membri ai baroului nostru să depună toate
eforturile și să nu precupețească niciun efort, pentru a nu știrbi prestigiul de care s-a
bucurat și se bucură în continuare acest barou.

Considerăm că avocatul, prin prisma rolului major pe care îl are, este situat chiar în
inima societății. El este un pion important în toate domeniile vieții, dintre care unele
foarte sensibile, cum ar fi cele legate de familie. Angajat în serviciul public de
asigurare a actului de justiție, avocatul veghează ca drepturile și libertățile
cetățenilor să fie respectate. 

De aceea, avocatul secolului XXI nu este numai un expert în materie juridică. El știe să
țină cont și de tipologia clientului, de caracteristicile speței, precum și de
dimensiunea psihologică a problemei cu care este învestit. El poate, de asemenea, să
ajute părțile să găsescă soluții alternative, favorizând restabilirea unei legături
sociale, reconstruind punți și legături între oameni, acolo unde i se permite, și prin
prisma rolului său de mediator.

Să nu uităm că avocatul, actor important în societate, este acela care se implică în
viața colectivă, precum și în viața politică, pentru a insufla idei noi, propuneri
legislative și acțiuni menite să țină pasul cu schimbările care apar la nivel național și
global.

Partener juridic al clientului, avocatul are vocația de a-l asista pe acesta în toate
demersurile sale și de a-l apăra, în cazul unui proces sau litigiu apărut. De asemenea,
este un aliat veritabil în a rezolva și găsi cea mai bună variantă care să asigure
respectarea normelor de drept în vigoare.

Prin urmare, considerăm că avocatul este un partener indispensabil al actului de
justiție și al societății în același timp, fiind liantul care asigură bunul mers al actului de
justiție și care apără, totodată, drepturile și libertățile fundamentale ale cetățenilor.

av. dr. mihai Baco  
decanul Baroului alba

Baroul alba
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„scopul avocatului nu este
obținerea de venit cu orice

preț, ci apărarea drepturilor 
și libertăților cetățeanului”

Profesia de avocat trece în prezent printr-o
transformare, generată de o serie de provocări care
tind să schimbe rolul pe care avocatura îl avea, în
mod tradițional, în societate.
Pe de o parte, schimbarea de paradigmă în actul de

justiție, generată de pandemia cu care ne
confruntăm, produce efecte și asupra avocaturii.
Constatăm cu toții fenomene, unele benefice, iar altele nu, precum digitalizarea și
tehnicizarea actului de justiție, limitarea audienței în sălile de judecată și a timpului alocat
fiecărei cauze, promovarea alternativei de judecare a cauzelor în lipsa părților etc. 
Trebuie să revenim la promovarea principiului că scopul avocatului nu este obținerea de
venit cu orice preț, ci apărarea drepturilor și libertăților cetățeanului, numai în această
manieră putându-ne păstra rolul de parteneri indispensabili ai justiției.

nume locale celebre în galeria avocaților români: 
Dimitrie Alexandrescu, Matei B. Cantacuzino, Eugen Herovanu, Ionel Teodoreanu, Mihail Kogălniceanu, Titu Maiorescu, Nicolae Gane,
Iacob Negruzzi, George G. Mârzescu, Mihai Codreanu, Demostene Botez, Vespasian Pella

Baroul arad – 
cunoscut în întreaga europă!

Importanţa profesiei de avocat este subliniată de
marele poet german Johann Wolfgang von
Goethe: ,,Un avocat temeinic într-o cauză dreaptă,
la fel ca un matematician ager în faţa unui cer
înstelat, amândoi sunt asemănători lui
Dumnezeu”. În prezent, Baroul Arad întreţine
relaţii profesionale şi ştiinţifice cu importante
organisme europene şi cu organizaţiile
profesionale din Germania şi Austria, decanul
baroului fiind ales timp de două mandate în
conducerea Institutului European de Drept, cu
sediul la Viena. Cele peste 60 de studii juridice publicate în cunoscute edituri
europene au făcut cunoscut Baroul Arad în întreaga Europă. 

dintre avocaţii arădeni celebri, menționăm pe Ştefan Cicio-Pop, fost preşedinte al Consiliului Naţional Român Central şi
vicepreşedinte al Marii Adunări Naţionale de la Alba Iulia, membru al Consiliului Dirigent; prim-ministru ad interim în Guvernul
României Mari, Ioan Suciu, membru al Consiliului Dirigent şi organizator al Marii Adunări Naţionale de la Alba Iulia, Georgiu Plopu,
fost membru al Curiei Ungare, preşedintele Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie din Bucureşti.

data primei atestări: 26.01.1875
componenţa consiliului baroului:
decan: av., dr. Cristian Alunaru
prodecan: av. Alin Gherga
Membri:
av. Buzeşan Florin Sorin, 
av. Cristea Emil Ioan, 
av. Dragoiescu Cristina, 
av. Gabor Miruna Oltea, 
av. Incze Arpad, 
av. Ioniţă Andrei Constantin, 
av. Mihalache Cătălin, 
av. Palcu Ioana Codruţa, 
av. Pascal Amalia-Maria
avocaţi definitivi: 378
avocaţi stagiari: 15

av. dr. cristian  alunaru  
decanul Baroului arad

Baroul arad

data de înființare a baroului iași:
14 august 1868, în baza Legii
avocaturii din 4 decembrie 1864
componența consiliului baroului: 
Decan: Av. tudor duca
Prodecan: Av. oana neda
Membri: Av. daniel atasiei, 
Av. liviu bran, Av. Marius brănici
(coordonator S.A.J.), 
Av. răzvan cardoneanu, 
Av. oana chiriță, Av. Gabriela
lupșan, Av. ciprian Mitoșeriu, 
Av. Marius sebastian striblea
(vicepreședinte U.N.B.R.), 
Av. doina stupariu (consilier
U.N.B.R.), Av. Mihai tun, 
Av. vlad vieriu
avocați definitivi: 703 (luna
octombrie 2020)
avocați stagiari: 116

av. tudor duca
decanul Baroului iași

Baroul iași
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data primei atestări – 1869
componența consiliului baroului
botoșani:  
decan: av. Adina Sacu  
prodecan: av. Bogdan Iulian
Petrovici 
Membri: av. Angela Simona
Bosovici, av. Marinela Popa, 
av. Dragoș Prelipcean, 
av. Ovidiu Petru Purice, 
av. Monica Saleh Ali, 
av. Marian Simion, 
av. Felix Valerian Şuhan 
avocați definitivi: 144 
avocați stagiari: 8
nume locale celebre în galeria
avocaților români:
av. Dimitrie Scarlat Miclescu, 
av. Anastasie Botez, av. Nicu Iorga, 
av. Vasile Antipa

„Profesia noastră va dăinui
prin avocați cu vocație,

autentici și cu o temeinică
pregătire profesională!”

La aniversarea celor 25 de ani de la adoptarea Legii
nr. 51/1995, prin care avocatura a redevenit
profesie liberală, constat că realitatea obligă
avocații la inspirație permanentă, fundamentată pe
o cultură juridică solidă, deoarece, doar având
această abordare profundă, profesia noastră va
dăinui prin avocați cu vocație, autentici și cu o
temeinică pregătire profesională, care vor respecta
misiunea nobilă și valorile corpului profesional. 
Rolul avocaturii în societatea românească rămâne fundamental în contextul actual – 
de a face supremația legii efectivă, de a apăra, prin toate mijloacele legale și legitime,
drepturile, libertățile și interesele clienților, în vederea aflării adevărului, a înfăptuirii
justiției și a statului de drept.

av. adina sacu 
decanul Baroului Botoșani 

Baroul Botoșani

data primei atestări: 1864

componenţa consiliului baroului:
Decan - av. Luminiţa Ioana

prodecan: 
av. Nicolescu Dragoş-Andrei

Membri: av. Blaga Aurelian, 
av. Cătăniciu Radu, av. Cursaru
Nina, av. Lazăr Laura-Aurora, 
av. Popescu Brînduşa-Doina, 
av. Preoteasa-Oancea Mariana-
Valeria, av. Predescu Florin, 
av. Stănescu Paul Octavian, 
av. Vişinescu Sorin

avocaţi definitivi: 344

avocaţi stagiari: 16

nume celebre în galeria avocaţilor
români: av. Istrate Micescu, 
av. Titică Predescu, 
av. Constantin Chiriac

Profesia de avocat 
reprezintă un adevarat miraj, 

o fascinație puternică
Avocatura nu este o meserie, nu este neapărat o
profesie, ci este cu certitudine o vocație. Dar dacă
ar fi să mă exprim și mai exact, cred că avocatura
este un mod de viață. Și cum viața este atât de
complexă, avocatura îți aduce și frustrări, și
insuccese, dar și satisfacții infinite, care te fac să uiți
toate greutățile de până atunci. 
Toată lumea face apel la noi, avocații. Toți recunosc
că suntem necesari și chiar se spune că avocații sunt
atât de necesari și că atât de multă nevoie este de
ei încât, ”dacă Dumnezeu ar face lumea din nou, ar
trebui să-și ia un avocat, căci poate ar face-o mai dreaptă decât cea de azi!”.
”Ultima perioadă în care întreaga societate a trecut prin restricțiile și schimbările aduse
de pandemie  ne-a demonstrat  că avocatura rămâne una dintre profesiile de bază ale
evoluției societății, că avocații au fost permanent implicați în viața socială,  că profesia
este permanent adaptată la orice schimbare și în orice situație avocații rămân în slujba
cetățenilor.
Avocatura este o profesie flexibilă și este dovedită prin disponibilitatea avocaților de a se
replia și adapta cerințelor impuse de viața socială.”

av. luminiţa ioana
decanul Baroului argeș 

Baroul argeș
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La 30 septembrie 2020, Baroul
București a împlinit 189 de ani de
existență, „actul de naștere” al
Baroului București datând din 30
Septembrie 1831, când erau
înscriși 22 de avocați.

La distanță de 189 de ani de la
înființare, Baroul București are
înscriși, în Tabloul Avocaților,
13.141 de avocați definitivi și
2.354 de avocați stagiari. 
Dintre aceștia, 9.856 sunt femei
și 5.812 sunt bărbați.

Avocați cu drept de exercitare a
profesiei sunt 8.880 avocați
definitivi și 1.184 avocați stagiari.
Dintre aceștia, 6.167 sunt femei și
4.002 sunt bărbați.

În cei 189 de ani de istorie a
baroului, ne mândrim cu nume
celebre din istoria și cultura
națională, care, pe plan social și
politic, s-au făcut cunoscuți ca
promotori ai ideilor de dreptate,
luptând pentru drepturile omului,
fiind, în același timp, avocați ai
Baroului București (fost Baroul
Ilfov).

Baroul București – 
189 de ani de istorie

În prezent, Consiliul Baroului București are
următoarea componență:
Decan: av., dr. Ion Dragne
Prodecani: av. Flavia Cristina Teodosiu și av. Daniel
Cătălin Fenechiu
Membri: av., dr. Aurel Ciobanu; av., dr. Petruț
Ciobanu; av., dr. Vasile Nemeș; av., dr. Mihai Adrian
Hotca; av., dr. George Claudiu Moloman; 
av., dr. Ștefan Naubauer, av., dr. Iosif Friedmann-
Nicolescu; av. Ion Ilie Iordăchescu, av. Mihai
Alexandru Tănăsescu, av. Tiberiu Nicu, av. Petre Piperea, av. Mihnea Stoica
Sub coordonarea Consiliului Baroului București, funcționează și Filiala București-Ilfov a
Casei de Asigurări a Avocaților, care numără 10.700 de avocați în exercițiul profesiei
(dintre care 357 sunt pensionari, cu continuarea activității). 
Avocații pensionari, retrași din profesie, sunt 616, numărul total de pensionari 
ai filialei fiind 973 (357 + 616). Totalul membrilor Filialei București-Ilfov este de 11.316
(10.700 + 616).
În decursul istoriei Baroului București (fost Baroul Ilfov), în rândurile confraților, au fost
atât de mulți avocați remarcabili, încât evocarea, fie și limitată, a unora dintre ei, ar
trebui să facă obiectul unei monografii. De aceea, pentru a nu comite erori involuntare
față de memoria înaintașilor celebri și (față de) valorile prezente, vom spune că
personalitățile Baroului București sunt toți cei incluși în Tabloul Avocaților, de la înființare
și până astăzi.

Av. dr. Ion Dragne  
Decanul Baroului București

Baroul București

Data de înființare:1926, 
sub denumirea Baroul Caraș
Componența Consiliului Baroului:
Decan - conf. univ. dr., 
av. Gheorghe Ciulei
Prodecan -  Av. Mariana Țibrea
Membri:  
Av. Barac Nicolae, 
Av. Clepan Monica, 
Av. Iancu Ioan, 
Av. Ștefănigă Petru, 
Av.Szleacsan Radu
Avocați definitivi: 68
Avocați stagiari: 2

Apărarea – 
ca act de educație

Parafrazându-l pe Voltaire, putem spune că avocatura
este una din cele mai frumoase profesii. Marii oameni de
stat ai lumii au practicat profesia de avocat, avocatul
prin mijloace de diligență contribuie printr-un bun
profesionalism la realizarea drepturilor și întinderea
obligațiilor, reglementată de lege, contribuind alături de
cei care îi apără la acest impact social, apărarea fiind în
acest fel și un act de educație.

conf. univ. dr., av.
Gheorghe Ciulei  
Decanul Baroului Caraș Severin 

Baroul Caraș Severin
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data primei atestări a baroului: 16
ianuarie 1875, sub denumirea
Camera Avocaților
data înființării la Cluj a primului
Barou avocațial român din
Transilvania: 5 iulie 1919
componența consiliului baroului
cluj:
decan: av. Flavia Ioana Maier
prodecan: av. Victor Rusa
Membri: 
av. Anca-Daniela Baciu, av. Mihai
Bejenaru-Dragoș, av. Luiza-Iuliana
Budușan, av. Dan-Sebastian Chertes, 
av. Cristina Cuibuș, av. Șerban
Diaconescu, av. Marius-Ioan Floare, 
av. Stanca-Ioana Gidro, av. Călin-
Viorel Iuga, av. Livia-Florina Labo, 
av. Mirel-Ioan Ionescu, av. Mircea-
Ștefan Pop, av. Voicu-Dumitru Sârb
avocați definitivi activi: 1190
avocați stagiari activi: 216
nume locale celebre în galeria
avocaților români: Alexandru
Bohăţiel, Iuliu Coroianu, Augustin
Raţiu, Dan Sever, Victor Deleu etc.

„Fără avocați, statul de drept
este o simplă ficțiune!”

Celebrăm în acest an un sfert de veac de la
momentul la care s-a pus piatra de temelie a
profesiei de avocat, ca profesie independentă –
adoptarea Legii nr. 51/1995 pentru organizarea și
exercitarea profesiei de avocat.
În acești 25 de ani, profesia a parcurs un traseu
sinuos, cu urcușuri și coborâșuri, grefat pe evoluția
societății în ansamblul ei. A fost o luptă continuă
pentru a reda profesiei noastre nobile prestigiul de
altădată, pornind de la primii pași într-o piață
concurențială, de la statutul de profesie liberală
desprinsă de sub tutela Ministerului Justiției și până
la recunoașterea legală de dată relativ recentă, a
statutului avocaților de parteneri indispensabili ai justiției.
Acest rezultat a fost posibil pentru că, indiferent cât de dificil a fost contextul social-
politic și economic și în pofida multiplelor atacuri la care profesia noastră a fost supusă,
avocații nu au uitat niciodată că au un cuvânt important de spus în viața cetății și, mai
presus de toate, nu și-au uitat niciodată misiunea de a apăra, prin toate mijloacele
specifice profesiei, drepturile și interesele legitime ale clienților, în vederea aflării
adevărului, a înfăptuirii justiției și a respectării statului de drept. Avocații nu au uitat că
sunt garanții apărării cetățeanului față de excesele instituțiilor statului, precum și al
păstrării echilibrului între interesul public al societății și interesul privat al cetățeanului.

av. Flavia ioana maier 
decanul Baroului cluj

Baroul cluj

componența consiliului baroului
sălaj: 

decan: av. George Bogdan Ilea

prodecan: av. Ciortea Andrea Monica

Membri:
av. Chende Ciprian Dumitru, 
av. Fekete Szabo Balazs, 
av. Hîrza Radu Călin,
av. Tărău Cristian, 
av. Tulbure Călin

avocați definitivi: 70
avocați stagiari: 12
nume locale celebre în galeria
avocaților români:
av. Iuliu Domșa – fost prefect și
primul primar al zalăului, 
senator în parlamentele interbelice; 
av. Mihail Gurzău – avocat, 
prefect al Județului Sălaj; 
av. Cassiu Maniu – avocat și publicist,
implicat în apărarea în instanță a
membrilor mișcării memorandiste;
publicist devotat cauzei românești.

apariţia legii nr. 51/1995 
a sprijinit major dezvoltarea

profesiei de avocat pe plan local
Baroul Sălaj s-a înfiinţat în anul 1969, odată cu înfiinţarea
judeţului Sălaj, sub denumirea de „colegiu de avocaţi al
judeţului sălaj”, iar în anul 1990 a devenit „baroul sălaj”.
La înfiinţare, în anul 1969, a avut un număr de 4 avocaţi,
din care 3 bărbaţi şi o femeie. Numărul avocaţilor a crescut
de la un an la altul, astfel că, după 10 ani de la înfiinţare,
existau 23 de avocaţi, din care 21 bărbaţi şi 2 femei.
Începând cu anul 1980, a început să crească numărul
femeilor din cadrul baroului şi să se reducă numărul
bărbaţilor, astfel că, în anul 1987, erau 27 de avocaţi, din
care 15 bărbaţi şi 12 femei.
Pe parcursul acestor ani, în cadrul baroului, situaţia a fost
fluctuantă. zalăul este un oraş mic în apropierea oraşelor
mari, Cluj, Oradea, iar unii avocaţi s-au transferat în aceste barouri. De asemenea, unii avocaţi au
trecut în magistratură, numărul avocaţilor a început să crească simţitor după anul 1996, respectiv
după apariţia Legii nr. 51/1995 privind exercitarea profesiei de avocat, care a sprijinit major
dezvoltarea profesiei pe plan local.
În anul 2001, în cadrul Baroului Sălaj, erau 31 de avocaţi, din care 15 bărbaţi şi 16 femei, iar, în anul
2009, numărul avocaţilor a ajuns la 62, din care 26 bărbaţi şi 36 femei.
Consiliul Baroului a avut până în anul 1990 un număr de 3 membri, din anul 1990 a avut 5 membri,
iar din anul 2007 are 7 membri.

av. George Bogdan ilea
decanul Baroului sălaj 

Baroul sălaj
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data primei atestări a baroului: 1865

componența consiliului baroului:  

decan: av. Lucian Săuleanu

prodecan: av. Mihai-Dragoș Nicu

Membri: 
av. Elena-Bianca Acrivopol, 
av. Arabella-Denisa Ionescu, 
av. Ion Turculeanu,  
av. Viorel Găină, 
av. Mihai-Cristian Popescu, 
av. Cristian Diaconu-Florea, 
av. Radu Marinescu, 
av. Bogdan-Valentin Mihăloiu, 
av. Daniel Ghiță, 
av. Claudiu Florinel Augustin Ignat, 
av. Cosmin Roșulescu

avocați definitivi: 624

avocați stagiari: 46

nume locale celebre în galeria
avocaților români: primul decan al
Baroului Dolj – Gheorghe Chițu;
Atanase Stolojan; August Peșacov;
Emanoil Kinezu; Ion B. Georgescu;
Nicolae Guran; cele mai multe
realizări ale baroului se leagă de
numele decanului Dem Stoenescu.

rolul crescând al avocaților 
în apărarea statului de drept

Baroul și avocatura au un rol din ce în ce mai important
în societatea civilă; baroul nu este o simplă organizație
profesională, iar avocatura nu este o simplă profesie
care să se limiteze la apărarea drepturilor și libertăților
fundamentale ale omului și ale cetățeanului. 
Rolul avocaturii este de consolidare a democrației, de
apărare a valorilor acesteia. Acest rol este bine definit de
legislația actuală. Avocatul trebuie să vegheze la
respectarea statului de drept (Art. 1.1 din Codul
deonotologic al avocaților din Uniunea Europeană).
Prin toate demersurile sale, avocatul are obligația să
combată tendințele, acțiunile și măsurile totalitariste, specifice statului dictatorial, pledând
pentru libertate, pentru transparența procedurilor judiciare și pentru soluții în conformitate cu
principiile statului de drept [Art. 10 alin. (4) din Codul deontologic al avocatului român, aprobat
prin Hotărârea Consiliului U.N.B.R. nr. 268/2017]. 
Cât timp acestea sunt obligații profesionale, putem spune, din acest punct de vedere, că avocații
sunt liantul statului de drept, primii responsabili și ultimii apărători ai democrației.
Activismul avocatului poate fi descifrat din trei obligații: a) implicarea activă în dezvoltarea
cadrului legal, inclusiv privind organizarea propriei profesii; b) în relațiile avocaților cu clienții
există o anumită responsabilitate pentru calitatea actului de justiție care se realizează și urmare
a asistenței juridice calificate; c) accesul la justiție, ca obligație a barourilor de a organiza serviciul
de asistență judiciară, dar și activitățile pro bono oferite de către avocați.
Cu toate că există un cadru legal bine definit pentru apărarea avocaților, există și situații în care
independența avocaților este afectată. Indicatorul cel mai bun pentru evaluarea unui regim
democratic este chiar libertatea asigurată avocaților, în special, și a organizațiilor profesionale ale
juriștilor, în general. Un regim totalitar va avea ca principale ținte limitarea puterii presei și a
avocaților, aservirea magistraților. Nu numai istoria confirmă această rețetă, ci chiar cazurile
recente, și nu mă refer doar la Turcia, Iran sau Ucraina, ci și la punerea sub tutelă a Curții
Constituționale în Polonia, interzicerea oricărui sprijin pentru imigranți în Ungaria etc. În ultimii
ani, C.C.B.E. a atras atenția cu privire la atacurile la adresa avocaților sau la atingerile aduse
drepturilor avocaților, întâlnite în mai multe țări: Bosnia și Herțegovina, Georgia, Moldova,
Ucraina, Turcia, Polonia. Merită să punctăm inițiativa păstrării în barourile europene, la data de 7
septembrie 2020, ora 12.00, a unui moment de reculegere în memoria avocatei turce, Ebru
Timtik, luptătoare pentru drepturile omului, care, alături de alți avocați turci, Helin Bolek,
Ibrahim Gokcek și Mustafa Kocak, a înțeles să își exercite profesia cu prețul vieții.
Revigorarea activismului juridic ne obligă să acceptăm că rolul său în societate nu trebuie să se
rezume doar la succesul în carieră, că avem datoria să depășim sfera profesională. Reevaluarea
modului de acțiune al juriștilor este obligatoriu, asumarea rolului în apărarea statului de drept.
Nu este deloc ușor, când presiunea publică, sub impactul presei și a tehnologiei, a devenit atât
de mare. 
Jurământul profesional întipărește tuturor profesioniștilor dreptului că trebuie să fie apărători ai
democrației și ai statului de drept, pentru că promit să respecte și să apere Constituția și legile
acestei țări. Jurământul nu este o pură formalitate. El simbolizează aderarea tuturor la principiile
esențiale pentru o societate dreaptă. Acesta este punctul de plecare în carieră. Este un
angajament al cărui ecou ne însoțește toată cariera. 

av. lucian săuleanu
decanul Baroului dolj

Baroul dolj
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data înființării baroului (colegiului)
avocaților: 01.04.1968

componența consiliului baroului: 

decan: av. Liliana Țone  

prodecan: av. Ștefan Cristian Deacu   

Membri: av. Neață Mirela, av.
Georgescu Vișan Mariana, av. Chiru
Ioan Alexandru, av. Militaru Andrei
Mihai, av. Copoiu Lucian Ștefan, av.
Basangiac Constantin, av. Ujeniuc
Bogdan – consilier

avocați definitivi: 120

avocați stagiari: 125

nume locale celebre în galeria
avocaților români: Traian Rădulescu,
Copoiu Petre, Toma Ionel Tomescu,
Popescu Ion

avocatul – între competenţe
juridice „fundamentale” şi

competenţe „complementare”
Profesia de avocat este o profesie independentă și se
supune numai legii, statutului profesiei şi codului
deontologic. Avocatul are un rol esențial în îndeplinirea
actului de justiție, având responsabilităţi faţă de clienţi şi
față de persoanele interesate, faţă de sistemul judiciar,
faţă de propriile instituţii şi responsabilităţi faţă de
societate în ansamblu. În vederea îndeplinirii eficiente a
acestor responsabilităţi, avocaţii trebuie să deţină nu
doar competenţe juridice „fundamentale”, ci şi competenţe „complementare”, care includ o
viziune largă, cunoştinţe şi aptitudini organizatorice care, deşi nu îi caracterizează exclusiv pe
avocaţi, sunt esenţiale pentru rolurile de sfătuitor şi lider.

În zilele noastre, ar trebui să se acorde atenţie egală dimensiunii etice a profesiei de avocat, care
trebuie subliniată şi integrată în prefacerile economice, politice şi culturale semnificative, ce
afectează instituţiile juridice fundamentale şi persoanele şi instituţiile pe care avocaţii le
deservesc.

Avocaţii îndeplinesc trei roluri separate, deşi acestea adeseori se suprapun. În primul rând,
avocaţii sunt „tehnicieni experimentaţi” ce oferă clienţilor lor şi altora acces la mecanismul
complex al legii. În al doilea rând, avocaţii au rolul de „sfătuitori înţelepţi”, ce îşi ajută clienţii să
înţeleagă nu numai ceea ce este legal, dar, de asemenea, și ceea ce este just. În sfârşit, avocaţii
au misiunea de a fi „lideri de fapt”, factori finali de decizie în probleme importante, care
presupun consideraţii complexe, depăşind sfera dreptului.

Atunci când cetățeanul se gândește la avocat, acesta este identificat drept specialist
experimentat în materia legii. În acest rol, avocaţii îşi ajută clienţii în soluţionarea problemelor
juridice cruciale, aplicând dreptul pozitiv faptelor particulare, prin folosirea aptitudinilor de
analiză juridică şi a cunoştinţelor cu privire la sistemul juridic şi materia de drept. Soluţionarea
acestor probleme juridice necesită atribute tradiţionale ale avocatului – cum ar fi identificarea
problemei, puterea de analiză, capacitatea de redactare, negociere şi susţinere a cauzei – dar,
totodată, un grad crescut de expertiză materială şi procedurală. 

Este important de menţionat faptul că, în rolul expertului, poate fi inclus un mare procent de
raţionament. Legea poate avea ambiguităţi. Raţiunea reală a acesteia se poate ascunde în
spatele doctrinei. Prin urmare, în serviciile acordate clientului în procesul decizional, cu privire la
acţiunile juridice, avocatul va apela, fără îndoială, la propria judecată în consilierea clientului cu
privire la probabilităţile incidenţei diferitelor rezultate în privinţa a „ceea ce este legea” şi „care
sunt faptele relevante”. Dar, în final, avocatul va lăsa clientului decizia cu privire la calea de
urmat (presupunând că aceasta este conformă legii). 

Totuși, în ciuda faptului că joacă adeseori rolul de „sfetnic înţelept”, avocaţii nu deţin monopolul
experienţei cu privire la factorii-cheie, cum ar fi economie, ştiinţe politice, comunicare.

av. liliana țone
decanul Baroului Giurgiu

Baroul Giurgiu
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data primei atestări a baroului –
nu există documente care să ateste
o dată exactă a înființării acestuia,
însă, în Tabloul Advocaților și
Stagiarilor înscriși în Baroul Târgu
Mureș, din anul 1930, Av.
Blumenfeld Iosif are drept dată de
înscriere în barou: 21.01.1875.
componența consiliului baroului: 
decan: Av. Nicolae Galdea
prodecan: Gorea Viorel
Membri: 
Av. Axente Pavel, Av. Adam
Nicolae, Av. Bujaki Inge, Av. Ilea
Petru Constantin, Av. Henter Iosif
Csaba, Av. Pop Traian Sorin, 
Av. Torok Eniko, Av. Trifan Sergiu, 
Av. Rus Mariana Emilia
avocați definitivi: 305
avocați stagiari: 22
nume locale celebre în galeria
avocaților români: Baciu Aurel,
Dandea Emil

istoria baroului 
începe de la avram iancu

Anterior apariției Legii nr. 1709/1864, la Târgu
Mureş, îl vom regăsi pe Avram Iancu, care, în anul
1846, funcționa ca avocat pe lângă Tabla Regală a
Transilvaniei, instanță judecătorească din Târgu
Mureș. Libera practică în profesia de avocat, în
vremea lui Avram Iancu, se obținea la fel ca intrarea
în magistratură, exclusiv în cadrul acestei instanțe
supreme din Transilvania, aflată la Târgu Mureș.
Din actele aflate în arhiva Baroului Mureş, rezultă că
avocatura, în judeţul nostru, a existat încă din anul
1864, când a funcţionat în baza Legii nr. 1709 din 4
decembrie 1864.
Regimul organizării profesiei de avocat a suferit, pe
parcursul anilor, mai multe modificări în anii 1907, 1923, 1931, 1948, 1954, iar, apoi, în
anul 1990, când, odată cu transformările aduse de Revoluţia din decembrie 1989, s-au
făcut primii paşi spre liberalizarea activităţii avocaţiale, aplicându-se principiul autonomiei
organizării şi exercitării profesiei de avocat.
Odată cu apariţia (adoptarea) Legii nr. 51/1995, ce a constituit un prim pas în reforma
organizării profesiei de avocat la nivel teritorial, au apărut primele cabinete, astfel că toţi
avocaţii existenţi la acea dată şi cei veniţi ulterior s-au organizat în noile forme de
exercitare a profesiei de avocat.

av. nicolae t. Galdea
decanul Baroului mureș

Baroul mureș

„să menținem profesia 
de avocat pe un loc onorant 

în rândul profesiilor 
juridice din românia!”

La nivel național, ca membru al U.N.B.R., Baroul
Hunedoara își aduce contribuția la apărarea drepturilor și
intereselor legitime ale profesiei de avocat, precum și la
recunoașterea importanței profesiei de avocat, ca
partener indispensabil al actului de justiție.
Pe plan local, Baroul Hunedoara, prin conducerea sa,
asigură respectarea drepturilor membrilor Baroului,
promovează o activitate continuă de informare a
publicului despre necesitatea, rolul și importanța
profesiei de avocat, încurajând cetățenii să apeleze cu
încredere la serviciile profesionale ale unui avocat nu numai atunci când sunt parte a unui litigiu,
dar și pentru a preîntâmpina declanșarea unui litigiu ori pentru a fi pregătiți, din punct de vedere
juridic, atunci când litigiul juridic ar fi declanșat.
La împlinirea a 25 de ani de avocatură modernă în România, conducerea Baroului Hunedoara
adresează un salut cordial și felicitări tuturor confraților pentru întreaga lor activitate în slujba
apărării drepturilor și intereselor legitime și fundamentale ale cetățenilor, pentru eforturile și
sacrificiile pe care le depun pe altarul nobilei profesii de avocat!

data înființării: 2 decembrie 1923

componența consiliul baroului
hunedoara:

decan: Av. Cosmin Alin Roncioiu  

prodecan: Av. Ovidiu Vasile Itu 

Membri:
Av. Daniel Dorin Arhire, 
Av. Cătălin Cristian Ciucean, 
Av. Claudia Mariana David, 
Av. Ovidiu Vasile Filipescu, 
Av. Petrișor Hurdubeu, 
Av. Horațiu Istrat, 
Av. Florica Mărginean,
Av. Dumitru Daniel Tomescu, 
Av. Anca Aura Trif

avocați definitivi: 298 (septembrie
2020)

avocați stagiari: 4  

av. cosmin alin roncioiu
decan Baroul hunedoara 

Baroul hunedoara
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data primei atestări: 29 ianuarie
1923

componența consiliului baroului:

decan: av. Ancuța Niculina Sandu

prodecan: 
av. Merlușcă Mirela Liusiana

Membri:
av. Baltag Paul Lucian, 
av. Bobeanu Răzvan Petrică, 
av. Ciocoiu Mihai Gabriel, 
av. David Anca, 
av. Manole Vasile Laurențiu, 
av. Moldovan Irina Maria, 
av. Nahoi Vasile, 
av. Stoican Liviu Ioan, 
av. Vernica Constantin Adrian

avocați definitivi: 211

avocați stagiari: 6

Baroul neamț – participant
activ la istoria devenirii

profesiei de avocat în moldova
Unele dintre primele reglementari legale ale profesiei de
avocat le regăsim în „Repertoriul General Alfabetic al
tuturor codurilor, legilor, decretelor-legi, convențiuni,
decrete, regulamente etc.”, pentru perioada 1 ianuarie
1860 – 1 ianuarie 1940, publicat de Imprimeria Centrală
București, în anul 1940, „Legea pentru constituirea
corpului de avocați”, lege care poartă numărul 273.   
Până în anul 1921, au funcționat trei corpuri de avocați,
organizate pe regiuni istorice, însă în Parlamentul
României s-a votat legea pentru unificarea funcţionării
corpului de avocaţi care cuprindea trei articole, abrogând
orice alte norme juridice provenind de la Imperiul Rus și
Imperiul Austro-Ungar. Prin „Legea pentru organizarea corpului de avocaţi”, publicată în
Monitorul Oficial nr. 251 din 1923 (decretul nr. 610) s-au constituit barouri de avocaţi pe judeţe.
Acesta este momentul începând cu care s-au găsit efectiv, prin biblioteci ale vremurilor, păstrate
până astăzi, diferite informații care demonstrau existența Baroului Neamț. 
Legea a utilizat pentru prima dată termenul de „barou” ca sinonim al Corpului de Advocaţi dintr-
un district. Potrivit acestei legi, s-a înfiinţat, la nivel naţional, „Uniunea Advocaţilor din România”,
persoană juridică, ca organ general al barourilor (corpurilor) de avocaţi din România. S-a
adoptat, în data de 17 octombrie 1923, un regulament de aplicare al acesteia, primul
regulament-metodologie cu valoare de statut al profesiei.
Legea a fost modificată şi completată succesiv, în anii 1932, 1934, 1936, 1938, 1939, şi

republicată, în data de 30 martie 1939.
Schimbările de regim politic de după anul 1944 au afectat şi regimul juridic supus unui proces

de centralizare şi politizare. „Purificarea” corpului avocaţilor de persoanele indezirabile politic a
fost anunţată în proiectul de lege pentru desfiinţarea barourilor si înfiinţarea colegiilor de
avocaţi din România, din data de 18 decembrie 1947, semnat de către ministrul Justiției,
Lucreţiu Pătrăşcanu, proiect care a stat la baza Legii nr. 3 din 17 ianuarie 1948 pentru
desfiinţarea barourilor si înfiinţarea colegiilor de avocaţi din România.
Politizarea s-a accentuat prin Decretul-lege nr. 39 din 13 februarie 1950, prin care avocaţii au fost
subordonaţi Ministerului Justiţiei şi prin Decretul-lege nr. 281/1954, prin care s-a înfiinţat Consiliul
Central al Colegiilor de Avocaţi. Punerea în aplicare a Decretului nr. 281/1954 statua „avocatul de
tip nou”, adică cel care îşi desfăşura activitatea „în spirit colectivist”, în cadrul birourilor colective
de asistenţă juridică. 
O etapă nouă a început după evenimentele din decembrie 1989, când avocaţii din ţară au
hotărât ieşirea de sub tutela Ministerului Justiţiei și revenirea la formele tradiţionale de
exercitare a profesiei, prin înfiinţarea baroului. În aceste condiții, la data de 28 februarie 1990 a
fost dat publicității Decretul-lege nr. 90/1990. A urmat o activitate intensă pentru modificarea
legislaţiei existente, perfecţionarea acesteia, etapă care s-a încununat cu apariţia Legii nr.
51/1995, ce consfinţea independenţa deplină a profesiei de avocat şi crea premisele privatizării
profesiei, prin apariţia noilor forme de exercitare a profesiei, cabinete individuale de avocat,
cabinete asociate, societăţi civile profesionale. În vederea coroborării dispozițiilor acestei legi, cu
o societate în continuă schimbare și ca urmare a aderării la Uniunea Europeană, această lege a
suportat nenumărate modificări prin acte normative, păstrându-se însă intacte principiile acestei
legi.
Baroul Neamț a existat în toate aceste forme, cu membri marcanți ai vieții publice și politice
locale, iar după anul 1990 a înregistrat o creștere exponențială de membri. Funcționăm cu patru
birouri: la Piatra Neamț (unde este și sediul central al baroului), precum și la Roman, Târgu
Neamț și Bicaz.
Consiliul Baroului Neamț este la începutul noului mandat acordat de colegii avocați, în anul
2019. Ne considerăm parteneri egali în justiție alături de celelalte profesii juridice, iar în acest
sens dezvoltăm, în mod constant, căi de comunicare firești cu toți participanții la efectuarea
actului de justiție.

av. ancuța niculina sandu
decanul Baroului neamț

Baroul neamț
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prima atestare a baroului
prahova: anul 1872, an în care 
din barou făceau parte 8 avocați,
decan fiind domnul avocat 
Jean Tiliu  

consiliul baroului: 

decan: av. Emanuela Maria
Antonescu 

prodecan: av.  Florin Ichim 

Membri: 
av. Mihai Armășelu, 
av. Mihai Barbu, 
av. Viorel Ciovana, 
av. Cătălin Curte, 
av. Gabriela Dinu, 
av. Cristina Dobre, 
av. Cosmin Grădinaru, 
av. Narcisa Marinescu, 
av. Florin Nicolau, 
av. Andrei Patrichi. 

avocați definitivi: 513

avocați stagiari: 12 

nume locale celebre în galeria
avocaților români: 
Candiano Popescu, Manolescu
Gheorghe, Nicodinescu Gheorghe,
Constantinescu Bordeni etc.

„Profesia de avocat a dăinuit
și a reușit să fie mereu

alăturată ideii de adevăr 
și de dreptate socială”

Născuta în cele mai vechi timpuri, dintr-o necesitate
de ordin social și moral, avocatura s-a constituit, de-
a lungul istoriei, într-o profesie nobilă, noblețe
asociată nevoii continue a omului de căutare și
relevare a adevărului, văzut atât ca ideal și ca stare
de fapt definitorie pentru o  societate funcțională, sănătoasă, cât și ca finalitate necesară
a soluționării fiecărui diferend apărut în relațiile interumane. 

Având o amplă componență socială și un rol bine definit, evoluția profesiei de avocat a
urmat, cum era și firesc, evoluția în ansamblu a omenirii, înregistrând, în funcție de
conjuncturi, perioade de deplină afirmare, dar și momente de regres, în special sub
imperiile legislative restrictive impuse de regimurile totalitare.

Cert este că, indiferent de fluctuațiile evolutive, această profesie a dăinuit și a reușit să
fie mereu alăturată ideii de adevăr și de dreptate socială, lucru posibil deoarece omul
poate fi înlănțuit doar fizic, nu și spiritual, iar profesia de avocat a fost, este și va fi o
profesie în slujba spiritului uman. 

În aceleași coordonate, se situează și în prezent profesia de avocat, iar avocații prahoveni
pășesc, cu demnitate și încredere, pe calea deschisă de către iluștrii lor înaintași,
răspunzând cerinței locale și chiar naționale de servicii juridice, oferind mediere,
consultanță, asistență și reprezentare juridică atât persoanelor fizice, cât și persoanelor
juridice, contribuind, astfel, și la înfăptuirea actului de justiție și, implicit, la stabilitatea și
armonia socială.

Beneficiari ai unei temeinice pregătiri profesionale și ale unor neîndoielnice abilități de
comunicare și relaționare, grefate pe caractere puternice, stimați și recunoscuți în
comunitățile locale pentru verticalitatea lor morală, avocații prahoveni nu se limitează la
exercitarea strictă a profesiei, ci dau dovadă și de simț civic, parte dintre ei implicându-se
activ în procesul legislativ, ca membri ai Parlamentului, sau în buna administrare a „vieții
cetății”, din postura de conducători ai unităților administrativ-teritoriale sau de membri
ai consiliilor locale.

Sunt toate acestea fațete și, totodată, recunoașteri ale rolului avocatului prahovean în
viața publică, rol asumat cu mândrie și responsabilitate până în prezent, rol care
onorează și obligă, deopotrivă, atât pe actualii avocați prahoveni, cât și pe cei ce-i vor
urma în asumarea și practicarea acestei nobile meserii!

av. emanuela maria
antonescu

decanul Baroului Prahova

Baroul Prahova
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organizare inițială sub forma
Camerei Avocaților, înființată în
baza Legii nr. XXXIV/1874

componența consiliul baroului: 

decan: av. Alexandru Suciu

prodecan: av. Nicolae Eugen

Membri: 
av. Baciu Andrei, 
av. Scutea Nicolae, 
av. Popovici Ioan-Florin, 
av. Banea Ciprian-Toma, 
av. Târșia Dragoș, 
av. Arcaș Amalia-Delia, 
av. Muntean Codruța-Diana, 
av. Popescu Răzvan-Dumitru, 
av. Hoza Dan-Constantin

avocați definitivi: 386

avocați stagiari: 30

„doar uniți vom menține
avocatura în rândul 
elitelor societății!”

Conducerea Baroului Sibiu este asigurată de un Consiliu,
al cărui mandat a început în luna martie 2020, fiind
format din avocați tineri, al căror ideal este, pe de o
parte, de a menține echilibrul între generații și relațiile
de armonie între avocați, iar, pe de altă parte, de a
asigura un nivel ridicat al prestației profesionale, în acord
cu noile cerințe ale pieței și cu evoluția tehnologică. 
Baroul Sibiu a reprezentat un reper în ceea ce privește
modalitatea de gestionare a relațiilor dintre avocați,
precum și dintre avocați și organele de conducere, în numeroase ocazii fiind dat exemplu pentru
atmosfera existentă pe plan local. Avocații din Baroul Sibiu au fost implicați activ în conducerea
avocaturii la nivel central, iar, ca o recunoaștere a contribuției avute în cei 25 de ani, Baroul Sibiu
îl are ca membru pe vicepreședintele de onoare al U.N.B.R.
În spiritul tradiției istorice, membrii Baroului Sibiu s-au remarcat prin implicare socială și
politică, avocații fiind prezenți atât în puterea legislativă (avocați parlamentari), cea executivă
(avocați miniștri), cât și în administrația locală (avocați primari).
Pentru a pregăti noile generații de juriști, avocații sunt prezenți în mediul academic, activând la
cele mai înalte niveluri precum cadre didactice universitare, iar apoi ca îndrumători pentru
tinerii stagiari. La inițiativa și cu efortul renumitului maestru Betinio Diamant (decedat în anul
2019, după 60 ani de activitate), Baroul Sibiu a editat Revista „Fortuna”, în ale cărei pagini s-au
publicat interesante și utile articole cu caracter juridic, un compendiu al jurisprudenței locale
comentate.
Deși suntem în secolul tehnologiei, nu credem că avocatura trebuie să își piardă spiritul
tradițional, bazat, în primul rând, pe principiul oralității. Dezideratul cel mai important este de a
găsi soluția ideală pentru a îmbina, într-un mod util, evoluția tehnologică și principiile
tradiționale ale avocaturii.
Rolul social al avocatului trebuie să se manifeste prin afirmarea și apărarea constantă a
drepturilor cetățenești, prin implicarea activă în rezolvarea problemelor comunității și, nu în
ultimul rând, prin activități filantropice în favoarea semenilor. Chiar dacă profesia liberală este
caracterizată prin scopul lucrativ, activitatea pro bono nu trebuie neglijată, aceasta fiind un
semn de maturitate a profesiei de avocat și o dovadă a caracterului social al avocaturii.
Baroul Sibiu a militat întotdeauna pentru o relație cordială cu instanțele de judecată și
parchetele arondate, începând cu cele de la nivelul Curții de Apel și continuând cu cele ale
Tribunalului și ale judecătoriilor din județ, dar și cu notarii publici, executorii judecătorești și
juriștii care contribuie la realizarea actului de justiție. Respectul reciproc și dialogul colegial sunt
factorii care mențin atmosfera armonioasă, toți cei implicați în actul de justiție fiind, în cele din
urmă, „colegi” în realizarea acestei activități fundamentale a statului.
Nu în ultimul rând, nu trebuie neglijată lupta împotriva avocaturii clandestine sau împotriva
practicilor anticoncurențiale din interiorul profesiei. În cei 25 ani de la intrarea în vigoare a Legii
nr. 51/1995, au avut loc numeroase încercări de destabilizare a formei de organizare a
profesiei, combătute prin efortul comun al celor cu conștiință. 
Mesajul pe care trebuie să-l transmitem este acela că doar uniți vom dovedi că suntem
puternici și că putem menține avocatura în rândul elitelor societății.

av. alexandru suciu 
decanul Baroului sibiu 

Baroul sibiu
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data primei atestări: 
25 Ianuarie 1875
componența consiliului baroului:
decan: 
Avocat dr. Sergiu I. STĂNILĂ
prodecan:
Avocat Cristian BANDA
Membri:
Avocat dr. Florina POPA
Avocat Ciprian BARBUL
Avocat Călin BOT
Avocat Paul-Filip CIUCUR
Avocat Anton IUHASz
Avocat Gheorghe-Mugurel MITRAN 
Avocat Cezar-Călin OBâRȘIE
Avocat Ionuț PAȘCA
Avocat Cristian POPA
Avocat Bogdan Ciprian TULBURE
Avocat olivian ȚĂRAN
număr avocați definitivi: 826
număr avocați stagiari: 103
nume locale celebre în galeria
avocaților români: dintre avocații
din Baroul Timiș care au ocupat
demnități publice, se cuvine a fi
menționați: Aurel Cosma, 
Nicolae Imbroane, Coriolan Balta,
Iuliu Coste, Antoniu Bogdan, 
Liviu Cigareanu, Valeriu Boleantu,
Aurel Ciobanu, Coriolan Baran,
Dimitrie Nistor, Tiereanu A. Emil,
Alexandru Roscoban, 
Dumitru Ganț, Prefecți ai județului
Timiș în perioade diferite. 
De asemenea, avocații Carol
Telbisz, Cornel Grofșorean, Lucian
Gheorghevici, Coriolan Baran,
Coriolan Balta, Nicolae Table, Emil
Tiereanu, Ilie Radu, Iosif Petric, 
au ocupat demnitatea de Primar 
al Timișoarei în perioade diferite.
decani ai baroului timiș după
revoluția din decembrie 1989:
Avocat dr. Aron MIHANCEA
1990 - 1996
Avocat Ioan HAMPU
1996 - 2004
Avocat Lazăr GRUNEANȚU
2004 - 2012
Avocat VALERIU RĂUȚĂ
2012 - 2016
Avocat dr. Sergiu I. STĂNILĂ 
2016 - 2024

Baroul timiș - un bastion
juridic important în românia

Profesia de avocat este o profesie nobilă. Avocatul
este garantul respectării drepturilor și libertăților
fundamentale ale omului. Avocatul, singurul
profesionist care apare în Constituție, este partenerul
indispensabil al justiției. Avocatul este
cel care creează practica judiciară, cel care oferă
soluțiile corecte și legale la problemele cu care se
întâlnesc cei pe care îi reprezintă.
De-a lungul timpului, profesia de avocat s-a confruntat
și se confruntă permanent cu diferite provocări,
avocatul luptând pentru apărarea clientului său, dar și
pentru consolidarea propriei poziții sociale și,
respectiv, a rolului foarte important jucat în eșicherul judiciar.
Numeroși reprezentanți ai profesiei noastre s-au remarcat și în plan politic sau ocupând în
istorie demnități administrative. Baroul Timiș, al treilea ca mărime în țară, după București și
Cluj, reprezintă un bastion juridic important în zona de vest a României, dar nu numai.
Ajuns în prezent la aproape 950 de membri, Baroul Timiș gestionează interesele mai multor
generații de avocați, încercând să soluționeze multiplele probleme cu care aceștia se
confruntă. Suntem un barou modern, transparent, pionier în multe privințe în ceea ce
privește organizarea și desfășurarea profesiei de avocat, menirea noastră, a celor care
ocupăm acum demnități de conducere în barou, fiind aceea de a apăra avocatul, de a-I
asigura cadrul necesar derulării activității profesionale, atingerea acestor obiective
echivalând cu respectarea și apărarea drepturilor și libertăților justițiabilului.
Am avut și avem și în prezent reprezentanți în forurile de conducere centrală a profesiei de
avocat, care s-au remarcat prin susținerea intereselor avocatului și printr-o gestionare
corectă a atribuțiilor asumate. Am dezvoltat relații de colaborare profesională cu barourile
din țară, dar și cu barouri din străinătate. Am oferit membrilor baroului posibilitatea de
perfecționare continuă, prin organizarea unor conferințe profesionale, care s-au remarcat
printr-o participare de excepție, profesioniști ai dreptului, români sau străini.
Suntem receptivi la orice problemă sesizată de membrii baroului nostru, încercând și reușind
de cele mai multe ori să identificăm soluțiile așteptate.
Am urmărit permanent crearea în sufletul membrilor Baroului Timiș a sentimentului de
apartenență la o familie, familia avocaților din Baroul Timiș, membrii organelor de conducere
încercând să le ofere tuturor susținerea de care au avut nevoie și nu doar o simplă rezolvare
a problemelor profesionale cu care aceștia s-au confruntat. În acest sens, organizarea de
manifestări care aparent exced pregătirii profesionale și care urmăresc sudarea relațiilor
personale între colegii noștri, menite să le ofere lor și familiilor acestora un cadru relaxat de
socializare și care s-au bucurat de un  real succes, credem că a contribuit o dată în plus la
reușita demersurilor noastre. În același timp, am încurajat implicarea unui număr important
de avocați din Baroul Timiș în activități sociale cu scop filantropic, pe bază de voluntariat,
bucurându-ne entuziasmul acestora, fiind demonstrat o dată în plus că avocatul din Baroul
Timiș, pe lângă o serioasă și temeinică pregătire profesională, face dovada unui sistem
sănătos de valori și a unui caracter de excepție.
Traversăm o perioadă dificilă, o perioadă care a însemnat în justiție și implicit în profesia de
avocat schimbarea forțată și rapidă a unor paradigme, a unor precepte privind organizarea
activității judiciare și profesionale, scopul nostru al tuturor fiind acela de a asigura
respectarea principiilor, coroborate cu adaptarea rapidă la perspectivele oferite de situația
actuală, urmărind același deziderat, înfăptuirea corectă a actului de justiție, în care avocatul
are un aport covârșitor.

av. dr. sergiu i. stănilă
decanul Baroului timiș

Baroul timiș
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data primei atestări a baroului:
1864 

componența consiliului baroului:

decan: Av. Narcisa-
Iulia Dumbrăvescu 

prodecan: Av. Floriana Marin
Vlădulescu (membru al Comisiei
Permanente U.N.B.R.) 

Membri: Av. Rusu Gabi, 
Av. Constantinescu Dinu, 
Av. Țuglui Bogdan Costin, 
Av. Coman Daniel Dumitru, 
Av. Tită Constantin Cezar, 
Av. Prodescu Ion, 
Av. Ureche Silviu Mihai, 
Av. Pătruț Sorin Florian, 
Av. Cazan Laurențiu-Constantin

avocaţi definitivi: 263 

avocaţi stagiari: 8 

nume locale celebre în galeria
avocaților români:
Av. Gib Mihăescu, 
Av. Grigore Procopiu, 
Av. Paul Angelescu, 
Av. Dumitru Lazaru, 
Av. Gheorghe Haralambiade, 
Av. Marcu Marin 

„să ne păstrăm credința în
valorile profesiei de avocat!”

Este știut faptul că statul, în oricare ramură de
activitate a sa, legislativă, judecătorească sau
administrativă, trebuie să aibă în vedere, mai
înainte de orice alte deziderate, disciplina și
educația morală a poporului.
În contextul actual, în care nu întotdeauna evoluția
înseamnă și progres, observându-se, în toate
domeniile de activitate, o tendință generală de
eficientizare economică, de rentabilizare a oricărei
activități, chiar și profesia de avocat a fost privită,
uneori, ca un demers mercantil, fiind pusă, implicit,
în discuție schimbarea rolului avocatului, înțeles ca om de afaceri, manager al unei
activități de consultanță juridică și reprezentare, bun administrator, cu pierderea
filonului vocațional.
În perioada de dinaintea celui de-al Doilea Război Mondial, avocatul român a constituit
un exemplu concret a ceea ce avocatul, în general, reprezenta în acea perioadă în
întreaga Europă – exponentul unei societăţi în care democraţiile au fost consolidate.
Constituţia României din anul 1923 a fost una dintre cele mai liberale din epoca sa,
dispoziţiile sale fiind încă de actualitate, iar  profesia de avocat era cunoscută a fi liberă şi
independentă, avocatul exercitându-şi profesia într-un cabinet propriu şi aparţinând unui
corp bine structurat, care proclama o disciplină profesională ce corespundea statutului
său democratic. Epoca comunistă a adus o reducere a rolului avocatului în societate. A
fost introdusă subordonarea față de Ministerul Justiţiei, independenţa economică şi
profesională a avocatului dispărând. 
Importanţa rolului pe care îl joacă avocatul în societate este stipulată în Constituţia
României din anul 1991, în art. 2: „Dreptul la apărare este garantat. În tot cursul
procesului, părţile au dreptul de a fi asistate de un avocat, ales sau numit din oficiu.” De
asemenea, în art. 23 din Constituţia României se prevede că, în cazul unei persoane
arestate sau reţinute, i se aduc la cunoştinţă faptele de care este vinovată numai în
prezenţa unui avocat. Şi, în sfârşit, corolarul principiilor enunţate mai sus îl constituie
afirmaţia egalităţii cetăţenilor în faţa legii şi a autorităţilor publice, precum şi liberul
acces la actul de justiţie. 
Așadar, în cadrul unei societăţi democratice, avocaţii şi adevărata democraţie sunt două
noţiuni inseparabile, implicarea lor fiind absolut necesară, pentru a susţine, în egală
măsură, principiile democraţiei, avocaţii fiind cei chemaţi să apere instituţiile şi regulile
instituite de lege. 
De-a lungul timpului, s-a conturat tot mai mult ideea că avocatura nu este doar o
profesie, ci și un stil de viață. Rolul avocatului este acela de a apăra drepturile și
libertățile fundamentale ale omului, de a veghea la respectarea principiilor statutului de
drept, de a consolida și apăra democrația.
În acest an, aniversăm 25 de ani de la intrarea în vigoare a Legii nr. 51/1995 pentru
organizarea și exercitarea profesiei de avocat. Cu acest prilej, doresc tuturor avocaților să
își păstreze credința în valorile profesiei de avocat și să țină seama că fiecare generaţie
de avocaţi o clădește pe următoarea, fiind responsabilă de evoluția profesiei în societate.

av. narcisa-iulia
dumbrăvescu

decanul Baroului vâlcea

Baroul vâlcea
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prima atestare a baroului
vrancea: 1884 (Baroul Local al
Advocaților)

componența consiliului baroului: 

decan: av. Ioan Ioanovici

prodecan: Nicolae George Gabriel

Membri:
av. Coman Amelia Roxana, 
av. Părpăuță Marius Constantin,
av. Roman Mariana,  
av. Sprânceană Rozalia, 
av. Patrulius Eugenia, 
av. Pușcașu Ana Viorica, 
av. Sava Cătălin Vasile

avocați definitivi: 158

avocați stagiari: 3

nume locale celebre în galeria
avocaților români: Nicolae Voinov
(Președinte al Tribunalului Putna,
în perioada 1862-1864, Ministru al
Justiției, în anul 1885), Simionescu
Gheorghe (primul avocat înscris în
Baroul Local al Advocaților, în anul
1884), Dumitru zamfirescu, Rainu
Nicolae (decan în perioada
interbelică), Dumitru Neagu
(avocat și Președinte al Camerei
de Comerţ Focşani şi al Bursei de
Mărfuri Focşani, mort în
închisoarea comunistă de la Aiud).

File de istorie 
a avocaturii vrâncene

Istoria avocaturii vrâncene începe încă din perioada
domniei lui Al. I. Cuza. Astfel, la data de 6
decembrie 1864, a fost promulgată Legea de
organizare a corpului avocaților. Este bine știut
faptul că, la Focșani, a funcționat, începând cu anul
1861, Curtea de Casație și Justiție. De asemenea, se
cunoaște faptul că, în această perioadă, funcționa,
la Focșani, Judecătoria Putna, cu 9 judecătorii
(Focșani, Adjud, Mărășești, Panciu, Odobești,
Năruja, Vidra, Câmpineanca, Sascut). Dintre avocații
vremii, s-au remarcat Simionescu Gheorghe,
Orleanu Gheorghe, Asanache Dan, Nicolae Voinov, avocați care au avut și un rol marcant
în mișcarea unionistă. 

În perioada interbelică, au apărut înscriși în Tabloul Avocaților nume precum Dumitru
zamfirescu, Graur Ștefan, Bassarabeanu Theodor, Rainu Nicolae, Chele Constantin. În
luna martie 1926, avocații din Focșani s-au alăturat colegilor din țară la greva generală,
declanșată ca urmare a politicii duse de Ministerul Justiției în ceea ce privește onorariile
avocaților, legea privind accelerarea judecăților și înființarea corpului portăreilor.

În anul 1930, a apărut înscrisă, în Tabloul Avocaților din Focșani, doamna Angela
Șerbănescu, ca avocat stagiar!

Avocatul Dumitru Neagu, avocat și președinte al Camerei de Comerț și Industrie și al
Bursei de Mărfuri Focșani, a fost arestat și a decedat în teribila închisoare comunistă de
la Aiud, în anul 1952. Alt avocat de frunte din zonă, Ciornei Paraschiv, a fost închis în
perioada lui Gheorghe Gheorghiu Dej timp de doi ani la Poarta Albă, perioadă după care
nu a mai fost primit în corpul avocaților.

În perioada 1954-1989, amintim pe domnii avocați Lazăr Samuel, Popa Grigoraș, Emil
Constantinescu, Constantinescu Sabin, Nichita Gheorghe, Minculescu Constantin, Stancu
Florica, Ioanovici Maria.

În perioada de după anul 1989, menționăm, ca decani ai Baroului Vrancea, pe avocații
Vari Alexandru, Negoescu Elena, Sabin Constantinescu, Plugaru Constantin, Burcă Ticu,
Ioanovici Ioan. În această perioadă, s-au făcut remarcați alți avocați străluciți, precum
Bratu Ioan, Plugaru Constantin, Ciobotaru Mircea, Topor Marian, Maxim Luca, Lazăr
Mircea, dar și doamnele avocat Bobârnac Maria, Melinte Elena, Fulger Valentina, Banu
Geta.

Sunt bucuros să transmit confraților avocați din țară salutul și angajamentul avocaților
vrânceni pentru o reprezentare onorabilă a profesiei și o implicare onestă în ceea ce
privește apărarea drepturilor și libertăților justițiabililor din regiune și din țară.

Menționez că o parte din informațiile oferite a fost pusă la dispoziție de către domnii
Ștefan Borcea, ziarist la „Adevărul” și Florin Dîrdală, custodele Arhivelor Naționale
Vrancea.

av. ioan ioanovici
decanul Baroului vrancea

Baroul vrancea
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a orice moment aniversar,
marcarea celor 25 de ani de la
adoptarea Legii nr. 51/1995 este
un moment de reflecție necesar

privind evoluția profesiei de avocat în
acești ani, care să ne pregătească pentru
noi începuturi, pornind de la experiențele
acumulate. 
Adoptarea Statutului profesiei de avocat
și a Codului Deontologic al Avocatului
Român, în această etapă de istorie
modernă a corpului profesional al
avocaților români, în aplicarea Legii nr.
51/1995, conferă premisa unei analize
necesare a fundamentelor și valorilor
profesiei în raport cu principiile și
normele de conduită profesională
consacrate de acestea. 
Analiza responsabilităților avocaţilor din
perspectivă profesională şi cetăţenească
la începutul secolului al XXI-lea[1] a
constituit o preocupare constantă a
ultimilor ani în întreaga lume, care a
condus la identificarea rolurilor esenţiale
ale acestora: „experţi tehnici, sfătuitori
înţelepţi, lideri de fapt”. Au fost
identificate patru responsabilităţi etice
de importanţă fundamentală pentru
avocaţi: responsabilităţile faţă de  clienţi
şi persoanele interesate; responsabilităţi
faţă de sistemul judiciar; responsabilităţi
faţă de propriile instituţii; responsabilităţi
faţă de societate în ansamblu.
Profesia de avocat a trecut în acești ani și
încă mai trece printr-o epocă de tensiune
şi tranziţie, în care modelele acesteia
sunt puse la încercare, astfel că

imperativele sale etice s-au estompat.
Problema creșterii numărului de membri,
pierderea unor activități rezervate legal
avocatului în favoarea altor profesii
(mediatori, consultanți, notari, servicii
administrative ale primăriilor etc.) şi, mai
ales, creșterea dificultății de a genera
venituri adecvate pentru unii membri, au
produs schimbări majore în privința
modului de exercitare a profesiei de
avocat, care au îngreunat îndeplinirea
viziunii etice asupra acesteia.
Concomitent, evoluția profesiei de
avocat, în România, a fost influențată de
performanţa economică a României,
dezvoltarea tehnologiei informațiilor,
dezvoltarea concurenţei profesionale.
În aceste condiții, dezbaterea despre rolul
avocatului în societate și, mai ales, a
dimensiunii etice a misiunii sale, trebuie
repusă acolo unde i-a fost locul
dintodeauna.
Asumarea și recunoaşterea adecvată a
fiecăreia dintre cele patru responsabilităţi
menționate sunt esenţiale pentru
sustenabilitatea formelor de exercitare a
profesiei și pentru sănătatea sistemului
juridic, economic şi politic în general. În
acest sens, avocații trebuie încurajați să
se implice în reformele necesare din
sistemul judiciar și chiar din cel legislativ,
atunci când excesele legiuitorului
derapează de la principiile dreptului. De
asemenea, tot mai mult se identifică
necesitatea stimulării avocaturii pro bono.
Consolidarea dimensiunii etice a profesiei
de avocat implică nu doar propria etică și

av. monica livescu

valori fundamentale 
ale profesiei de avocat

c

Motto: 
„Poate că etica este o știință care a dispărut din toată lumea. 
Nu-i nimic, trebuie să o inventăm din nou.” 

Jorge Luis Borges
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integritate, bună reputaţie, ci și
modalitatea în care acesta acţionează ca
expert și „sfătuitor înțelept”, mai ales
atunci când consiliază conducerile
companiilor, pentru a fundamenta o
cultură a integrităţii la nivelul acestora. 
Un înalt nivel de integritate înseamnă o
aderare robustă la litera şi spiritul
regulilor formale juridice, adoptarea
voluntară a standardelor etice globale cu
caracter obligatoriu, care depăşesc
regulile existente, incluzând propunerile
echilibrate referitoare la politica publică
viitoare şi angajamentul faţă de valori
fundamentale privind cinstea,
sinceritatea, corectitudinea, fiabilitatea şi
încrederea. 
Direcțiile de acțiune identificate ca fiind
de natură a conduce la dezvoltarea unei
culturi a integrității în mediul avocațial
sunt: prioritizarea excelenţei şi a calităţii
muncii; construirea unei culturi care sa
revitalizeze ţesătura instituţională a
formelor de exercitare a profesiei de
avocat; asigurarea unui real și implicat
mentorat, având ca scop formarea
tinerilor avocaţi într-o cultură a
integrității; angajamentul faţă de profesia
de avocat, inclusiv prin servicii pro bono,
şi față de „supremaţia legii” (statul de
drept); acțiunea pentru consolidarea
rolului avocaţilor de arhitecţi ai unei
democraţii constituţionale funcţionale. 
Responsabilităţile etice au ca temei
prevederile statutului profesiei și ale
codului deontologic al avocaților, care
conțin reguli privind conduita
profesională, corespunzătoare atât
calității de avocat, cât şi statutului lor
special de cetăţeni educaţi în
cunoașterea și respectarea legii. 
Avocaţilor le revin obligaţii explicite şi
implicite de protecţie a intereselor
clienţilor, de promovare a statului de
drept, de apărare a drepturilor și
libertăților cetățeanului, dar și de
furnizare a serviciilor de interes public
(asistența judiciară).
Principiile și standardele de etică
profesională ale avocaților se realizează
de către aceștia prin diferite mijloaceii: să
susțină statul de drept și buna

administrare a justiției; să acționeze cu
integritate; să nu permită compromiterea
independenței sale; să acționeze în
interesul fiecărui client; să furnizeze
clienților săi un standard adecvat de
servicii; să se comporte într-un mod care
să mențină încrederea pe care publicul o
are în avocați și în furnizarea de servicii
juridice; să respecte obligațiile legale și
de reglementare și să colaboreze cu
autoritățile de reglementare a profesiei;
să își îndeplinească, în mod eficient, rolul
de partener al sistemului de justiție și în
conformitate cu o guvernanță adecvată și
cu principiile bunei gestiuni financiare și
de gestionare a riscurilor; să protejeze
interesele clienților. 
Ca orice organizație aflată într-o
permanentă interconectare cu mediul
său interior și exterior, Uniunea
Națională a Barourilor din România a
simțit nevoia unui reper suplimentar față
de Legea nr. 51/1995 și față de Statutul
profesiei de avocat, care să ghideze atât
scopurile, acțiunile și comportamentele
organizației, cât și ale membrilor săi către
o atitudine proactivă, responsabilă, în
concordanță cu echilibrul social și cu
mediul juridic.
Așa cum se sublinia în motivația adoptării
unor teze prealabile, expusă la Congresul
Avocaților, în anul 2015, „sunt în
interesul general al profesiei de avocat
din Romania elaborarea și includerea
într-un act normativ unitar a normelor de
conduită profesională și deontologie ale
avocatului român față de evoluția
profesiei de avocat în Romania, față de
tradițiile profesiei de avocat din spațiul
românesc, dar și față de modul în care a
fost repoziționată activitatea avocatului
în raport cu sistemul judiciar și mediul de
afaceri, în plan intern și european”iii.
Astfel, Consiliul U.N.B.R. din data de 17
iunie 2017 a adoptat Codul Deontologic
al Avocatului Român, care a intrat în
vigoare la 1 ianuarie 2018. 
Adoptarea unui astfel de cod etic – care
grupează valorile și principiile funcționale
ale organizației în raport cu cerințele de
echitate socială și de mediu – reflectă
modul în care o organizație și comunitate

profesională își identifică practicile etice
și standardele acceptate unilateral,
corespunzătoare unor standarde general
acceptateiv, își sumarizează principiile ce
ghidează organizația, membrii acesteia.
Din perspectiva regulilor generale de
concepție a unui cod etic, Codul
Deontologic al Avocaților Români a avut
în vedere să consacre misiunea, valorile
și standardele etice și profesionale ce
definesc activitatea organizației, care să
devină linii directoare pentru
comportamentele membrilor săi.
Totodată, codul reprezintă o garanție că
organizația asigură un comportament
etic al membrilor săi. 
Orice cod etic are și un rol important în
comunicarea publică, sub aspectul
transmiterii mesajului că organizația și
membrii săi își respectă promisiunile
asumate față de valorile și principiile sale,
angajamentul față de cei ale căror
interese le reprezintă. 
Codul deontologic este util și din
perspectiva faptului că ajută membrii să
înlăture incertitudinile comportamentale
și de înțelegere a dilemelor privind etica
profesională cu care se confruntă în
procedurile zilnice. Totodată, codul oferă
un conținut aprofundat politicilor,
standardelor și procedurilor rezultate din
Legea nr. 51/1995 și din Statutul
profesiei de avocat. 
Reglementarea configurează rolul
avocatului, al organelor profesiei,
pornind, în primul rând, de la
„identitatea profesională și misiunea
avocatului”. Astfel, este consacrată
obligația avocatului de a respecta
reglementările specifice și standardele
etice ale profesiei, de a proteja
demnitatea și onoarea corpului de
avocați, subliniind „caracterul de interes
public al profesiei de avocat decurgând
din integrarea acesteia în sistemul
judiciar”. Această trăsătură esențială a
profesiei de avocat obligă avocatul să-și
circumscrie atitudinea și
comportamentul adecvat atât exercitării
profesiei, cât și oricărei acțiuni sau
comunicări publice. 
În acest context, devine imperativă
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obligația de a acționa cu bună-credință în
apărarea valorilor profesiei de avocat și
ale statului de drept, corespunzătoare
misiunii sale consacrate în cod, în
concordanță și cu cea definită prin Codul
Deontologic al Avocaților din Uniunea
Europeanăv: „apărarea, prin toate
mijloacele legale și legitime, a
drepturilor, libertăților și a intereselor
legitime ale clienților, în vederea aflării
adevărului, a înfăptuirii justiției și a
statului de drept.” În acest mod, avocatul
trebuie să se manifeste ca „un garant al
apărării cetățeanului față de excesele
instituțiilor statului, precum și al păstrării
echilibrului între interesul public al
societății și interesul privat al
cetățeanului.”
Noul Cod deontologic a simțit nevoia
unei definiri a naturii normelor de
deontologie profesională, cu scopul
sublinierii faptului că acestea sunt
destinate „să garanteze îndeplinirea de
către avocat a misiunii sale privind
apărarea drepturilor justițiabililor în

scopul înfăptuirii justiției, să promoveze
o cultură organizațională comună
avocaților români, bazată pe încredere și
respect, să protejeze valorile și imaginea
profesiei de avocat, care asigură
identitatea profesiei și încrederea
publicului”.
Noutatea Codului deontologic constă în
consacrarea, pe larg, a principiilor
profesiei de avocat. Chiar dacă astfel de
principii de desfășurare a activității
avocațiale rezultau direct sau implicit
atât din Legea nr. 51/1995, cât și din
Statutul profesiei de avocat („Principiile şi
regulile de bază ale relaţiei dintre avocat
şi client”), consacrarea lor expresă – cu
rang de principii – într-un Cod
deontologic este de natură să reflecte și
să dea greutate sporită valorilor
fundamentale ale profesiei de avocat,
valori în raport cu care se interpretează
orice normă deontologică și orice
comportament în exercitarea profesiei
sau în afara acesteia.
Primul dintre aceste principii – „Principiul

libertății și independenței avocatului” –
exprimă ideea că, în exercitarea
profesiei, avocatul este independent și se
supune numai legii și reglementărilor
profesionale, precum și crezului său
profesional, liber de orice influență sau
presiune, atât din partea terților, cât și
față de propriile interese. Nu în ultimul
rând, avocatul trebuie să aibă grijă să
rămână independent și față de grupurile
de presiune și chiar față de propriul client
sau viitor client, în cazul în care
convingerile sale nu corespund
pretențiilor și cerințelor celui care îi
solicită serviciul profesional.
Consacrarea unui astfel de principiu este
importantă, întrucât independența
profesiei de avocat este esențială pentru
o funcționare efectivă și corectă a
justiției, aspect subliniat și de către
Curtea Europeană a Drepturilor Omului,
în hotărârea din cauza Siałkowska c.
Poloniei vi. 
Independența avocatului nu exclude însă
respectarea îndatoririlor profesionale şi a
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obligaţiilor judiciare. Sunt relevante în
acest sens și statuările cristalizate în
jurisprudența C.E.D.O.: „Avocatul trebuie
să-şi exercite misiunea sa în onestitate şi
în demnitate.”; avocatul are limite chiar
și în conduita extrajudiciarăvii; „Curtea
reafirmă că statutul avocaţilor îi plasează
într-o situaţie centrală în administrarea
justiţiei, ca intermediari între justiţiabili şi
tribunale, ceea ce explică normele de
conduită impuse în general membrilor
barourilor”viii; avocaţii sunt garanţii
justiţiei, a căror misiune este
fundamentală într-un stat de drept, astfel
că au nevoie de încrederea publiculuiix.
Principiul legalității și al respectării
statului de drept își găsește temeiul în
nevoia menținerii rolului esențial al
avocatului în administrarea eficientă a
justiției. Pentru ca participanții la actul de
justiție să poată avea încredere în acest
rol al avocaților, este necesar ca acesta să
acționeze onest față de aceștia, în
exercitarea profesiei. Totodată, în
respectarea acestui principiu, avocatul
este obligat să acționeze pentru apărarea
clientului său numai în conformitate cu
legea și cu reglementările profesionale. 
O lămurire expresă a modului în care se
poate concretiza acest mod de acțiune al
avocatului o regăsim în art. 10 alin. (3)
din Codul deontologic: „Scopul avocatului
în realizarea apărării trebuie să fie
asigurarea dreptății pentru clientul său,
în conformitate cu interesele sale
legitime, iar nu obținerea unei soluții
favorabile clientului, cu orice preț.”
Ghidul ccbe pentru barouri și societăți
de drept, în domeniul responsabilității
sociale corporatiste din anii 2013, 2014
și 2017x (Practical Issues for Bars and
Law Societies on Corporate Social
Responsibility Guidance), conțin trei
documente programatice de orientare a
avocaților în „responsabilitatea socială
corporativă”, oferind îndrumare în
definirea conceptelor de bază ale
responsabilității sociale corporative
pentru avocati, implicațiilor specifice ale
rolului și poziției profesiei juridice,
responsabilității avocaților/firmelor de
avocatură, în calitate de furnizori de

servicii pentru companii. Rolul pe care îl
poate avea avocatul, din acest punct de
vedere, vizează nu numai profesia în sine,
ci și relaţia cu clientul, cu sistemul de
justiţie, cu societatea în ansamblul ei. 
Există preocupări, la nivel mondial,
pentru o schimbare de paradigmă şi de
percepţie asupra rolului și rostului
profesiei de avocat. Evidențiem, în acest
sens, că standardul ISO 26000 cu privire
la responsabilitatea socială oferă
îndrumări nu numai cu privire la modul în
care organizaţiile, întreprinderile
economice, pot funcţiona în mod
responsabil, din punct de vedere social, ci
și pentru avocați. Rolul lor este esențial,
pentru că ei sunt cei care asigură
consilierea acestor entități în acțiunile
acestora de atingere a dezideratului unei
atitudini de responsabilitate socială.
Standardul ISO 26000 defineşte
complicitatea astfel: „Asistarea în
comiterea de acte ilicite ale altora, care
sunt incompatibile sau care indică lipsă
de respect faţă de normele internaţionale
de comportament de care organizaţia a
ştiut sau ar fi trebuit să ştie.”  
În aceste condiții, consultanța preventivă
a avocatului este esenţială. O organizaţie
poate fi considerată complice în cazul în
care rămâne tăcută sau beneficiază de
astfel de acte ilegale. De aceea, Consiliul
Barourilor Europene recomandă
avocaţilor să acționeze în raport de
această responsabilitate, atunci când
asigură apărarea atât a cetăţenilor, cât și
a entităţilor economice. Asta înseamnă
că trebuie avută în vedere orientarea
unui astfel de sfat juridic, răspunzând nu
numai la întrebarea „Este legal?”, ci și la
întrebarea „Este just?”. Avocații trebuie
să găsească soluţii pentru conflictul
central de a fi, simultan, un partener al
liderului de afaceri, dar şi un gardian al
integrităţii, astfel încât consultanţa dată
să aibă în vedere componenta de
integritate în toate faţetele activităţii
respective.
Rolul esențial al avocatului în
administrarea eficientă a justiției a fost
subliniat în mai multe documente
programatice. 

Astfel, în Avizul nr. (2013)16 privind
relațiile dintre judecători și avocați, în
vederea asigurării calității și eficienței
justiției, emis de către Consiliul
Consultativ al Judecătorilor Europeni, se
prevede că: „6. În cadrul misiunii lor de a
apăra interesele clienţilor lor, avocaţii
joacă un rol esenţial în administrarea
corectă a justiţiei.” 
Alin. (6) al Comentariului CCBE la Carta
principiilor fundamentale ale profesiilor
juridice europene defineşte rolul
avocatului, după cum urmează: „Rolul
avocatului, indiferent dacă e deţinut de
către o persoană sau o corporaţie, este
cel de consilier de încredere al clientului şi
reprezentant al acestuia, este un
profesionist respectat de terţi şi un
participant indispensabil la administrarea
echitabilă a justiţiei.”
„Principiile Națiunilor Unite privind rolul
Avocaților” afirmă că „avocații trebuie să
mențină permanent onoarea și
demnitatea în cadrul profesiei lor, în
calitate de agenți esențiali ai
administrării justiției”. „În protecția
drepturilor clienților și promovarea cauzei
justiției, avocații vor căuta să susțină
drepturile omului și libertățile
fundamentale recunoscute de legislația
națională și internațională și vor acționa
în orice moment în mod liber și diligent în
conformitate cu legea, standardele
recunoscute și etica profesiei de avocat.
(…) Avocații trebuie să respecte
întotdeauna în mod loial interesele
clienților lor.”
În aplicarea unor astfel de principii
consacrate internațional, bazându-se,
însă, și pe experiențele specifice naționale,
Codul consacră, ca misiune a avocatului
român, că „va combate tendințele,
acțiunile și măsurile totalitariste, specifice
statului dictatorial, pledând pentru
libertate, transparența procedurilor
judiciare și soluții în conformitate cu
principiile statului de drept”.
Astfel, printr-o reglementare specifică
unui Cod etic, s-a avut în vedere și
consacrarea rolului esențial al avocatului
din art. 2 alin. (2) din Legea nr. 51/1995,
aceea că „promovează și apără
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drepturile, libertățile și interesele
legitime ale omului”. 
Consacrarea principiului respectării
secretului profesional constituie o
garanție a dreptului fundamental la
apărare și a dreptului fundamental la un
proces echitabil al clientului. Noua
reglementare a Codului a avut în vedere
nu numai menținerea unei astfel de
obligații specifice profesiei consacrate și
în Codul Avocaților din Uniunea
Europeanăxi, ci și necesitatea
transpunerii, și la nivelul unei astfel de
norme infraparlamentare, a art. 4 din
Directiva 2013/48/UE privind accesul la
avocat cu privire la „confidențialitate”xii,
precum și a tendințelor practicii Curții
Europene a Drepturilor Omuluixiii și a
reglementărilor europene privind
abordarea principiului confidențialității
comunicărilor dintre avocat și client în
cadrul acestora, în cadrul legislației
privind lupta împotriva terorismului și a
crimei organizate. 
Rezoluția din data de 12 martie 2014 a
Parlamentului European „consideră

esențială protejarea privilegiului
secretului profesional al avocaților,
jurnaliștilor, medicilor și al altor persoane
care exercită profesii reglementate de
activitățile de supraveghere în masă;
subliniază în special că orice incertitudini
legate de confidențialitatea informațiilor
comunicate în cadrul relației dintre
avocat și client ar putea avea un impact
negativ asupra dreptului cetățenilor la
consiliere juridică, asupra accesului la
justiție și asupra dreptului la un proces
echitabil”xiv. 
Nevoia unei consacrări la nivel de
principiu și, mai ales, a respectării acestui
principiu este subliniată și de către
Consiliul Barourilor Europene și de către
Societățile de Drept (CCBE), într-o
recomandare la nivel europeanxv, având
în vedere identificarea unei tendințe
serioase de amenințare a respectării
principiului în diferite ţări europene, care
compromit protecţia acordată, în mod
tradiţional, secretului profesional de
către statele democraticexvi.
În Recomandarea CCBE privind

protejarea confidențialității clienților, în
contextul activităților de supraveghere,
se subliniază standardele care trebuie
respectate pentru a se asigura că
„principiile esenţiale ale secretului
profesional şi privilegiului profesiei
juridice nu sunt subminate de practici ale
statului ce implică interceptarea
comunicărilor şi accesul la datele
avocaţilor în scopul supravegherii şi/sau
al aplicării legii”.
Motivația respectării stricte a unui astfel
de principiu, subliniată și în această
recomandare a forului european al
avocaților, este aceea că eficienţa
avocaţilor în apărarea drepturilor
clienţilor depinde de existenţa unei
încrederi în legătură cu respectarea
confidenţialităţii comunicărilor dintre
avocat şi client, aspect recunoscut de
secole în practicile europene. Altfel, fără
această garanţie, există pericolul ca, pe
de o parte, clientul să nu aibă încrederea
necesară pentru a face dezvăluiri
complete şi sincere avocaţilor săi şi, pe
de altă parte, ca avocatul să nu dispună
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de informaţii suficiente (ce ar putea fi
importante) care să-i permită să ofere
clientului servicii de consiliere complete
şi cuprinzătoare şi să îl reprezinte
eficient. Fără această încredere, clientul
nu ar putea avea siguranţa că poate face
dezvăluiri complete şi sincere avocatului
său, aspect esenţial pentru a oferi servicii
de consiliere şi asistenţă juridică
complete şi adecvate, constituind, prin
urmare, o garanţie esenţială pentru un
proces echitabil.
Relevantă, în acest sens, este și hotărârea
din cauza 155/79 (A.M. & S. împotriva
Comisiei), în care Curtea de Justiție a
Uniunii Europene a confirmat protejarea
comunicărilor privilegiate și a definit aria
de aplicare a secretului profesional.
Faptul că păstrarea confidențialității în
legătură cu anumite comunicări între
avocat și client constituie un principiu
general de drept, comun legislațiilor
tuturor statelor membre, și, prin urmare,
un drept fundamental protejat de
legislația comunitară, a condus Curtea la
concluzia că „orice persoană trebuie să
aibă posibilitatea, fără nicio
constrângere, de a consulta un avocat a
cărui profesie presupune acordarea de
consiliere juridică independentă tuturor
celor care au nevoie de aceasta” și că,
prin urmare, confidențialitatea anumitor
comunicări între avocat și client trebuie
protejate. „Privilegiul profesiei juridice și
secretul profesional pot fi invocate nu
doar de persoanele fizice, ci și de
companiile care ar putea face obiectul
unei investigații a Comisiei, indiferent de
statutul juridic al acestora. Acesta se
aplică tuturor documentelor care ajung în
mâinile avocatului sau ale clientului,
precum și tuturor comunicărilor care
provin de la oricare dintre ei”.
Principiul evitării conflictelor de interese
reflectă, în mod specific, interdicția legală
de a asista sau reprezenta un client, în
condițiile în care interesele clientului
intră sau ar putea intra în conflict cu
interesele altor clienți ale aceluiași
avocat sau cu propriile interese ale
avocatului. Este de subliniat că sfera de
aplicare a interdicțiilor prin care se aplică

acest principiu este una extinsă și asupra
celorlalți avocați care fac parte din forma
de exercitare a profesiei. 
Principiul demnității, al onoarei și al
probității este reflectat în Cod, prin
cerința ca avocatul să demonstreze
standardele cele mai ridicate de
integritate morală, ca premisă esențială a
încrederii cu care este învestit avocatul
din partea clienților, a terțelor persoane,
a instanțelor de judecată și a statului.
„Încrederea” este de esența profesiei și,
de aceea, avocatul trebuie să se abțină
de la orice comportament care ar putea
compromite reputația sa ori reputația
profesiei, precum și încrederea publică în
profesia de avocat.
Principiul competenței profesionale
impune avocatului preluarea cazurilor
numai în limitele competențelor sale
profesionale și numai dacă poate să se
pregătească, în timp util, pentru
soluționarea cazului în interesul clientului
și al afirmării statului de drept. Totodată,
principiul implică obligația de formare și
pregătire continuă a avocatului cu privire
la evoluția legislației și a practicii
judiciare.
Institutul Național pentru Pregătirea și
Perfecționarea Avocaților, în baza
atribuțiilor sale prevăzute de Statutul
profesiei de avocat şi a Statutului său de
organizare şi funcţionare, organizează
pregătirea şi formarea profesională
iniţială a avocaţilor stagiari, la standarde
de competenţă profesională stabilite de
organele profesiei, și elaborează, în
conlucrare cu barourile, proiectul
programului anual de realizare a
pregătirii continue.
Principiul respectării confraților și a
tuturor persoanelor cu care avocatul
intră în relații profesionale presupune
exercitarea cu bună-credință a profesiei
de avocat, într-un mod onest, respectuos
și cu profesionalism față de toți
participanții la actul de justiție și față de
experții și specialiștii cu care intră în
relații de colaborare, ca o condiție
esențială a înfăptuirii justiției.
Avocații vor avea în vedere exercitarea
apărării intereselor clientului prin toate

mijloacele legitime, fără nicio limitare.
Evitarea inițierii discuțiilor pe marginea
unor cauze aflate pe rolul instanțelor sau
în curs de instrumentare la parchete,
nesoluționate definitiv, constituie o
obligație deontologică a avocaților. 
Cu privire la relația avocaților cu
magistrații, Avizul 16 (2013) al C.C.J.E.
subliniază că relaţiile care rezultă din
conduita profesională a judecătorilor şi
avocaţilor necesită un respect reciproc
pentru rolurile jucate de fiecare parte şi
un dialog constructiv: „10. Judecătorii şi
avocaţii au împreună o obligaţie
esenţială, şi anume respectarea
normelor de procedură şi ale principiilor
de bază ale unui proces echitabil. CCJE
este de părere că relaţiile constructive
între judecători şi avocaţi vor 
îmbunătăţi calitatea şi eficienţa
procedurilor. Acestea vor ajuta, de
asemenea, la satisfacerea nevoilor
părţilor implicate într-un proces: acestea
se aşteaptă să fie audiate şi se aşteaptă,
de asemenea, ca judecătorii şi avocaţii să
contribuie împreună la o soluţionare
justă a cazului lor, înăuntrul unui termen
rezonabil.”
Din această perspectivă, este exprimat
dezideratul ca ambele părți să stimuleze
dezvoltarea de „bune practici” în
domeniul procedurilor, în toate tipurile
de cauze, pentru a evita varietatea de
„incidente” (vicii) de procedură şi de căi
de atac intermediare, care să conducă la
întârzieri nejustificate şi la costuri ridicate
atât pentru părţi, cât şi pentru societate,
în general. 
Derularea de către U.N.B.R. a proiectului
de punere în aplicare a recomandărilor
Avizului 16 (2013) al C.C.J.E., printr-un
ciclu de conferințe regionale la nivel
național, a condus la adoptarea Cartei
Interprofesionale a Judecătorilor,
Procurorilor și Avocaților. De asemenea,
au fost adoptate Rezoluția Congresului
U.N.B.R. privind punerea în aplicare a
principiilor și recomandărilor Avizului
(2013) 16 al Consiliului Consultativ al
Judecătorilor Europeni și modelul de
protocol de colaborare între instanțe și
barouri, în aplicarea Avizului nr. 16 al
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Consiliului Consultativ al Judecătorilor
Europeni.
În același sens, a fost elaborat Ghidul de
bune practici în relația sistemului judiciar
cu celelalte profesii juridice, în special, cu
avocațiixvii.
Principiul autonomiei și al auto-
reglementării profesiei de avocat este
consacrat ca un corelativ al principiului
independenței avocatului, consacrând
expres nevoia ca avocații să fie feriți de
intervenționismul statului atât în reglarea
internă a profesiei, cât și în activitatea
desfășurată de fiecare avocat.
Conceperea apărării și a strategiei în
susținerea cauzei, precum și conținutul
consultațiilor sunt atributul suveran al
avocatului. Acesta va trebui să aibă un rol
activ ori de câte ori constată, în
activitatea sa, un control din partea
statului, care încalcă reglementările și
principiile fundamentale ale profesiei,
prin aceea că va cere consultanță
barourilor în acest sens sau le va alerta în
legătură cu încălcarea principiilor de bază
ale avocaturii.

Principiul loialității în ceea ce privește
profesia de avocat impune avocatului
abținerea de la acțiuni de orice fel care
aduc atingere intereselor profesiei de
avocat, chiar și în ipoteza în care acesta
nu este în exercițiul activ al profesiei.
Reglementarea incompatibilităților și a
interdicțiilor a rezultat din necesitatea
protejării avocaților de diferite influențe
ce ar putea afecta independența
avocatului sau rolul său în administrarea
justiției.
Întrucât cazurile de incompatibilitate sunt
prevăzute de legea specială a profesiei de
avocat și de reglementările profesionale,
în Cod, s-a simțit nevoia doar pentru a
explica suplimentar rațiunea instituirii
unor astfel de limitări în exercițiul
profesiei, și anume aceea de a nu pune în
pericol valorile fundamentale ale
profesiei de avocat și încrederea
publicului în avocați. 
Interdicțiile de reprezentare a clienților 
în fața unor instanțe sau în fața autorității
publice, cu care avocatul are sau a avut
anumite legături, sunt prevăzute cu

scopul de a nu crea suspiciuni privind
obiectivitatea acelor instanțe sau
autorități.
Codificarea unor reguli suplimentare față
de Statut, privind „publicitatea și
comunicarea cu mass media”, a fost
impusă de evoluția continuă a mijloacelor
de comunicare și a evoluției tehnologice.
Prin Cod, este definit termenul
„publicitate” ca fiind orice formă de
prezentare a activității și a serviciilor
avocațiale, în scopul promovării acestora
în fața publicului. Limitele publicității
profesionale sunt circumscrise astfel:
informarea publicului despre serviciile pe
care le oferă, informația să fie fidelă,
obiectivă și veridică și să respecte
principiile esențiale ale profesiei,
reglementările profesionale și regulile
unei concurențe loiale și oneste. 
În contextul dezvoltării utilizării
tehnologiilor informațiilor pentru
prestarea serviciilor avocațiale, este
important de menționat și Ghidul ccbe
privind utilizarea platformelor online de
către avocațixviii. Se subliniază că:



caP comPas

LEGAL MAGAZIN | ediția a XXXI-a  | decembrie 2020  | www.legalmagazin.ro  91

„Obiectivul adaptării avocaților la
domeniul tehnologiilor informaționale
este de a asigura același nivel de
protecție în mediul digital ca în contextul
tradițional. Nu există niciun motiv anume
pentru care să fie impuse noi
constrângeri care ar îngreuna practica
profesională juridică a avocaților în
mediul digital.” Barourile sau societățile
de avocați pot lua în considerare
stabilirea unor reguli al căror scop
esențial este de a se asigura că principiile
care protejează relația avocat-client nu
sunt compromise sau amenințate de
către furnizorul platformei. 
Utilizarea platformelor online de către
avocați poate afecta mai multe reguli
profesionale de conduită, precum:
independența, demnitatea, încrederea și
integritatea unui avocat, întrucât apare
riscul de interferență a furnizorilor de
platforme în relația cu clientulxix; secretul
profesional/privilegiul profesional legal;
fiabilitatea și siguranța datelor personale
ale clienților, care se procesează online;
verificarea identității și
intențiilor/conflictului de interese ale
clientului; principiul liberei alegeri a
avocatului; regulile de publicitate;
regulile privind publicitatea înșelătoare
și/sau comparativă.
Reluând principiile consacrate de Statutul
profesiei de avocat cu privire la relațiile
avocaților cu clienții, Codul deontologic
stabilește că acestea se bazează pe
onestitate, probitate, corectitudine,
sinceritate, loialitate și confidențialitate.
Este de subliniat însă, în acest context,
consacrarea expresă a obligației de
loialitate a avocatului în „Principiile
Națiunilor Unite privind rolul Avocaților”:
„Avocații trebuie să respecte întotdeauna
în mod loial interesele clienților lor”. „În
protecția drepturilor clienților și
promovarea cauzei justiției, avocații vor
căuta să susțină drepturile omului și
libertățile fundamentale recunoscute de
legislația națională și internațională și
vor acționa în orice moment în mod liber
și diligent în conformitate cu legea,
standardele recunoscute și etica profesiei
de avocat(…)”. 

O astfel de obligație deontologică este în
strânsă legătură cu îndatoririle avocatului
prevăzute de art. 39 alin. (1) teza I și (2)
din Legea nr. 51/1995: „(1) Avocatul este
dator să studieze temeinic cauzele care i-
au fost încredințate, angajate sau din
oficiu, să se prezinte la fiecare termen la
instanțele de judecată sau la organele de
urmărire penală ori la alte instituții,
conform mandatului încredințat, să
manifeste conștiinciozitate și probitate
profesională, să pledeze cu demnitate
față de judecători și de părțile din proces,
să depună concluzii scrise sau note de
ședință ori de câte ori natura sau
dificultatea cauzei cere aceasta ori
instanța de judecată dispune în acest
sens. (2) Avocatul este obligat să depună
toată diligența pentru apărarea
drepturilor, libertăților și intereselor
legitime ale clienților și să uzeze de
mijloacele prevăzute de lege, pe care le
consideră favorabile acestora”.
Pentru o consolidare și dezvoltare a
valorilor etice fundamentale în profesia
de avocat, nu este suficientă doar
consacrarea, prin Cod, a unor astfel de
principii generoase precum cele mai sus
expuse. Este necesar un demers mult mai
profund, pentru a sădi semințele acestor
valori încă din timpul atât al educației
academice, cât și al celei din timpul
stagiaturii, astfel încât noile generații de
avocați să se raporteze la aceste
standarde etice încă din etapa formării
inițiale. 
Necesitatea unor astfel de standarde
etice pentru avocați este confirmată și de
studii statistice privind percepția
beneficiarilor serviciilor juridice cu privire
la tipologia de avocat pe care o consideră
adecvată așteptărilor lor. Un proiect de
cercetare inițiat în SUA („Fundamentele
pentru bune practici”)xx, de către
Institutul pentru Dezvoltarea Sistemului
Juridic American, și derulat pe mai mulți
ani a avut următoarele scopuri: să
identifice fundamentele pe care trebuie
să își bazeze avocații stagiari cariere de
succes în profesia de avocat; să dezvolte
modele măsurabile de educație juridică
care să susțină aceste fundamente; să

alinieze nevoile pieței cu practicile de
angajare, pentru a stimula îmbunătățirea
educației juridice.
Concluziile studiului au subliniat că noii
avocați au nevoie, în primul rând, de
caracter. Caracteristici precum
integritatea, etica muncii, bunul simț și
reziliența au fost identificate de către
majoritatea respondenților drept
necesare încă din învățământul juridic. În
schimb, 98% dintre abilitățile juridice au
fost identificate ca fiind necesare, dar nu
neapărat la început de cariera, întrucât ar
putea fi dobândite în timp. Când vorbim
despre ceea ce face ca oamenii – nu doar
avocații – să aibă succes, se acceptă că
sunt necesari un anumit coeficient de
inteligență (IQ) și o inteligență
emoțională favorabilă (EQ). Avocații
necesită, de asemenea, conform
studiului, un anumit nivel al
coeficientului „caracter” (CQ). Același
studiu a identificat că avocații au nevoie
de trăsături precum „diligența
intelectuală, eficiența, onestitatea,
loialitatea, o atitudine de deschidere,
dorința și lipsa de preconcepții, atunci
când studiază un subiect, dorința de
dedicație pentru o îmbunătățire
sistematică și continuă, lucrul în
echipă.”xxi

Rezultatele unui astfel de sondaj – chiar
dacă vizează percepția și cerința socială
privind membrii corpului profesional al
unei alte țări – oferă un punct de plecare
pentru facultățile de drept și institutele
de pregătire a avocaților din orice stat cu
privire la direcțiile în care trebuie să
lucreze împreună, pentru a dezvolta
modele de educare și formare a
avocaților de mâine, într-o lume
globalizată. 
Responsabilitatea, în formarea unor
viitori avocați, cu un înalt nivel al
caracterului, care au acumulat deja un
set de valori si principii etice
fundamentale pentru cei care vor
exercita o profesie de interes public, cum
este avocatura, revine atât organelor
profesiei, barourilor, institutelor de
formare, cât și angajatorilor (formelor de
exercitare a profesiei). Toți joacă un rol la
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fel de important pentru educarea unor
avocați aflați la început de carieră, care
să dezvolte profesia, să răspundă, la
înalte standarde, nevoilor de apărare ale
clienților și celor ale bunului mers al
sistemului de justiție și ale societății în
ansamblul său.
Barourile, U.N.B.R., Institutul Național
pentru Pregătirea și Perfecționarea
Avocaților ar trebui să acţioneze ca
forumuri pentru discutarea
responsabilităţilor şi deontologiei
avocaților în mod similar standardelor
enunțate în privința magistraților, prin
Avizul 3 (2002) al Consiliului Consultativ
al Judecătorilor Europenixxii.
Ca preocupare constantă pentru viitorul
profesiei de avocat rămân pe deplin
valabile dezideratele stabilite de către
Congresul Avocaților, prin Rezoluția
privind principiile de integritate în
activităţile desfăşurate de avocaţi în
profesii compatibile cu profesia de avocat
şi în conlucrările interprofesionale pentru
furnizarea de servicii profesionale
integratexxiii: „să participe la elaborarea,
implementarea și actualizarea strategiei
de promovare a integrității și
responsabilității în mediile în care
avocații își desfășoară activitatea fie ca
avocați, fie ca membri ai altor profesii

compatibile cu profesia de avocat, fie în
conlucrări profesionale sau în conlucrări
instituționale; să participe la procesul de
revizuire și îmbunătățire a standardelor
de integritate consacrate de Statutul
profesiei de avocat și de Codul
Deontologic al Avocaților, prin
promovarea normativă a regulilor bazate
pe bunele practici profesionale”.
Numai prin respectarea principiilor de
deontologie profesională în activităţile
profesionale ale fiecărui avocat se vor
consolida credibilitatea publică și
respectul pentru rolul său în sistemul
juridic.
Astfel, fiecare avocat se va regăsi în
descrierea din anul 1923 a rolului
avocatului în societate, făcută în
expunerea de motive a proiectului „Legii
pentru organizarea și unificarea corpului
de avocați”, prezentată în Parlamentul
Romaniei de către ministrul Justiției:
„corp de elită auxiliar prețios al justiției,
(…) luptatori ai dreptului și apărători ai
obijduiților (…). Advocații, prin rolul
social și juridic ce îndeplinesc, prin
autoritatea morală ce le dă puterea
verbului pusă în slujba dreptății
imanente și a legilor pozitive, sunt
chemați – dacă au o bună selecționare, o
situație morală și materială

mulțumitoare și organizație serioasă – să
fie, pe lângă factori sociali și de progres
de primă importanță, adevărate trupe de
acoperire ale consolidării noastre
naționale și juridice. Soli ai împăciuirii și
biruitori ai antagonismului fără temei, ei
au chemarea de a liniști spiritele
îngrijorate și agitate, netezind calea
dreptății și mărind prestigiul
judecăților. (…) viața, onoarea și averea
cetățenilor nu pot fi încredințate oricui
fără o pregatire serioasă culturală, fără o
practică bine dovedită și fără o
moralitate indiscutabilă, căci nu numai
împricinatul trebuie ocrotit, când își
încredințează soarta lui și a familiei în
mâinile unui advocat, dar însăși
societatea trebuie apărată, căci ea are
un interes suprem ca justiția să se facă,
ca progresul să nu fie stânjenit și ordinea
să nu fie turburată”.
Istoria profesiei și realitatea în continuă
schimbare obligă avocații nu numai la o
inspirație permanentă, fundamentată pe
o cultură juridică solidă, ci și la
respectarea dimensiunii etice a profesiei,
fiindcă numai astfel profesia de avocat
va dăinui: prin avocaţi autentici și bine
pregătiți, care își respectă misiunea și
valorile corpului profesional din care fac
parte.

i B.W. Heineman Jr., W.F. Lee, D.B. Wilkins, Avocaţii ca profesionişti şi cetăţeni: Roluri şi responsabilităţi esenţiale în secolul al XXI-lea, Facultatea de
Drept, Universitatea Harvard, Centrul de Cercetare privind profesia de avocat, https://unbr.ro/wp-content/uploads/2016/02/harvard_ro.pdf, disponibil
la data de 24.11.2020. 

ii T. Calvert, Ethics in Law Firms: A Practical Guide, Managing Partner, Young Lawyer and Solicitors Journal, 2010; T. Calvert, Compliance and Ethics in Law
Firms: A Guide for Legal Support Staff, Law Society Publishing, UK, 2015.

iii Gh. Florea, CODUL DE CONDUITĂ, ETICĂ ȘI DEONTOLOGIE AL AVOCATULUI ROMÂN, http://uniuneabarourilor.ro/codul-de-conduita-etica-si-
deontologie-al-avocatului-roman-necesitatea-elaborarii-tezelor-prealabile-av-dr-gheorghe-florea-presedintele-u-n-b-r/, disponbil la data de
24.11.2020.

iv http://www.wango.org/about.aspx.
v Codul Deontologic al Avocaţilor din Uniunea Europeană, adoptat în Sesiunea Plenară din data de 28 octombrie 1998, şi, ulterior, modificat în Sesiunile

Plenare ale CCBE din 28 noiembrie 1998, 6 decembrie 2002 şi 19 mai 2006; Anexa la Decizia Comisiei Permanente nr. 1486/27.10.2007.
vi Cererea nr. 8932/05, paragrafele 111 și 112. 
vii CEDO, hotărârea din 26 ianuarie 1994, cauza Casado Coca c. Spaniei, seria A nr. 285-A par. 89 (sancţiune disciplinară aplicată avocatului pentru

violarea interdicţiei de publicitate comercială prin cabinetul său).
viii CEDO, hotărârea din 20 mai 1998, cauza Schopfer c. Elveţiei: „Situația din speță viza cazul unui avocat, fost parlamentar, sancţionat disciplinar pentru

că, înainte de a se judeca plângerea contra arestării clientului său, a organizat o conferinţă de presă în care a adus critici şi insulte magistraţilor, în
special procurorului de caz.”

ix CEDO, hotărârea din 24 februarie 1997, cauza De Haes c. Belgiei, Recueil 1997-1, p. 234. 
x http://www.ccbe.eu/fileadmin/speciality_distribution/public/documents/CSR/CSR_Guides___recommendations/EN_CSR_20170519_Guidance-III.pdf,

disponibil la data de 24.11.2020.
xi „2.3. Obligaţia avocatului de a respecta confidenţialitatea serveşte atât intereselor administrării justiţiei, cât şi intereselor clientului. În consecinţă,

aceasta trebuie să beneficieze de o protecţie specială din partea statului.”
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xii „Statele membre respectă confidențialitatea comunicării dintre persoanele suspectate sau acuzate și avocatul lor în exercitarea dreptului de a avea
acces la un avocat prevăzut în prezenta directivă. O astfel de comunicare include întrevederi, corespondență, conversații telefonice și alte forme de
comunicare permise în temeiul dreptului intern”. 

xiii În hotărârea din 2 aprilie 2015, pronunțată în cauza Vinci c. Franței, Curtea Europeană a Drepturilor Omului a constatat, în unanimitate, că, în speță,
confiscările de documente de la o societate de avocatură au fost disproporționate în raport cu scopul urmărit și a existat o încălcare de către Franța a
articolului 6 § 1 (dreptul la un process echitabil) din Convenție, precum și o încălcare a articolului 8 (dreptul la respectarea vieții private și de familie, a
domiciliului și a corespondenței). Hotărârea s-a axat pe punerea în balanță a intereselor legate, pe de o parte, de interesului legitim al statului de a
căuta dovezi privind infracțiuni și, pe de altă parte, de respectarea dreptului la viață privată și la corespondență, inclusiv confidențialitatea între
avocat și client.
Hotărârea din cauza Yuditskaya c. Rusiei, din 12 februarie 2015, în care CEDO a criticat faptul că instanța națională nu a explicat de ce nu ar fi
suficientă o percheziție doar la calculatorul utilizat de avocatul implicat. Mai mult decât atât, în mandatul emis de către judecător, nu a fost atinsă
problema ca datele care sunt acoperite de secretul profesional trebuie să fie protejate, deși era conștient de faptul că reclamanții sunt membrii unui
barou și că dețin documente confidențiale. Curtea a apreciat că cercetarea efectuată în absența unei suspiciuni rezonabile sau a oricăror măsuri de
protecție împotriva „interferențelor” cu secretul profesional, la birourile de avocatură ale reclamanților, și confiscarea computerelor lor a mers
dincolo de ceea ce a fost „necesar într-o societate democratică”, pentru a atinge scopul legitim urmărit. Prin urmare, a existat o încălcare a articolului
8 din Convenție.
Hotărârea pronunțată în cauza Brito Ferrinho Bexiga Villa-Nova c. Portugaliei, din 1 decembrie 2015, în care s-a subliniat necesitatea unei protecții
consolidate a secretului profesional al avocatului față de imixtiunile autorităților publice și a normei europene, potrivit căreia acest secret nu poate
contribui la propria incriminare, este semnificativă.
În hotărârea CEDO din 6 decembrie 2012, în cauza Michaud c. Franței (cererea nr. 12323/11), instanța europeană argumentează necesitatea unei
protecții sporite a confidențialității comunicărilor avocat-client: „118. Rezultă că, dacă articolul 8 protejează confidențialitatea oricărei
«corespondențe» între indivizi, acesta acordă o protecție întărită schimburilor între avocați și clienții lor. Acest lucru se justifică prin faptul că avocații
au o misiune fundamentală într-o societate democratică: apărarea justițiabililor. Or, un avocat nu poate îndeplini această misiune fundamentală dacă
nu este în măsură să garanteze celor cărora le asigură apărarea că schimburile lor rămân confidențiale. Relația de încredere între ei, indispensabilă
îndeplinirii acestei misiuni, intră astfel în joc. De aceasta depinde, de asemenea, în mod indirect, dar necesar, şi respectarea dreptului justițiabilului la
un proces echitabil, mai ales în ceea ce priveşte dreptul oricărui «acuzat» de a nu contribui la propria incriminare.
119. Această protecție sporită, pe care articolul 8 o conferă confidențialității comunicărilor între avocați și clienții lor și motivele pe care se bazează,
determină Curtea să constate că, astfel considerat, secretul profesional al avocaților – care presupune înainte de toate o serie de obligații în sarcina lor
– este în mod special protejat de această prevedere”.
În hotărârea din cauza Kopp c. Elveției, CEDO a evidențiat că subminarea secretului profesional poate reprezenta o încălcare a articolului 8 care
protejează dreptul la respectarea vieții private și de familie și că, într-adevăr, articolul „permite o protecție mai puternică a schimburilor de informații
între avocați și clienții săi”.

xiv Punctul 11 din Rezoluția Parlamentului European din 12 martie 2014 referitoare la programul de supraveghere al Agenției Naționale de Securitate
(N.S.A.) a SUA, la organismele de supraveghere din diferite state membre și la impactul acestora asupra drepturilor fundamentale ale cetățenilor UE și
asupra cooperării transatlantice în materie de justiție și de afaceri interne (2013/2188(INI)). http://www.unbr.ro/rezolutia-parlamentului-european-
referitoare-la-supravegherea-electronica-in-masa-protectia-confidentialitatii-comunicarilor-avocat-client/, disponibil la data de 24.11.2020.

xv Recomandările CCBE privind protejarea confidențialității clienților în contextul activităților de supraveghere, 2016,
http://uniuneabarourilor.ro/recomandarile-ccbe-privind-protejarea-confidentialitatii-clientilor-in-contextul-activitatilor-de-supraveghere/.

xvi În Franţa, de exemplu, legea privind informaţiile (loi sur le renseignement) permite agenţiilor de informaţii să folosească tehnici de spionaj mai ample
ca niciodată şi să aibă acces la metadatele privind toate comunicările (inclusiv cele între avocaţi şi clienţii acestora). În Olanda – în urma unei plângeri
împotriva statului olandez, depuse în iunie 2015, de către firmăde avocatură, cu sprijinul CCBE – instanţa a solicitat guvernului să stopeze orice
supraveghere a comunicărilor avocaţilor până în momentul în care poate să pună la dispoziţie garanţii suficiente, inclusiv supraveghere independentă,
ambele măsuri fiind considerate insuficiente. În Polonia, modificările aduse Legii privind instituţia poliţiei şi ale altor legi privind serviciile secrete de
stat, în special în legătură cu reglementarea supravegherii datelor şi păstrării datelor, intrate în vigoare la data de 7 februarie 2016, cuprind dispoziţii
ce prevăd accesul fără rezerve la informaţiile protejate prin secret profesional. Proiectul de lege privind competenţele de investigare din Marea
Britanie a fost denunţat ca reprezentând o ameninţare la adresa secretului profesional de către barourile şi societăţile de avocatură din Marea
Britanie, deoarece ar acorda acces larg la informaţiile confidenţiale privind clientul, fără a oferi o protecţie legală privilegiului profesiei juridice,
limitându-se la un „cod de practică” fără valoare de lege. Versiunile ulterioare, care includ măsuri de protecţie în textul legii, au fost criticate pentru că
nu oferă un nivel adecvat de protecţie. 

xvii Consiliul Superior al Magistraturii, în cadrul proiectului TAEJ – Transparență, Accesibilitate și Educație Juridică, prin îmbunătățirea comunicării publice
la nivelul sistemului judiciar, cod SIPOCA 454/cod MySMIS 118765, finanțat în cadrul Programului Operațional Capacitate Administrativă 2014-2020.

xviii http://www.unbr.ro/ghidul-ccbe-privind-utilizarea-platformelor-online-de-catre-avocati/, disponibil la data de 24.11.2020.
xix „De exemplu, când furnizorul platformei își propune să monitorizeze calitatea serviciului furnizat sau să intervină în soluționarea oricăror dispute între

clienți și avocați, platforma/furnizorul poate solicita clientului, de exemplu, să specifice informații detaliate despre natura, disputa sau valoarea
onorariilor plătite avocatului”.

xx Sondajul a fost conceput, în anul 2016, de către „Institut for the Advancement of the American Legal System”, pentru a clarifica competențele juridice,
competențele profesionale și caracteristicile care fac avocații de succes. Răspunsurile celor peste 24.000 de avocați din toate cele 50 de state
americane care au participat reprezintă oportunități și provocări pentru școlile care educă avocații și societățile de avocați.
http://iaals.du.edu/foundations/reports/whole-lawyer-and-character-quotient/why-foundations-practice-matter, disponibil la data de 24.11.2020. 

xxi K.R. Lee, The Marble and the Sculptor: From Law School to Law Practice, American Bar Association, 2013; W.D. Henderson, Successful Lawyer Skills
and Behaviors, în P.A. Haskins, Essential Qualities of the Professional Lawyer, ed. 2013, American Bar Association. 
xxii „47. – grupuri la nivel înalt, constând în reprezentanţi ai diverselor părţi interesate, implicate în administrarea justiţiei, ar putea fi înfiinţate pentru a
discuta probleme etice, iar concluziile ar fi răspândite; – asociaţiile profesionale ar trebui să acţioneze ca forumuri pentru discutarea responsabilităţilor
şi deontologiei judecătorilor, ar trebui să ofere o largă răspândire regulilor de conduită în cercurile juridice.”; 
xxiii https://unbr.ro/wp-content/uploads/2015/06/REZOLUTIE-INTEGRITATE-OK-PFG-080715.pdf, disponibil la data de 24.11.2020.
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Pe scurt, CtEDO a fost chemată să se
pronunțe după ce Olivier Morice, unul
dintre avocații văduvei judecătorului
Borrel, a fost găsit vinovat de justiția
franceză pentru afirmațiile făcute în presă
cu privire la doi magistrați. Morice a fost
condamnat în recurs, în iulie 2008, la 4000
de euro amendă. Motivul este acela că
într-un articol publicat în Le Monde la 8
septembrie 2000 (Affaire Borrel : remise en
cause de l’impartialité de la juge
Moracchini) a pus la îndoială
imparțialitatea a doi judecători. I-a acuzat
pe aceștia de complicitate cu justiția
djiboutiană pentru a favoriza teoria
sinuciderii judecătorului Borrel, care, în
opinia avocatului, fusese asasinat.  În iunie
2007, procurorul francez  a fost de acord,
în cele din urmă, cu teza asasinării
judecătorului.
CtEDO a concluzionat că deși „un avocat nu
poate fi asimilat unui ziarist” și din acest
motiv nu poate beneficia de aceeași
libertate de exprimare, în acest caz
avocatul Olivier Morice a  exprimat
judecăți de valoare bazate pe fapte („bază
factuală suficientă”) și a pus în dezbatere
chestiuni de interes public privind
disfuncționalitățile din sistemul de justiție.
În acest context, remarcile sale nu au
depășit limitele dreptului garantat de
articolul 10 privind libertatea de exprimare.
Curtea a mai precizat că avocatul „nu este
martor exterior responsabil de informarea

publicului”, dar în aceeași măsură este
„direct implicat în funcționarea justiției și
apărarea clientului”. De asemenea, a
subliniat că „este necesar să se păstreze
autoritatea puterii judecătorești și să se
asigure respectul reciproc între judecători
și avocați”.

istoricul cazului
Reclamantul,  avocatul francez Olivier
Morice, a reprezentat-o pe dna Borrel,
văduva judecătorului francez Bernard
Borrel, al cărui cadavru a fost găsit, la 19
octombrie 1995, la 80 de kilometri de
orașul Djibouti.  În 1997,  ancheta judiciară
privind moartea judecătorului Borell a fost
atribuită judecătorilor de instrucție M. și LL.
La 21 iunie 2000 într-un un recurs formulat
de dl. avocat Morice și colegul său, Curtea
de Apel din Paris a anulat o decizie a
judecătorilor M. și LL.,  prin care a refuzat
să organizeze o reconstituire la fața locului
în prezența părților civile. De asemenea,
Curtea le-a luat cazul celor doi judecători și
l-a însărcinat pe judecătorul P. să se ocupe
de cazul Borell.
Noul judecător a întocmit la 1 august 2000
un raport cu următoarele observații: o
înregistrare video făcută în Djibouti, în
martie 2000, în timpul unei vizite la fața
locului de către cei doi judecători împreună
cu niște experți nu se afla în dosarul de
examinare judiciară care i-a fost transmis

și nu a fost înregistrată ca probă pentru a fi
prezentată Curții. Caseta cu înregistrarea  a
fost înmânată ulterior, la cererea sa, de
către judecătorul M., într-un plic purtând
numele judecătorului ca destinatar,
împreună cu o notă scrisă de mână de la
procurorul general din Djibouti.  Nota era
redactată într-un limbaj informal (folosind
exprimarea la persoana a doua), acuzator
la adresa dnei. Borell și a avocaților săi,
considerați responsabili de „orchestrarea
manipulării lor”. Nota se încheia cu „Cele
mai bune urări, Djama”.
La 6 septembrie 2000, dl. avocat Morice și
colegul său au scris ministrului francez de
Justiție pentru a se plânge de deficiențele
constatate de către judecătorul P. în
raportul său, acuzând comportamentul
judecătorilor  M. și LL. ca fiind „complet în
contradicție cu principiile de imparțialitate
și corectitudine”. Avocații au cerut
efectuarea unei  investigații de către
Inspectoratul General al Serviciilor
Judiciare, date fiind „numeroasele
deficiențe … aduse la lumină în cursul
anchetei judiciare”.
În ziua următoare, într-un articol din Le
Monde au fost publicate extrase din
această scrisoare, în articol fiind incluse și
declarațiile avocatului Morice, care îi critica
aspru pe judecătorii M. și LL.. Îi acuza în
special de o conduită „în contradicție totală
cu principiile de imparțialitate și
corectitudine”.

hotărârea istorică a marii camere a ctedo
referitoare la libertatea de exprimare în presă 
a avocatului pentru apărarea clientului său
la 23 aprilie 2015, marea cameră a curții europene a drepturilor omului (ctedo), formată din 17 judecători,  
a pronunțat o hotărâre istorică pentru profesia de avocat referitoare la libertatea de exprimare în presă a avocatului
pentru apărarea clientului său. decizia luată în cauza morice c. Franței a avut impact și prin prisma faptului că supunea
dezbaterii publice disfuncționalități din sistemul de justiție. în cele din urmă, ctedo a condamnat Franța pentru
încălcarea art. 6 din convenția europeană a drepturilor omului cu privire la dreptul la un proces echitabil 
și a art. 10 cu privire la libertatea de exprimare.



caP comPas

LEGAL MAGAZIN | ediția a XXXI-a  | decembrie 2020  | www.legalmagazin.ro  95

Articolul cita în întregime „nota scrisă de
mână și pe un ton destul de prietenos” a
procurorului general din Djibouti către
judecătorul M., care le-a arătat avocaților
„gradul de complicitate între procuror și
judecătorii francezi”.  În articol se mai
menționa și faptul că era în curs o
procedură disciplinară împotriva
judecătorului M. în fața Comisiei Naționale
a Serviciului Juridic, în special pentru
dispariția unor documente dintr-un alt
dosar, denumit „Scientologia”.
Avocatul Morice, care a reprezentat părțile
civile și în dosarul „Scientologia”, a
obținut, de asemenea,  îndepărtarea
judecătorului M. de la investigarea cazului.
Mai mult, în 2000 a obținut o hotărâre
împotriva statului pentru neglijență gravă
din partea instanțelor în cazul dispariției
dosarului „Scientologia” de la biroul
judecătorului M.
În octombrie 2000, Judecătorii M. și LL. au
depus o plângere penală împotriva
directorului publicației Le Monde, a
jurnalistului care a scris articolul și a
avocatului Morice, acuzându-i de

infracțiunea de defăimare publică a
funcționarilor statului. În 2008, dl. Morice
fost găsit vinovat de complicitate la
această infracțiune de către Curtea de
Apel din Rouen. El și ceilalți doi inculpați
au fost obligați să plătească o amendă de
4.000 de euro și 1.000 de euro cheltuieli de
judecată, precum și 7.500 de euro cu titlu
de daune către fiecare dintre doi
judecători. Prin aceeași hotărâre au fost
obligați să publice un anunț în Le Monde.
Printr-o hotărâre din 10 noiembrie 2009,
Curtea de Casație a respins recursul dlui
Morice, concluzionând că limitele
admisibile libertății de exprimare în criticile
aduse judecătorilor au fost depășite.
Compunerea completului de judecată era
diferită de cea anunțată anterior părților,
fiind prezent judecătorul J.M.  
Morice a acuzat public participarea acestui
judecător deoarece la Adunarea Generală
a judecătorilor de la Tribunalul de Mare
Instanță din Paris, din 4 iulie 2000, acesta
și-a exprimat sprijinul pentru judecătorul
M. în contextul  procedurilor disciplinare
privind cazul  „Scientologia”.

Plângerea depusă la cedo 
de către avocatul morice 
și procedurile urmate
Invocând  articolul 6 § 1 (dreptul la un
proces echitabil) din Convenția Europeană
a Drepturilor Omului, dl. Morice a afirmat
că procesul său nu a decurs  în mod corect
și imparțial la Curtea de Casație din cauza
prezenței judecătorului J.M. în completul
de judecată. De asemenea, el a susținut că
prin condamnarea sa pentru complicitate
la defăimarea funcționarilor statului a fost
încălcat art. 10 din Convenție privind
libertatea de exprimare. 
Cererea a fost depusă la Curtea Europeană
a Drepturilor Omului la data de 7 mai 2010. 
Prin Hotărârea din 11 iulie 2013, Curtea a
constatat, în unanimitate, că a existat o
încălcare a articolul 6 § 1, însă nu a existat
o încălcare a articolului 10, privind
libertatea de exprimare.
La 3 octombrie 2013, dl. Morice a solicitat
trimiterea cauzei în fața Marii Camere în
baza art. 43 din Convenție (trimitere la
Marea Cameră). La 9 decembrie 2013,
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Marea Cameră a acceptat această cerere.
O audiere a avut loc la Strasbourg la 21 mai
2014. Consiliul Barourilor Europene (CCBE),
Consiliul Național al Barourilor din Franța,
Baroul din Paris  și Conferința Președinților
Barourilor din Franța au obținut aprobarea
să intervină ca terți  în procedurile scrise
(articolul 36 § 2 din Convenție).
Hotărârea a fost pronunțată de Marea
Cameră cu un complet de 17 judecători.

considerentele marii camere 
în privința încălcării articolului 
6 § 1 privind dreptul la un 
proces echitabil

testul imparțialității obiective

După ce a constatat că reclamantul nu a
fost în măsură să facă o cerere de recuzare
deoarece nu a fost informat înainte de
audiere de schimbarea componenței
completului de judecată, iar procedura a
fost esențialmente scrisă, Marea Cameră a
examinat plângerea din perspectiva
noțiunii de imparțialitate obiectivă, făcând
diferența față de imparțialitatea subiectivă. 
Curtea a constatat că dl. Morice a
recunoscut că nu a fost dovedit faptul că
judecătorul JM. a afișat vreo prejudecată
personală  împotriva sa. El a susținut totuși
că prezența acestuia în completul de
judecată a creat o situație care justifică
temerile sale privind lipsa de imparțialitate.
Curtea a examinat astfel cazul din
perspectiva testului imparțialității
obiective, adresând dlui Morice întrebări
dacă îndoielile sale ar putea fi considerate
ca fiind justificate în mod obiectiv în
circumstanțele cauzei.
În primul rând, afirmațiile făcute în 2000 de
către judecătorul JM. în favoarea unui
coleg judecător, judecătorul M., a cărui
plângere a dus la procedura penală
împotriva lui Morice – au fost susceptibile
de a ridica îndoieli cu privire la
imparțialitatea „instanței”  în cazul său.
Curtea a subliniat contextul foarte special
al cazului,  privind un avocat și un
judecător, ambii fiind implicați  în etapa de
investigare judiciară a doua cazuri de profil

înalt: cazul Borrel, în cadrul căruia au fost
contestate observațiile domnului Morice și
cazul „Scientologia”, care a dat naștere la
remarcile publice ale judecătorului  JM. în
sprijinul judecătorului M.
După ce a constatat că domnul Morice a
fost condamnat în baza unei plângeri
făcute de către judecătorul M., Curtea  a
observat că și în hotărârea Curții de Apel a
fost reținută  în mod expres o legătură
între remarcile dlui. Morice în cazul Borrel
și evoluția Cazului Scientologia,
concluzionând că aceasta sugerează
existența unei animozități personale între
dl. Morice și judecătorul M.
Un alt aspect reținut de Curte a fost acela
că judecarea recursului declarat de Morice
împotriva acestei hotărâri a fost judecat
de un complet al Curții de Casație în care
era și judecătorul JM. În plus, dl. Morice nu
a fost informat că judecătorul  JM. va face
parte din complet  și, prin urmare, nu a
avut nici o posibilitate să conteste prezența
lui JM. în completul de judecată și să facă
observații cu privire la problema
imparțialității.
Curtea a considerat că temerile dlui.
Morice ar fi putut fi considerate justificate
în mod obiectiv și că a existat o încălcare a
articolului 6 § 1.

După ce a constatat că reclamantul nu a
fost în măsură să facă o cerere de recuzare,
deoarece nu a fost informat înainte de
audiere de schimbarea componenței
completului de judecată, iar procedura a
fost esențialmente scrisă, Marea Cameră a
examinat plângerea din perspectiva
noțiunii de imparțialitate obiectivă, făcând
diferența față de imparțialitatea subiectivă.
Curtea a constatat că judecătorul JM., unul
dintre judecătorii din completul Curții de
Casație care a decis asupra recursului, își
exprimase public, în urmă cu nouă ani,
sprijinul său și încrederea în judecătorul
M.. Era vorba de un alt caz investigat de
acest judecător și la participase și dl.
Morice în calitate de avocat.

considerentele marii camere 
în privința încălcării articolului
10 cu privire la libertatea 
exprimare

Încă de la început, Curtea a constatat că
litigiul nu privește faptul că hotărârea de
condamnare a  domnului Morice a
constituit o ingerință în exercitarea
dreptului său la libertatea de exprimare,
așa cum prevede Legea privind libertatea
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presei din 29 iulie 1881.
Având în vedere statutul său de avocat și
chestiunile de interes public care au fost
dezbătute, dl. Morice s-a bazat pe dreptul
avocaților de a-și apăra clienții prin
intermediul presei. Curtea a reiterat
jurisprudența sa în sensul că trebuie făcută
o distincție dacă avocatul a vorbit în
interiorul sau în afara sălii de judecată.
Observațiile făcute în sala de judecată
rămân în sala de judecată și astfel se
justifică un grad ridicat de toleranță la
critică. În alte contexte, avocații trebuie să
evite comentariile care reprezintă un atac
personal gratuit, fără o legătură directă cu
realitatea cazului. Prin urmare, Curtea nu
vede cum declarațiile dlui Morice ar fi
putut contribui în mod direct la apărarea
clientului său, dna. Borrel, deoarece la
vremea publicării articolului, ancheta
judiciară fusese deja încredințată altui
judecător, care nu a fost criticat.
Însă dl. Morice a invocat, de asemenea,
dreptul său de a contribui la o dezbatere
privind un subiect de interes public. Curtea
a considerat că remarcile sale, care privesc
funcționarea sistemului judiciar și
manipularea cazului Borrel, reprezintă

dezbateri de interes public și că publicul a
avut un interes legitim de a fi informat cu
privire la procedurile penale.
Cu toate acestea, Curtea a subliniat că
avocații nu pot fi echivalați cu jurnaliștii. În
timp ce avocații au o poziție specială în
administrarea justiției, care îi face martori
de prima mână la orice deficiențe, ei nu
sunt martori externi cu sarcina de a
informa a publicul, dar sunt direct implicați
în apărarea clientului.
Curtea a considerat că remarcile dlui.
Morice au fost judecăți de valoare și ca
atare nu sunt susceptibile de probă. Cu
toate acestea era necesar să aibă o
suficientă „bază factuală”. Curtea a
constatat că în cauză a existat o asemenea
bază.  Baza a constat în faptul că un
element important al probei, anume
înregistrarea video făcută în Djibouti, nu a
transmisă împreună cu dosarul către noul
judecător de instrucție care a produs un
raport pentru a înregistra acest fapt.
În plus, după ce caseta a fost dată de
judecătorul  M., la cererea sa, judecătorului
P., acesta din urmă a făcut un anumit
număr de observații în fapt, privind în
special absența acesteia de sub sigiliu și

prezența notei de mână, care arată o
anumită prietenie a  procurorului din
Djibouti cu judecătorul M., care  acuza
avocații părții civile de „orchestrarea
manipulării lor”.
Curtea a subliniat că  în acest context, nu
numai că autoritățile din Djibouti au
susținut teoria sinuciderii de la început,
dar, de asemenea, o serie de reprezentanți
ai statului au fost personal implicați  în
ancheta ulterioară. În cele din urmă, dl.
Morice a acționat în calitate de avocat în
două cazuri de profil înalt, în care
judecătorul M. a fost un judecător de
instrucție și în ambele cazuri au fost
identificate deficiențe de către instanțele
de apel, ceea ce a dus la retragerea
cazurilor  judecătorului  M., la solicitarea
dlui Morice. Acesta din urmă a invocat și o
hotărâre potrivit căreia statul francez a fost
răspunzător pentru disfuncționalitatea
sistemului de justiție în cazul Scientologia.
Curtea a constatat că declarațiile dlui
Morice au avut o legătură strânsă cu
faptele cazului și nu au fost nici înșelătoare,
nici gratuite.
În ceea ce privește istoricul cauzei, care
întotdeauna trebuie să fie luat  în
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considerare când este vorba de cazuri
întemeiate pe art. 10 din Convenție, acesta
ar putea fi relatat și argumentat  nu numai
prin comportamentul judecătorilor de
instrucție și declarațiile dlui Morice în
legătură cu unul dintre ei, ci și de
dimensiunea inter-statală a cazului și
acoperirea media substanțială. Curtea a
considerat că declarațiile dlui Morice nu
pot  fi reduse la simpla exprimare a
animozității personale a în privința
judecătorului M. sau la o relație
antagonistă între cele două persoane
întrucât cazul a implicat și un alt avocat și
judecător. În plus, chiar dacă declarațiile
dlui Morice reflecta o anumită ostilitate,
acestea privesc deficiențe în cadrul unei
anchete judiciare, o chestiune cu privire la
care un avocat ar trebui să poată să atragă
atenția publicului.

menținerea autorității
judecătorești și utilizarea 
căilor de atac disponibile

Guvernul francez a pledat pe faptul că
judecătorii nu au putut replica, fiind ținuți
de obligația de discreție. Curtea a
considerat însă că, dacă exprimarea în
public s-ar putea dovedi necesară pentru a
proteja o persoană de atacuri grave și
nefondate, acest lucru nu ar putea avea ca
efect interzicerea exprimării opiniilor, prin
judecăți de valoare cu o bază faptică
suficientă și pe chestiuni de interes public cu
privire la funcționarea sistemului judiciar. În
cazul de față, limitele criticii admisibile vis-a-
vis de membri ai sistemului judiciar, parte
dintr-o instituție fundamentală a statului,
sunt mai largi decât în   cazul cetățenilor
obișnuiți și comentariile ar putea, prin
urmare, să fie îndreptate împotriva
judecătorilor. Curtea a subliniat totuși
necesitatea de a menține autoritatea
sistemului judiciar și de a asigura relații
bazate pe respectul reciproc între diferiții
protagoniști ai sistemului de justiție.
Guvernul  francez a folosit și argumentul că
dl. Morice ar fi trebuit să apeleze la
remediile legale disponibile, nu la presă,
pentru rezolvare problemelor întâmpinate.

Curtea a observat însă că hotărârea Curții
de Apel din Paris dovedește faptul că
intenția inițială a dlui. Morice a fost de  a
rezolva problema utilizând căile de atac
disponibile. În această etapă însă, Curtea
de apel nu mai era în măsură să examineze
astfel de plângeri, pentru că retrăsese deja
cazul judecătorilor M. și LL.  Mai mult,
cererea de anchetă adresată Ministrului
Justiției nu a fost o cale de atac, ci o simplă
cerere de a se realiza o anchetă, ceea ce
era la decizia ministrului.

sancțiunile impuse ar putea avea
ca efect împiedicarea exercițiului
libertății de exprimare

Curtea a luat în considerare natura și
gravitatea sancțiunilor impuse și a reiterat
faptul că și o amendă relativ mică ar avea
în continuare un efect de temere care ar
putea  împiedica exercitarea libertății de
exprimare.

Impunerea unei sancțiuni împotriva unui
avocat ar putea avea, de asemenea,
anumite repercusiuni, directe (proceduri
disciplinare) sau indirecte (legate, de
exemplu,  de imaginea lor sau încrederea
publicului și a clienților lor). Curtea a notat
că pedeapsa dui Morice nu a fost limitată
la o condamnare penală: sancțiunea care i-
a fost impusă a avut o semnificație, iar
statutul său de avocat a fost invocat pentru
a justifica o mai mare severitate.
Analizând toate aceste aspecte, Curtea a
constatat că hotărârea împotriva dlui.
Morice ar putea fi considerată o intervenție
disproporționată cu dreptul său la
libertatea de exprimare. Prin urmare, a
considerat că există o încălcare a 
articolului 10 Convenție privind libertatea
de exprimare. Drept urmare, Curtea a
obligat Franța să plătească dlui Morice
4.270 euro cu titlu de prejudiciu material,
15.000 de euro cu titlu de prejudiciu moral
și 14.400 de euro cu titlu de costuri și
cheltuieli.
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Nu există o statistică acurată și
actualizată, la nivel global sau
european, care să prezinte
situația numărului de avocați
calificați într-un același tablou
lămuritor. Există rapoarte și
situații naționale periodice,
mai mult sau mai puțin
complete, elaborate de către
organizațiile profesionale de
profil ori de către cele
europene sau mondiale, care
indică o evoluție a corpului
profesioniștilor, ba chiar o
structură pe sexe și referiri la
felul în care se poate dobândi
statutul de avocat
definitiv/practicant. 

A fost mai simplu să cercetăm
datele existente la nivelul
Europei, încercând să reunim,
în cadrul aceluiași tabel,
câteva informații generale, de
interes. Am adunat statisticile
finale, validate de către CCBE,
pentru anii 2017 și 2018, dar
am găsit și cifre mai proaspete,
din anul 2019, făcute publice
recent de către „The 2020
Global 200: Ranked by
Revenue”, în septembrie 2020,
atunci când am vrut să vedem
care sunt cele mai mari firme
de avocatură din lume, în
raport cu veniturile generate.  
Potrivit MarketLine, piața

europeană a serviciilor juridice
a avut venituri totale de
aproape 170 miliarde USD
(cca. 144 miliarde de euro) în
anul 2018, reprezentând o rată
de creștere anuală de 2,6%
între anii 2014 și 2018.
Serviciile au fost oferite, la
nivel continental, de către un
corp de 1,2 milioane de
profesioniști în drept, cifră ce
rezultă și din estimările
sumarizate în tabel, incluzând
și cele câteva state europene
necuprinse (Serbia,
Muntenegru, Macedonia,
Bosnia și Herțegovina și
Albania). 

Deși cei mai mulți avocați din
Europa sunt înregistrați în
Italia, care, în regiunea
Calabria, înregistrează cel mai
mare număr de avocați la mia
de locuitori, piața europeană
este, în mare parte, condusă
de către Marea Britanie,
Germania și Franța, toate fiind
dominate de mari firme
(societăți) de avocatură
internaționale.
De altfel, firmele americane
sunt principalele firme de
avocatură din lume în ceea ce
privește veniturile: Kirkland &
Ellis LLP, cu sediul în Chicago,
Illinois, SUA, a fost cea mai

Piața europeană a avocaturii, deservită 
de cca. 1,2 milioane de profesioniști, 
a ajuns la 144 miliarde de euro, în anul 2018
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profesia de avocat în statele europei
țara denumirea profesiei durata de pregătire număr de practicanți avocați de sex feminin

Austria Rechtsanwalt 4-5 ani de studiu + 
5 ani de practică + examen 6.325 1.406

Belgia

Avocat

5 ani de studiu 18.174 (date 2015) 4.487 (date 2015)Advocaat

Rechtsanwalt

Bulgaria Advokat 13.499 7.047

Cipru Dikegόros 3.741 1.974

Croația Odvjetnik 5 ani de studiu + examen 4.765 2.062

Cehia Advokát 5 ani de studiu + 3 ani de practică 
+ examen 12.300 4.303

Danemarca Advokat 5 ani de studiu 6.456 2.271

Estonia Vandeadvokaat 1.028 481

Finlanda
Asianajaja

5-6 ani de studiu 2.124 663
Advokat

Franța Avocat 4 ani de studiu + examen + 18 luni de
specializare + examen 65.480 36.303

Germania Rechtsanwalt 5-6 ani de studiu + examen 
+ 2 ani de practică + examen 164.406 56.502

Grecia Dikegόros 4 ani de studiu + 18 luni de specializare
+ examen 21.196 13.200

Ungaria ügyvéd 5 ani de studii + 3 ani de specializare 
+ examen 12.715 5.680

Islanda lögmaður 1.070 333

Irlanda
Solicitor Solicitor vs. Barrister 

Trasee distincte – studii universitare 
și experiență practică

2.180 831
Barrister

Italia Avvocato 5 ani de studii + 18 luni de specializare
+ examen

246.786
(date 2015)

115.494
(date 2015)

Letonia zvērināts Advokāts 1.371 683

Liechtenstein Rechtsanwalt
Nicio unitate de învățământ 

de specialitate sunt recunoscute
diplomele din Austria și Elveția

239 31

Lituania Advokatas 2.207 850

Luxemburg

Avocat Nicio unitate de învățământ 
de specialitate sunt recunoscute

diplomele din unele state 
vest-europene

2.461 1.144

Rechtsanwalt

Malta Avukat 5 ani de studii + 1 an de practică 
+ examen

425
(date 2019)

Olanda Advocaat 4-5  ani de studii 17.672 7.782

Norvegia Advokat 8.803 3.442

Polonia
Adwokat

40.778 21.942
Radca Prawny
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profesia de avocat în statele europei (continuare)
țara denumirea profesiei durata de pregătire număr de practicanți avocați de sex feminin

Portugalia Advogado 4 ani de studii + examen 31.552 17.221

România Avocat 4 ani de studii, 2 ani de stagiatură 
+ examen 26.330 13.127

Slovacia Advokát Licență de master + 3-5 ani de practică
+ examen 6.169 2.610

Slovenia
Advokátka

1.737 798Odvetnik
Odvetnica

Spania

Abogado

5 ani și jumătate de studii + examen 154.573 66.467
Advocat
Abokatu
Abogado

Suedia Advokat 4-5 ani de studii 5.878 1.839

Elveția

Rechtsanwalt

9.925 2.903

Anwalt
Fürsprecher
Fürsprech

Avocat
Avvocato
Advokat

Marea Britanie

Solicitor

Anglia și Țara Galilor: 
3 ani de studii + 0,5-     1 ani LPC 

+ 2 ani – contract de instruire
Scoția: 3-4 ani de studii+ 1 an pentru

diplomă + 2 ani – contract de instruire 232.779
(date 2018)

114.665 
(date 2018)

Barrister (Anglia și Țara
Galilor) / Advocate (Scoția)

Anglia și Țara Galilor: 3 ani de studii 
+ 1 an BPTC + 1 an de practică    

Scoția: 3-4 ani studii +  1 an pentru
diplomă + experiență în birou de
avocatură + practică + examen

Sursa: prelucrări date CCBE

top 10 firMe de avocatură din luMe, pe criteriul veniturilor (anul fiscal 2019)

poziția numele societății venituri (usd) număr de avocați venit mediu/avocat
(usd)

țara cu cei mai 
mulți avocați

1 Kirkland & Ellis 4.154.600.000 2.598 1.599.000 SUA

2 Latham & Watkins 3.767.623.000 2.720 1.385.000 SUA

3 DLA Piper (verein) 3.112.130.000 3.894 799.000 SUA

4 Baker McKenzie 2.920.000.000 4,809 607.000 SUA

5 Dentons 2.899.600.000 10.977 264.000 China

6 Skadden, Arps, Slate, Meagher & Flom LLP 2.632.615.000 1.694 1.554.000 SUA

7 Sidley Austin 2.337.803.000 1.922 1.217.000 SUA

8 Clifford Chance 2.302.070.000 2.489 925.000 Marea Britanie

9 Morgan, Lewis & Bockius 2.265.000.000 2.063 1.098.000 SUA

10 Hogan Lovells 2.246.050.000 2.642 850.000 SUA

Sursa: The 2020 Global 200 
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mare companie de avocatură
din lume, în anul 2019, cu un
rulaj global de 4,15 miliarde de
dolari. Societățile americane
domină autoritar Top 100, în
care abia își află locul 12
societăți europene, toate
britanice la bază. 
În privința veniturilor anuale
medii ale avocaților, părerile
sunt împărțite, acestea fiind
aproximate prin diverse
metodologii relative. Am
considerat că merită atenție
opțiunea Forbes, ceva mai
veche, bazată pe „Robert
Walters’ 2016 Salary Survey”,
care a reușit o documentare
mai aprofundată a problemei.
Cert este că sunt state
europene în care, potrivit
aproximărilor, un avocat
definitiv, cu o experiență
medie, câștiga acum 4 ani de
la 6.180 lire sterline (6.850
euro) pe lună, în Germania,
undeva spre un maximum
posibil de 12.750 lire sterline

lunar (cca. 14.000 euro), în
Elveția.
Cu ce probleme majore se
confruntă avocații la nivel
mondial? Foarte pe scurt,
acestea sunt legate de
tehnologiile emergente și
disruptive care apar la foc
automat, de clientela volatilă,

de concurența neloială făcută
online de către diverși
furnizori de servicii juridice
low-cost, de reglementările
naționale, europene și/sau
globale, de supraspecializarea
impusă în competiție, de
încredere etc.
De altfel, problema încrederii

rămâne una critică. Explozia
din social media, dar și
numărul tot mai mare de
relatări din media ori de
seriale TV, axate pe viața,
scandalurile și implicarea
oneroasă sau politică a
avocaților, nu au avut și nu au
un impact foarte favorabil
asupra percepțiilor oamenilor
despre avocați și magistrați.
Anul trecut, de exemplu, la
întrebarea dacă au încredere
în firmele de avocatură,
aproximativ 35% dintre adulții
din Marea Britanie au
recunoscut că au un nivel
mediu de încredere față de
aceste entități.
Pandemia a deschis o altă
cutie a Pandorei, generând
restricții, drame, frustrări și
pagube în lanț. Va fi o mare
problemă de cuantificat în
anul 2020, care a schimbat
fundamental lucrurile la nivel
internațional și care a pus pe
gânduri întreaga profesie.

top 10 țări care asiGură 
cele Mai Mari salarii avocaților

poziția țara salariu anual mediu (Gbp)

1 SUA 166.510

2 Elveția 153.057

3 Hong Kong 143.102

4 Africa de Sud 140.332

5 Japonia 110.999

6 Franța 110.510

7 Australia 89.734

8 Singapore 78.138

9 Belgia 76.502

10 Marea Britanie 74.111

Sursa: Forbes, via Robert Walters’ 2016 Salary Survey 






